
وزی  وقتی هیچ بلیتی برای سفرهای نور
 موجود نیست!

در آســتانه نوروز، تقریبا هیــچ بلیتی برای مقاصد محبوب گردشــگری 
موجود نیست و اگر از یک ماه پیش برای ســفر خود برنامه ریزی نکرده و 

بلیت نخریده باشید، باید با سفر در ایام نوروز خداحافظی کنید.
خرید بلیت برای ســفرهای داخلــی، در روزهای پایانی ســال به یکی از 
معضل های اصلی برای مســافران تبدیل شده است. البته معضل بلیت در 
یک سال گذشته وجود داشــته؛ به طوری که مسافران اگر قصد سفر با هر 
یک از وســایل حمل ونقل عمومی را داشته باشــند، باید از حدود یک ماه 
قبل برای خرید اقدام کنند. برای ســفرهای نــوروزی هم در حال حاضر 

هیچ بلیتی برای خرید در سامانه ها وجود ندارد.
این بدان معناست که اگر قصد ســفر در ایام نوروز را داشته باشد، یا باید از 
یک ماه پیش برنامه ریزی کرده و بلیت برای سفر مورد نیاز خود را بخرید، 
یا اینکه خبــری از بلیت برای هیچ یــک از مدهای حمل ونقــل از جمله 

اتوبوس، قطار و هواپیما نیست.
به نظر می رسد تفاوتی ندارد که شما خریدار بلیت اتوبوس باشید، یا قطار 
و هواپیما. اگر سری به ســایت های  آنلاین فروش بلیت بزنید، نمی توانید 
برای مقصد مــورد نظر خود بلیــت بخرید. البته مراجعــه به آژانس های 
مسافرتی یا تماس با آنها هم کمکی نخواهد کرد؛ چرا که اگر در سایت های 
فروش بلیت نمی توانید بلیت بخرید، دســت این آژانس ها هم برای خرید 

بلیت بسته است.
در تماس با یکی از آژانس های مســافرتی، برای خرید بلیت اقدام کردیم؛ 
اما این آژانس این طور پاســخ داد که اگر برای روزهای آینده قصد ســفر 
دارید، بلیتی برای فروش وجود ندارد و تنها می توان این احتمال را در نظر 
گرفت که از بلیت های کنسل شده استفاده کرد؛ این یعنی تا یک روز قبل 
از سفرتان باید با آژانس مســافرتی تماس گرفته و درخواست بلیت کنید 
که اگر شانس با شما یار بوده و قبل از شما کسی بلیت خود را کنسل کرده 

بود، بتوانید بلیت بخرید.
در این میان اما اگر سری به بازار ســیاه بزنید، یا جست وجویی در گوگل 
انجام دهیــد، بلیت با قیمتی بالاتــر از نرخ مصوب، حتــی گاهی به دو تا 
سه برابر قیمت هم موجود است. آژانس های مســافرتی می گویند که به 
این بازار سیاه دسترســی ندارند و تنها در صورتی که بلیتی کنسل شود، 
امکان رزرو بلیت را برای مســافران خواهند داشت؛ در این میان اما به نظر 
می رســد مصرف کننده نهایی برای اینکه به برنامه ریزی سفر خود عمل 

کند، ناچار است بلیت را با هر قیمتی بخرد.

بلیت ونیک در شبکه بانکی صدور ۴۵۰ هزار دسته چک الکتر
خریدار   معــاون فناوری هــای نوین بانــک مرکزی 
ضمن تشــریح مهم ترین اقدامات بانک مرکزی در حوزه 
فناوری  های نوین در ســال ۱۴۰۲ از صــدور ۴۵۰ هزار 

دسته چک الکترونیک درشبکه بانکی خبرداد.
مهران محرمیان اظهار داشــت: تاکنون هم چنین ۲۲۴ 
هزار برگ/ فقره چک دیجیتال صادر شــده اســت که از 
این تعداد ۱۹۴ هزار برگ آن به صورت غیرحضوری نقد 

شده است.
وی افزود: در حال حاضر ۱۲ بانک در زمینه ارائه خدمات 
چک الکترونیک فعال هستند و زیرساختهای فنی چک 
الکترونیک در همه ۳۰ بانک کشــور بطــور کامل فراهم 
شده اســت. به این معنا که همه بانکها، چک الکترونیک 

سایر بانکها را می پذیرند و نقد می کنند.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی بــا بیان اینکه به 
تدریج چک دیجیتــال جای خود را در بیــن مردم پیدا 
خواهد کرد گفت: با حذف فیزیک چک طی ســه ســال 

آینده همه چکها الکترونیکی خواهند شد.
محرمیان بیان کرد: با ایجاد ســقف اعتباری برای چک 
آخرین گام برای اجرای پروژه چک الکترونیک برداشته 
خواهد شــد و در صورت اجرای آن آمــار کلاهبرداری 
توســط چک، آمــار چــک برگشــتی و زندانیان چک 

برگشتی بیش از پیش کاهش پیدا خواهد کرد.
وی با اشاره به اینکه هنوز در استفاده از چک الکترونیک 

فرهنگسازی به طور کامل انجام نشــده است، گفت: در 
حال حاضر چک های الکترونیک هــر بانک در ابزارهای 
الکترونیک همان بانک قابلیت نقد شدن دارند و با توجه 
به اینکه مزیت اصلی این نوع چک این است که برای نقد 
شدن آن نیاز به مراجعه به شعبه نیست، زیرساخت های 
فنی نقد شــدن چک هر بانک در ابزارهای بانکهای دیگر 
از طرف بانک مرکزی فراهم شــده و باید بانکها توســعه 

ابزارهای خود را در دستور کار قرار دهند.
وی با بیان اینکــه پروژه پیچــک و صیاد پــروژه هایی 
بودند که در ســال ۱۴۰۰ عملیاتی شــد خاطرنشــان 
کرد: با اجرای این پروژه زمینه برای کاهش شــدید آمار 
چکهای برگشــتی و زندانیان چک برگشتی فراهم شد. 
به نحوی که در سال ۹۶ در هر روز کاری ۱۰ نفر بابت چک 
برگشتی روانه زندان میشــدند. اما در حال حاضر هر سه 

روز، یک نفر بابت چک برگشتی روانه زندان می شود.
معــاون فناروی هــای نوین بانــک مرکــزی از ارتقای 
زیرساخت های نظارتی بانک مرکزی در راستای نظارت 
دقیق بر خلق نقدینگی شــبکه بانکی خبر داد و گفت:  با 
هماهنگی وزارت صمت و ســازمان امور مالیاتی زمینه 
برای اســتفاده از فاکتورهای فروش و صورت حسابهای 

الکترونیک در گزینه »بابت« فراهم خواهد شد.
وی گفت: به این ترتیب کسبه و فعالین اقتصادی مجبور 
به ارائــه فاکتورهای خــود بهصورت فیزیکی و دســتی 

به بانکهــا نخواهند بود و هــم اکنون قابلیت اســتعلام 
فاکتورهای فروش از داخل شعب بانکها وجود دارد.

وی تصریح کرد: بانــک مرکزی به منظور شفافســازی 
تراکنشــهای بانکــی و مبارزه با پولشــویی، عــلاوه بر 
شناســایی و نظارت بر مبداء و مقصد تراکنشها، موضوع 
تراکنشــهای بانکی و گزینه »بابــت« در نقل و انتقالات 
بانکی را مورد توجه قرار داده اســت. بــه این ترتیب که 
اســتفاده از گزینه »بابت مدیریــت نقدینگی« در نقل و 
انتقالات بانکی برای انتقال وجه بین حســاب اشخاص 
محدود گردیده و اســتفاده از این گزینــه صرفاً در نقل و 
انتقالات بانکی مربوط به یک شــخص حقیقی یا حقوقی 

امکانپذیر است.
دکتر محرمیان نظارت بر مبدأ، مقصــد و موضوع نقل و 
انتقالات بانکــی از مصادیق حکمرانی ریال دانســت و 
گفت: در همین راســتا محدودیتهایی برای افرادی که 
به طرز مشــکوکی از گزینه »بابت قرض و تأدیه دیون« 
در نقل و انتقالات بانکی خود اســتفاده مینمایند در نظر 
گرفته شده است و اکنون افراد تا سقف مشخصی امکان 

استفاده از این گزینه را دارند.
وی با اشــاره به مهمترین دســتاوردهای بانک مرکزی 
در حوزه فناوری های نوین در ســال ۱۴۰۲ خاطرنشان 
در ســالجاری به منظور تحقق شعار ســال و مهار تورم 
علاوه بر اتخاذ سیاســتهای پولی و مؤلفه های اقتصادی 

که بر کنتــرل نقدینگی، موضوع نظــارت بانکی و پایش 
خلق نقدینگــی بانکهــا از اهمیت ویژهــای برخوردار 
اســت. از این رو بانک مرکزی، ضمن ارتقای زیرساختها 
و ســامانههای نظارتی پیشــین خود، بهمنظور نظارت 
دقیق تــر بر خلــق نقدینگی شــبکه بانکی بــا طراحی 

سامانه های جدید، نظارت بانکی را تقویت کرد.
معــاون فناروی های نویــن بانک مرکزی افــزود: بانک 
مرکزی در سال ۱۴۰۲ برنامه های جدیدی را در دستور 
کار خود قــرار داد و با دریافت اقــلام اطلاعاتی جدید از 
بانکها و تحلیل آن، اقدام به طراحی ســامانههایی نمود 
تا فرآیند خلق نقدینگی توسط بانکها را با دقت بیشتری 

مورد رصد و پایش قرار دهد.
محرمیان با بیــان اینکه مدل فعلی اعتبارســنجی تنها 
۳۰ درصد از ایرانیان را پوشــش میدهد تاکیــد کرد : با 
عملیاتی شــدن مدل جدید اعتبار سنجی این نسبت به 

۱۰۰ درصد افزایش پیدا خواهد کرد. 

بودجه۱۴۰۳تاپایانسالنهاییمیشود؟

سرنوشت لایحه بودجه در دست مجمع تشخیص

صفحه 3

ما را دنبال کنیدیکشنبه     20  اسفند 1402     سال هشتم     شماره 1544      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

درجریاننظارتستادیازبنیادشهیدوامورایثارگران
ونمایی کرد رئیس جمهور از سامانه ایثار من ر

تشدیدنظارتهاتاپایانماهرمضان
وش  برگزاری ۳۶۰ نمایشگاه و ۳۰ هزار فر

فوق العاده در سراسر کشور

دولتدستبهوقتکشیبرایحقوقکارگرانزد
تاکتیک عجیب دولت برای دستمزد ۱۴۰۳

تشویقرانندگانتاکسیبرایبیشتریندریافتالکترونیککرایه
خداحافظی با پرداخت نقدی در تاکسی های تهران

صفحه 2

صفحه3

صفحه 4

صفحه 8

صفحه 2

صفحه5

وع توفانی امیدوارکننده و ترمیم رابطه ای  شر
 که هیچ وقت حسنه نبود

محمد جلیلوند رابطه فیلمســاز و منتقد در ایران هیچگاه رابطه حســنه ای نبوده و در 
بسیاری موقع حتی خصمانه بوده است! به ویژه در یک دهه اخیر که برنامه های تلویزیونی 
از جنس هفت و ... آتش این اختلاف را شــعله ورتر کرده اند. فیلمســازان زیادی را سراغ 
داریم که نقل مشــهوری مبنی بر اینکه منتقدان فیلمســازان شکست خورده هستند را 
برای پایین آوردن عیار کار نقد به کار می برند.حال ســریالی با نام )افعی تهران( ساخته 
شده که شخصیت اصلی آن منتقدی میانسال اســت که پس از سال ها نوشتن و تدریس 

در حوزه سینما، سرانجام سوژه ای جذاب برای ساخت اولین فیلم خود پیدا کرده است.

یادداشت

خبر جدید درباره سقف برداشت از خودپردازها 
وز ۱۴۰۳ در نـور

صفحه 3

بانکجهانی:
زنان می توانند پیشران توسعه اقتصاد جهانی باشند

بانک جهانی اعلام کرد کاهش نابرابری جنســیتی می تواند تولید ناخالص 
جهانی را تا ۲۰ درصد افزایش دهد.

 

بانک جهانی طی گزارشی اعلام کرد کمتر شدن نابرابری جنسیتی بین زنان 
و مردان می تواند به افزایش ۲۰ درصدی تولید ناخالص جهان منجر شود.این 
نهاد بین المللی همچنین تاکید کرد: کاهش نابرابری جنســیتی این امکان 
را فراهم می کند تا رشــد اقتصاد جهانی طی ۱۰ ســال آینده دو برابر شــود.

بانک جهانی تاکید کرده موضوع نابرابری جنســیتی در بســیاری از حوزه ها 
از بهداشت و آموزش گرفته تا فضای اشــتغال و تفاوت دستمزدها همچنان 
پابرجاســت و زنان تنها از دو ســوم حقوق مردان بهره مند هستند.این بانک 
در گزارش خود آورده که روند اصلاحات برای از بین بردن نابرابری جنسیتی 
در جهان کند شــده و دولت ها باید روند حصول برابری جنسیتی در فضاهای 
کاری و قوانین خود را تسریع کنند.اینترمیت گیل، کارشناس ارشد اقتصادی 
بانک جهانی، می گوید: زنان توانایی سرعت بخشیدن به رشد اقتصاد جهانی 
را دارند. شکاف جنسیتی بین زنان و مردان در محیط های کاری بسیار بیشتر 
از آن چیزی است که پیشتر ارزیابی می شــد و هیچ کشوری حتی کشورهای 

ثروتمند فرصت های برابر با مردان را برای زنان فراهم نکرده است.

چرا موبایل های قاچاق آنتن می دهند؟

شناسه آگهی: 1680834 )نوبت دوم(

 فراخوان
 آگهي مناقصه عمومي

 از طریق ارزیابی کیفی شركت گازاستان اصفهان , درنظر دارد جهت موضوع زیر  :
 موضوع : احداث و بازسازی 24 ایستگاه حفاظت کاتدی مناطق سه و پنج اصفهان و نواحی شاهین 

شهر ، خمینی شهر و مبارکه
به شماره فراخوان ) 2002091138000208 ( مورخ 1402/12/12 را از طریق سامانه ی تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir  برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه 
از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت  (ستاد)  انجام خواهد شد .
 کد فراخوان پایگاه ملی مناقصات : 53166747  مورخ 1402/12/12

  مهلت زمان دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی از سایت : تا 19:00  روز 1403/01/13
19:00 ساعت  تا   : ستاد  سامانه  در  کیفی  ارزیابی  استعلام  پاسخ  ارسال  مهلت   

 روز 27 /1403/01
 تاریخ ارجاع اسناد به کمیته فنی بازرگانی :  ساعت 10:00 صبح روز 1403/01/28

به منظور شرکت در این مناقصه ، داشتن حداقل پایه 5  تاسیسات و تجهیزات یا حداقل پایه 5 
نفت و گاز الزامی می باشد

  مبلغ براورد کارفرما :  219,512,160,664  ریال
مبلغ ضمانت نامه شرکت در فرایند ارجاع کار : 10,976,000,000 ریال

جهت دریافت اطلاعات بیشتر  با شماره تلفن 38133759-031 تماس حاصل نمایید. 
مناقصات  برگزاری  در  ابهام  و  سوال  هرگونه  طرح  درخصوص  مکاتبات  ارسال  جهت  فکس 

031-38133914
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه  مرکز تماس 021 41914

 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/19
تاریخ انتشار نوبت د    وم: 1402/12/20

شرکت گاز استان اصفهان

شركت گازاستان اصفهان
شناسه آگهی: 1681545 )نوبت اول(

 تجدید آگهی مزایده 

 الف: مزایده گزار:شرکت گاز استان کرمانشاه
نشانی: کرمانشاه، میدان آزادی ابتدای بلوار شهید بهشتی. تلفن: 083-38225644

ب: موضوع: فروش دو دستگاه وانت مزدا
ج: انواع و مبالغ تضمین:

   ضمانتنامه بانکی
   ضمانتنامه از موسسات اعتباری غیر بانکی

   نقد
 توجه:  وجه نقد به حساب IR 25010004001124703027275 بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 

با شناسه واریز 363124756292560848555000112401به نام شرکت گاز استان کرمانشاه واریز گردد.
 - مبلغ تضمین شرکت در مزایده 240,000,000ریال

د:شرایط مزایده گر:
- توانایی تهیه و تسلیم ضمانتنامه

 ه: دریافت اسناد از سامانه، زمان بازدید، بارگذاری و قرائت پیشنهادات:
1-دریافت اسناد مزایده  :سامانه تدارکات الکترونیکی دولت   زمان: تاساعت 16:00  تاریخ :1402/12/28

2-زمان بازدید از ساعت 8 الی 13 از تاریخ 1403/01/07 تا تاریخ 1403/01/08
3-آخرین مهلت بارگذاری اسناد و تحویل تضامین::تا ساعت 16 تاریخ:1403/01/19

4-جلسه قرائت پیشنهاد/مالی/تضمینی محل:سالن جلسات شرکت گاز استان زمان:9:30 
تاریخ: 1403/01/20

5-محل تحویل: ساختمان مرکزی شرکت گاز استان کرمانشاه
 و: سایر توضیحات

1- وجه کالای مزایده نقدا" دریافت میگردد و هرگونه مالیات-عوارض و هزینه حمل کالا و نظایر آن طبق قوانین 
و مقررات بر عهده خریدار است.

2-به پیشنهادات فاقد امضا،مشروط،مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضای مدت مقرر در فراخوان واصل شود 
مطلقا" ترتیب اثر داده نخواهد شد.

3-سایر اطلاعات و جزییات در اسناد مزایده مندرج می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/20    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/21

 روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاه

شركت ملی گاز ایران
 1002001339000002شركت گاز استان کرمانشاه ) سهامی خاص(



درگزارشیبررسیشد

چرا رهبری به مجلسی که هنوز تشکیل نشده تذکر دادند؟

بودجه۱۴۰۳تاپایانسالنهاییمیشود؟

سرنوشت لایحه بودجه در دست مجمع تشخیص

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 2
شماره۱5۴۴ 2۰اسفند۱۴۰2 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه

درجریاننظارتستادیازبنیادشهیدوامورایثارگران
ونمایی کرد رئیس جمهور از سامانه ایثار من ر

در جریان حضور رئیس جمهور در جلسه نظارت ستادی در بنیاد شهید 
و امور ایثارگران، »ســامانه رصد و پایش برنامه عملیاتی« این سازمان 

رونمایی و سامانه »میز خدمات الکترونیک« معرفی شد.
 »آیت الله سید ابراهیم رئیســی« رئیس جمهور در جریان نوزدهمین 

جلسه نظارت ستادی در بنیاد شهید و امور ایثارگران حضور یافت.
در این جلسه ســامانه »رصد و پایش برنامه عملیاتی بنیاد شهید و امور 
ایثارگران« رونمایی شد. این برنامه عملیاتی در واقع ایجاد یک زنجیره 
قابل از پیوند اسناد بالادستی، اهداف و سیاست های کلان، سند تحول 
دولت مردمی و نظایر آن و تبدیل آنها به برنامه عملیاتی به صورت عینی 

برای تمام رده های سازمانی است.
بر اساس توضیحات ارائه شــده پایش این برنامه مهمتر و حساس تر از 
تدوین آن و در سه مرحله خوداظهاری، ارزیابی انطباقی و پایش میدانی 
صورت می گیرد. مهمترین موضوع پایش، وصل کردن و متصل نمودن 
تخصیص اعتبارات بــه میزان تحقق برنامه در زمان تعیین شــده خود 

است.
موضوع بعدی استفاده از نتایج اجرا و پایش برنامه در ارزشیابی مدیران 
بنیاد است به نحوی که ۴۰ درصد نمره ارزیابی ایشان از برنامه علمیاتی 
اســتخراج می شــود. این برنامه از مهمترین نظامات تشویق و تنبیه و 
وصل کردن پرداخت های غیرمســتمر مدیران به نتایج پایش و میزان 

تحقق آن است.
در این جلسه همچنین ســامانه میز خدمات الکترونیک بنیاد شهید و 
امور ایثارگران انقلاب اسلامی تحت عنوان سامانه »ایثار من« معرفی و 

شکل فعالیت آن تشریح شد.
این ســامانه که بر بســتر فضای مجازی راه اندازی شــده حدود ۱۵۰ 
خدمت ارائه می کند و ایثارگران خواهان خدمــات می توانند کاملا به 
شــکل برخط و بدون نیاز به مراجعه حضوری درخواست خود را ثبت و 
پیگیری کنند.تمام ایثارگران کشــور بر روی این سامانه دارای پرونده 
الکترونیک هســتند و می توانند اطلاعات و آخرین وضعیت ایثارگری 

خود را بر روی آن مشاهده کنند.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح روز شنبه در آســتانه هفته شهید و 
در نوزدهمین مقصد از نظارت های ســتادی بر دستگاه های اجرایی، به 
بنیاد شــهید و امور ایثارگران رفت. رئیس جمهور در بدو ورود به بنیاد 
شهید از نمایشــگاه آخرین دســتاوردها و اقدامات بنیاد شهید و امور 
ایثارگران در بخش های مختلف ســلامت، فرهنگی، هنری، ورزشی، 
ســیاحتی، امور اقتصادی، پژوهش، دانشــگاهی و دانش بنیان بازدید 

کرد.

سخنگویکمیسیونتلفیقبرنامههفتمتوسعهتوضیحداد
آیا لوایح بودجه و برنامه تا آخر سال در مجلس 

تعیین تکلیف می شود؟
سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه به توضیحاتی درباره 
آخرین روند بررسی ایرادات شورای نگهبان درباره برنامه هفتم توسعه و 
همچنین چگونگی تعیین تکلیف لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ در مجلس 
شورای اسلامی پرداخت.محسن زنگنه، درباره آخرین وضعیت بررسی 
ایرادات شورای نگهبان در لایحه برنامه هفتم توسعه اظهار کرد: مجلس 
شورای اسلامی حدود یک ماه پیش به بررسی ایرادات شورای نگهبان 
در لایحــه برنامه هفتم توســعه پرداخت که تاکنون شــورای نگهبان 
موردی را به ما اطلاع نداده که آیا همچنان ایراد و ابهام جدی در لایحه 

برنامه هفتم توسعه وجود دارد یا خیر؟
وی اضافه کرد: ما تمام تلاش خــود را می کنیم تا در روزهای باقی مانده 
سال لایحه برنامه هفتم قطعی شده و برای اجرا ابلاغ شود لذا ان شاءالله 

از اول سال ۱۴۰۳ قانون برنامه هفتم توسعه در کشور اجرا می شود.

 

تمام تلاش مجلس تعیین تکلیف لایحه بودجه تا پایان سال 
جاری است

این عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی همچنین 
درباره آخرین وضعیت بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۳ در مجلس گفت: 
قرار اســت دولت ظرف امروز و فردا بخش دوم لایحه بودجه سال آینده 
مربوط به جداول تفصیلی را به مجلس شورای اسلامی ارائه کند، بعد از 
آن جلسات کمیســیون تلفیق بودجه در هفته جاری تشکیل می شود. 
احتمالا هفته آینده هم مجلس جلســاتی برای بررسی جداول خواهد 

داشت.
وی توضیــح داد: اصرار هیات رئیســه بر این اســت که با اســتفاده از 
اختیارات آیین نامه مجلس شــورای اســلامی، تا قبل از پایان ســال 
جداول در مجلس شورای اسلامی تصویب شــود تا کار به بودجه چند 

دوازدهم نرسیده و در نهایت بودجه تا آخر سال برای اجرا ابلاغ شود.
زنگنه در عین حال تصریح کرد: این که چقدر مجلس شــورای اسلامی 
بتواند موفق شــود معلوم نیســت چون هفته گذشته ســه مورد ایراد 
شــورای نگهبان در لایحه بودجه با اصرار مجلس بر مصوبه قبلی خود 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شــد این ایرادات ناظر بر اصل 
۷۵ مربوط به تحمیل بار مالی به دولت است یکی از آنها بحث اختصاص 
۳۰۰۰ امتیاز به کارکنان دولت بوده که باعث می شــود هزینه دولت در 
بحث حقوق و دســتمزد افزایش پیدا کند، مورد دیگر پرداخت بدهی 
دولت به سازمان تامین اجتماعی اســت. با توجه به اصرار مجلس باید 
منتظر تعیین تکلیف این موارد در مجمع تشــخیص مصلحت هم بود 
لذا باید منتظر ماند تا مجمع نظرات خود را قبــل از رای گیری جداول 

تفصیلی در مجلس شورای اسلامی اعلام کند.
وی تاکید کرد: به هرحال اصرار هیات رئیســه و کمیســیون تلفیق آن 

است که بودجه به یک دوازدهم نکشد و تا آخر سال تعیین تکلیف شود.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه درباره روال بررسی جداول تفصیلی 
در مجلس شــورای اســلامی اظهار کرد: با توجه به این که مجلس در 
جریان بررســی بخش اول لایحه بودجه، ســقف و کف بودجه را بسته 
اســت عملا اعمال هر تغییری در جــداول بودجه منوط بــه کم و زیاد 
شدن ردیف ها است. با توجه به این که هر ردیف ذینفعانی دارد احتمالا 

تغییرات خیلی کم بوده و بعید است تغییرات جدی اعمال شود.

تریبون

خریدار   شــاید برای برخی ســوال باشد 
که دلیل هشــدار رهبــر انقــلاب پیش از 
آغاز بــه کار مجلس جدید چیســت و چرا 
ایشان در نخستین پیام شــان به منتخبان 
مجلس آینده یک »توصیه ســلبی« دارند 
و به آن ها از درافتادن به گــرداب منازعات 
»اختلاف انگیــز و دشمن پســند« پرهیز 

دادند؟
 انتخابات ۱۱ اســفند هم تمام شد و تکلیف 
بیــش از ۸۴ درصد از کرســی های مجلس 
دوازدهم هم روشن؛ حالا چه آن ها که آمدند 
و رأی دادند، چه آن مردّدینی که نتوانستند 
بر تردیدهایشان فائق آیند و هم چنان گلایه 
از وجود برخی کاستی ها سد راه حضورشان 
در انتخابات شد، مترصد آنند که منتخبان 
ملت چه می کنند و چه عملکردی خواهند 
داشــت؟ آیا پاســخ آن هایی را که به ایشان 
اعتماد کرده و در انتخابات شرکت کردند را 
می دهند و کارنامه ای قابــل دفاع از خود بر 
جای می گذارند تا معترضین و منتقدین را 
نیز برای شرکت در انتخابات آینده متقاعد 
کنند، یا فرصت ارزشــمند حضور در خانه 
ملت را با مشغول شــدن به امور بی اهمیت 
و فاقد اولویــت از کــف داده و تنها بر حجم 

نارضایتی ها می افزایند؟
به منظــور پیش گیــری از وقــوع چنین 
فرجامی رهبر انقلاب هم چــون دیده بانی 
هوشمند افق پیش روی مجلس دوازدهم را 
پیش از آغاز بازنمایی کرده و منتخبان ملت 

را از درافتادن به بیراهه ها بر حذر داشتند.
ایشان ۵شنبه گذشــته در آخرین دیدار با 
اعضاء دور پنجم مجلــس خبرگان رهبری 
به راه یافتگان به مجلــس دوازدهم توصیه 
کردند: »مراقبت کنند که نگذارند شیرینی 
تشــکیل مجلس جدید از بین برود و کام ها 
تلخ بشــود. اگر چنانچــه ایــن مراعات را 
نکنند، اولین اثرش این اســت که کام ملّت 
تلخ می شــود، فضای سیاسی کشور، فضای 

تلخی می شود«.
رهبر انقلاب در تبیین این هشــدار مشغول 
شدن نمایندگان به »سخنان اختلاف انگیز 
و دعــوا راه انداختن ها و ســتیزه گری های 
دشمن پسند« را ســبب تلخ کامی ملت و باز 
مانــدن مجلــس از »کار طبیعی خودش« 

عنوان کردند.
شــاید بازگشــت به روزهــای منتهی به 
انتخابــات و یــادآوری آن چــه در آن ایام 
گذشــت، کلید فهم این انذار رهبری باشد؛ 
این که در ایام تبلیغات انتخابات فضایی رقم 
خورد که ضمن آن برخی چهره ها و نامزدها 
به قول معروف بــرای هم کُــری خواندند 
و یکدیگــر را با نیش و کنایــه نواختند، این 
نگرانی را برای ســکاندار انقــلاب به وجود 
آورد که مبادا این فضــا به مجلس دوازدهم 

نیز سرایت کند.
ممکن اســت برای برخی ســوال باشد که 
دلیل این هشــدار رهبری پیــش از آغاز به 
کار مجلــس جدید چیســت و چــرا رهبر 

انقلاب در نخستین پیام شــان به منتخبان 
مجلس آینده یک »توصیه ســلبی« دارند 
و به آن ها از درافتادن به گــرداب منازعات 
»اختلاف انگیــز و دشمن پســند« پرهیز 

دادند؟
شــاید بازگشــت به روزهــای منتهی به 
انتخابــات و یــادآوری آن چــه در آن ایام 
گذشــت، کلید فهم این انذار رهبری باشد؛ 
این که در ایــام تبلیغــات انتخابات فضایی 
رقم خورد کــه ضمن آن برخــی چهره ها 
و نامزدها به قــول معروف بــرای هم کُری 
خواندنــد و یکدیگــر را بــا نیــش و کنایه 
نواختنــد، این نگرانــی را برای ســکاندار 
انقــلاب به وجــود آورد که مبــادا این فضا 
به مجلــس دوازدهم نیز ســرایت کند و در 
شرایطی که کشور بیش از هر زمان دیگری 
به آرامــش و دوری از تنش بــرای پیش برد 
امور و به ســامان رســاندن بارهایِ سال ها 

بر زمین مانده نیازمند اســت، بیشتر وقت 
مجلس آینده نیز هم چون فضای انتخابات 
بــه اتهام زنی ها و مچ گیری های بی اســاس 
سیاسی ســپری شــود و »شــعار« جای 
»کار«، و »رجزخوانی« و »شعارنامه« جای 

»کارنامه« را بگیرد!
ضمن این که درست است که هنوز نمی توان 
در مــورد نحوه عملکــرد مجلــس آینده 
قضاوتی داشت، اما مســأله این است که به 
هر حال منتخبان مجلس آینــده از جایی 
بیرون از ایــن مملکت نیامــده  و به عبارتی 
هندوانه های در بسته ای نیستند که ندانیم 
چه کاره اند و برای اظهــار نظر درخصوص 
چند و چــون عملکردشــان نیــاز به گذر 
زمان و آزمــودن آن ها در شــرایط مختلف 
داشته باشــیم تا ببینیم این حضرات چند 
مرده حلاج اند، چه این کــه اکثر آن ها افراد 
امتحان  پس داده ای هســتند که ســال ها 
در مســئولیت های مختلف حضور داشته 
و حتی بســیاری از آن ها ســابقه حضور در 
مجلس شــورای اســلامی را دارند. پس، از 
شخص باریک بین و ژرف اندیشی مثل رهبر 
انقلاب عجیب نیست که با لحاظ این سابقه 
و شناختی که از اکثر منتخبان دارند، پیش 
از آن که چنین رویدادی رقم بخورد و فرصت 
و انرژی و اعتبــار مجلس بــرای آن هزینه 
شود، به نحو پیشینی نســبت به آن هشدار 
دهند و چــاره چنان وضعیــت نامطلوبی را 
کنند، تا این که بگذارند بعــد از آن که کار از 

کار گذشــت و تبعات گزاف آن دامان ملک 
و ملت را گرفت آن را نهی و نکوهش کنند.

ایــن عتاب رهبــری خطاب بــه آن ها بود 
که کنش گــری  سیاسی شــان عمدتا در 
رویکردهای ســلبی و یک قُل دوقُل بازی 
اصطلاحات برســاخته تعریف شده و بیم 
آن می رود که بیشــترِ عمر نمایندگی اشان 
در مجلــس دوازدهــم را به همیــن رویه 

بگذرانند.
البته ناگفته نماند این انذار رهبری می تواند 
ناظر بــه عملکــرد نماینــدگان آینده در 
پرداختن به طرح ها و موضوعاتی نیز باشــد 
که دوگانگی و اختــلاف را بین جامعه دامن 
می زند و مــردم را در دوصــف مقابل رو در 

روی یکدیگر قرار می دهد.
از این رو از منتخبان مجلس دوازدهم انتظار 
می رود همه این منازعات بی حاصل را پیش 
از آغاز به کار مجلــس دوازدهم خاتمه داده 
و در همان میــدان بهارســتان دفن کنند 
و عرصــه مجلس را مجــال تاخــت و تاز و 
تسویه حساب های پیشــاانتخاباتی نکنند و 
عمر کوتاه چهارســاله مجلس را تنها و تنها 
به موضوعــات اولویت دار و گره گشــا از کار 
فروبســته معیشــت روزمره و در یک کلام 
همان چیزی اختصاص دهنــد که رهبری 
از آن به مثابه »کار اصلی و طبیعی« مجلس 
یاد کردند، تا به تعبیر ایشــان در نهایت کار 
»نتایج مطلوبــی« رقم بخــورد و خداوند 

متعال هم به آن »برکت« دهد.

سخنگوی وزارت امور خارجه به انتشار گزارش هیأت 
به اصطلاح حقیقت یاب بین المللی واکنش نشان داد.

 »ناصــر کنعانــی« ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
گزارش منتشر شــده از ســوی ســازوکار موسوم به 
هیأت حقیقت یــاب بین المللی را به شــدت محکوم و 
تکرار ادعاهای بی اســاس در این گزارش را که مبتنی 
بر اطلاعات نادرســت و مغرضانه اســت، فاقد وجاهت 
قانونی و از اســاس مردود دانســت.کنعانی با اشاره به 
تلاش برخی کشورهای غربی به اســتمرار پروژه ایران 
هراسی و بدنام ســازی ایران، اظهار داشــت: هیأت به 
اصطلاح حقیقت یــاب که با نمایــش مضحک حقوق 
بشری برخی کشــورهای غربی به ویژه آلمان و با پول 
اهدایی آنها در آذرماه ۱۴۰۱ و پس از شکســت پروژه 
بی ثبات ســازی داخلی ایران ایجاد شــد، با انتشــار 

گزارشی شامل مجموعه ای سازمان یافته از 
تحریف واقعیــات و دروغ پردازی ها، نه تنها 
حقیقت یابی نکرده، بلکه حقایق را به شــکل 
هدفمنــدی وارونه نیز جلوه داده اســت.وی 
افزود: جمهوری اســلامی ایران این گزارش 
را که با طراحی رژیم صهیونیســتی، آمریکا و 
برخی از کشورهای غربی تدوین شده است، 

مصداق بارز سوءاستفاده از مفاهیم و ارزش های متعالی 
حقوق بشری برای پیشبرد اغراض کوته بینانه سیاسی 
دانسته و آن را فاقد هرگونه وجاهت و اثر قانونی می داند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه اظهار داشت: 
هیأت بــه اصطلاح حقیقت یــاب بین المللی بــا ارائه 
گزارش اخیر نشان داده اســت که بر اساس دستورکار 
بانیان آلمانی، انگلیســی، آمریکایی و صهیونیســتی 

و با گرفتن دســتمزد از آنهــا عمل می کند و 
سازوکارهای حقوق بشری ســازمان ملل را 
بازیچه اهداف شــوم و غیرقانونی رژیم های 
فــوق قــرار داده است.ســخنگوی وزارت 
خارجه افزود: کشــورهای بانی تشکیل هیأت 
موســوم به حقیقت یاب از امنیت و ثبات حاکم 
بر جمهوری اســلامی ایــران و نــاکام ماندن 
دخالت های آنان در اغتشاشــات ســال ۱۴۰۱ عصبانی 
هستند و از طریق انتشــار این گزارش قصد انتقام جویی 
از ملت ایران را دارند.کنعانی تصریح کرد: به این کشورها 
توصیه می شــود به جای دخالت های نابه جا در ایران، به 
موارد نقض حقوق بشر در کشــورهای خود بپردازند و به 
ویژه اگر ذره ای صداقت و دلســوزی نسبت به حقوق بشر 
و حقوق زنان دارند، به نقــض حقوق هزاران زن و کودک و 

کشتار بیش از ۳۰ هزار شهروند فلسطینی طی ۵ ماه -که 
بیش از ۷۰ درصد آنان زنان و کودکان هستند- توجه کرده 
و از تداوم نسل کُشی و جنایت علیه بشریت در غزه حمایت 
نکنند.سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه آنچه 
طی حدود دو سال اخیر در گزارش شفاهی و کتبی هیأت 
به اصطلاح حقیقت یاب به شورای حقوق بشر ارائه شده، 
عملًا اتهام زنی یکطرفه از ســوی بانیان ایجاد این هیأت 
علیه جمهوری اسلامی ایران بوده اســت، اظهار داشت: 
کشورهایی که خود ناقض حقوق دیگر ملت ها هستند و در 
تمام جنایات رژیم صهیونیستی در قتل عام غیرنظامیان 
به ویژه زنان و کودکان شــریک هســتند، نمی توانند در 
مقام مدعی و یا قاضی وضعیت حقوق بشــر در یک کشور 
بنشــینند، بلکه می بایست پاســخگوی جنایات خود در 

نقض فاحش حقوق بشر باشند.

سخنگو

کنعانی:بانیان هیأت حقیقت یاب بین المللی قصد انتقام جویی ازایران را دارند

 زهرا علیــدادی  در شــرایطی که زمان 
زیادی تا پایان ســال نمانده اســت، هنوز 
لایحه بودجه ســال آینده کل کشور تعیین 
تکلیف نشــده و باید ببینیم چه زمانی این 

لایحه برای اجرا ابلاغ می شود.
 هفته پیــش، نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی ایرادات شــورای نگهبان به لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳ را مورد بحث و بررسی 
قرار دادند. شــورای نگهبان در کل، ۳ ایراد 
از لایحــه بودجه ســال ۱۴۰۳ گرفت که ۲ 
ایراد مربوط به ناترازی میان منابع و مصارف 
بودجه و یک ایراد هم مربــوط به نحوه اخذ 
مالیات از حســاب های غیر تجاری بود که 
هر ســه ایراد با اصــرار مجلس بــر مصوبه 
قبلی خود، برای تعییــن تکلیف به مجمع 

تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد.

اصرار مجلس بر اعطای فوق العاده 
خاص به کارمندان

به عبــارت روشــن تر، یک ایراد شــورای 
نگهبان مربوط به اختصــاص ۳۰۰۰ امتیاز 
برای کارمندان مشــمول قانــون مدیریت 
خدمات کشــوری بــود. بــرای تأمین نظر 
شورای نگهبان، در صحن مجلس پیشنهاد 
شــد که عبــارت ۳۰۰۰ امتیاز بــه عبارت 
»معادل امتیاز تا ســقف ۴۰ هــزار میلیارد 
تومان« اصلاح شــود اما نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی با این پیشــنهاد اصلاحی 
مخالفت کردند و با اصرار مجلس شــورای 
اســلامی بر مصوبه قبلی خود، این موضوع 
برای بررســی به مجمع تشخیص مصلحت 

نظام ارجاع شد.

مجلس بر مصوبه تسویه بدهی دولت 
به تأمین اجتماعی اصرار دارد

ایراد دیگر شورای نگهبان در لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۳ مربــوط به بنــد الحاقی یک 
تبصره ۱۵ بود؛ مجلس در جریان بررســی 
لایحه بودجه ســال آینده کل کشور، دولت 
را مکلف کرده بود که نسبت به تأدیه بدهی 
قطعی حسابرســی شــده خود به سازمان 
تأمین اجتماعی و متناسب ســازی حقوق و 
نیز حفظ قدرت خرید بازنشســتگان تأمین 
اجتماعــی، حداقــل هــزار و هفتصد هزار 
 )۱.۷۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( میلیــارد 

ریال با اولویت نقــدی یا از طریق روش های 
تهاتر، واگذاری سهام شرکت های بورسی و 
غیر بورسی ســودده، تهاتر میعانات گازی و 
نفتی، خوراک و انــرژی واحدهای تولیدی 
متعلق بــه ســازمان تأمیــن اجتماعی و 
شــرکت های تابعه، واگــذاری اوراق بهادار 
اسلامی )رایج بازار پول و سرمایه( منتشره 
توســط دولت، اعطای ضمانــت نامه های 
دولتی و امتیازات مورد توافــق و واگذاری 
پروژه های دارای توجیه اقتصادی با درصد 
پیشــرفت بالا و ســایر موارد قابل واگذاری 

اقدام کند.
جهت تأمیــن نظر شــورای نگهبــان این 
مصوبه به رأی مجلس شــورای اســلامی 
گذاشته شد که عبارت از یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار میلیارد ریال به عبــارت »حداقل یک 
میلیون و ۳۰۰ هزار میلیارد ریال با اولویت 
پرداخت تعهدات سال ۱۴۰۳« اصلاح شود 
که نمایندگان مجلس شــورای اســلامی 
به این پیشــنهاد نیز رأی نداده و بر مصوبه 
قبلی خود اصرار کردند؛ بر این اســاس، این 
موضوع هم برای بررســی بیشتر به مجمع 

تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد.
ایــراد دیگر شــورای نگهبــان مربوط به 
تفکیک حساب های تجاری و غیر تجاری 

بود که جهت تأمین نظر شــورای نگهبان 
این موضــوع بــه رأی مجلس شــورای 
اســلامی گذاشــته شــد که اگر حساب 
شخصی در ماه بیش از ۱۰۰ مورد تراکنش 
واریزی داشته باشد یا اینکه سقف واریزی 
به این حساب بیشتر از پنج میلیارد تومان 
باشد، مشمول حســاب تجاری و مالیات 

می شود.
در نهایــت نماینــدگان مجلس شــورای 
اســلامی با این پیشــنهاد نیز مخالفت و بر 
مصوبه قبلی خود در بودجه اصرار ورزیدند 
که در این مصوبه آمده اســت: »در صورتی 
که جمع مبلغ و دفعات واریز به حساب های 
غیر تجاری هر شــخص حقیقی در هر ماه، 
از جمع مبلغ و دفعات واریــزی که تا پایان 
اردیبهشت ماه ســال ۱۴۰۳ توسط شورای 
پول و اعتبار تعیین می شــود، بیشتر باشد، 
اثبــات درآمدی نبودن تراکنش هــا و ارائه 
اســناد و مدارک به عهده صاحب حســاب 
می باشــد. منظور از حســاب غیرتجاری، 
حسابی است که نزد ســازمان امور مالیاتی 
کشــور به عنوان حســاب مرتبط با فعالیت 
مودی ثبت نشده باشد«؛ لذا همین مصوبه 
قبلی مجلــس برای رفع اختــلاف نظر بین 
مجلس شورای اسلامی و شورای نگهبان به 

مجمع تشخیص ارجاع شد.
بر این اســاس، ســه مورد ایرادات شورای 
نگهبان به لایحه بودجه، بــا اصرار مجلس 
بر مصوبــه قبلی خود به مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام ارجاع شــده اســت و با این 
شرایط باید منتظر تعیین تکلیف این موارد 

در مجمع تشخیص مصلحت باشیم.
نکته مهم دیگر آن اســت که امسال و برای 
اولین بار و بــا تغییر قانون، بررســی لایحه 
بودجه در صحن مجلس دو مرحله ای شده 
اســت، به این صورت که در ابتدای آبان ماه 
هر سال قســمت اول بودجه که ماده واحده 
و مشــتمل بر احکام مورد نیاز برای اجرای 
بودجه کشور است و همچنین بخش منابع 
بودجه عمومی دولــت، ترازهای عملیاتی، 
ســرمایه ای و مالــی بودجــه عمومــی و 
همچنین حدود برآورد منابع و مصارف باید 
به تصویب مجلس برســد که مجلس فعلًا 
بخش اول را بررســی و تصویب کرده است 
و شورای نگهبان ایراداتی را به آن وارد کرده 

است.
بر اساس شیوه جدید بررســی بودجه یا به 
عبارت دقیق تر دو مرحله ای شــدن بررسی 
بودجــه در صحن مجلــس، بعــد از اینکه 
مصوبات مجلس دربــاره بخش اول بودجه 

به شکل قانون درآمد، مبتنی بر آن قسمت 
دوم لایحه که شامل ارقام و جداول است، به 

مجلس تقدیم می شود.

بودجه چند دوازدهم تصویب می شود؟
»محســن زنگنــه«، عضو کمیســیون 
برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی 
درباره آخریــن وضعیت بررســی لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ در مجلــس، گفت: »قرار 
اســت دولت ظرف امروز و فــردا بخش 
دوم لایحه بودجه ســال آینــده مربوط 
به جداول تفصیلی را به مجلس شــورای 
اســلامی ارائه کند، بعد از آن جلســات 
کمیســیون تلفیق بودجه در هفته جاری 
تشــکیل می شــود و احتمالاً هفته آینده 
هم مجلس جلســاتی برای بررسی جداول 

خواهد داشت«.
وی توضیح داد: »اصرار هیأت رئیسه بر این 
است که با اســتفاده از اختیارات آئین نامه 
مجلس شــورای اســلامی، جداول تا قبل 
از پایان ســال در مجلس شــورای اسلامی 
تصویب شود تا کار به بودجه چند دوازدهم 
نرسیده و در نهایت بودجه تا آخر سال برای 

اجرا ابلاغ شود«.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
درباره روال بررســی جــداول تفصیلی در 
مجلس شــورای اســلامی، اظهار کرد: »با 
توجه بــه اینکه مجلس در جریان بررســی 
بخش اول لایحه بودجه، سقف و کف بودجه 
را بسته اســت، عملًا اعمال هر تغییری در 
جداول بودجــه منوط به کم و زیادشــدن 
ردیف ها اســت. با توجه به اینکه هر ردیف 
ذی نفعانی دارد، احتمــالاً تغییرات خیلی 
کم بوده و بعید است تغییرات جدی اعمال 

شود«.
با همــه این تفاســیر، از آنجایــی که هفته 
گذشــته ۳ مورد ایراد شــورای نگهبان در 
لایحه بودجه بــا اصرار مجلــس بر مصوبه 
قبلی خود به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارجاع شــده و این ایرادات ناظر بر اصل ۷۵ 
مربوط به تحمیل بار مالی به دولت اســت، 
باید منتظــر تعیین تکلیف ایــن موارد در 
مجمع تشــخیص مصلحت بود تا بعد از آن، 
جداول تفصیلی در مجلس شورای اسلامی 

بررسی و رأی گیری شود.
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کلاهبرداریرونقگرفت
افزایش قاچاق سازمان یافته لوازم خانگی

معاون وزیر صمت ضمن اشاره به افزایش قاچاق ســازمان یافته لوازم 
خانگی و عرضه محصولات تقلبی طی ماه هــای اخیر، گفت: در فضای 
مجازی نیز شــاهد تبلیغاتی برای فروش کالاها هســتیم که در حکم 

کلاهبرداری است.
محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی وزیر صمت در مورد مقابله 
با لوازم خانگی قاچاق، اظهار کرد: متأســفانه به صورت ســازمان یافته 
قاچاق لوازم خانگی و عرضه محصولات تقلبی در ماه های اخیر افزایش 
یافته که موجب گلایه تولیدکنندگان شده است زیرا امسال رشد تولید 

داشته ایم.
وی با بیان اینکه طی یک ســال گذشــته قیمت لوازم خانگی افزایش 
نیافته اســت، افزود: با هماهنگی تولیدکنندگان تــلاش کردیم که در 
قالب جشــنواره های مختلف و با ارائه تخفیف نقدی و تسهیلات فروش 
و… زمینه را برای فروش بیشــتر فراهم کنیم تا مردم کالاهای اصل با 

ضمانت بخرند و مجبور به خرید کالاهای قاچاق بدون ضمانت نشوند.
برادران ادامه داد: ما همه تلاش خود را برای فروش بیشــتر محصولات 
داخلی به کار بســته ایم اما مردم هم باید توجــه کنند خرید کالایی که 
ضمانت ندارد و ممکن اســت کالای تقلبی به نام اصلی باشد ولو اینکه 

قیمتش کمتر باشد متضاد با حقوق مصرف کننده است.
وی تاکید کرد: شــبکه فروش لوازم خانگی بســیار گسترده است؛ این 
کالاها قیمــت مصوب دارنــد، در قالب جشــنواره های مختلف عرضه 
می شــوند، خدمات نصب دارد و در مجموع می توانند رضایت مستمر 

مشتری را جلب کنند.
معاون وزیر صمت به کلاهبرداری های صورت گرفته در فضای مجازی 
اشــاره کرد و افزود: متأســفانه جای گلایه دارد کــه در فضای مجازی 
مدیریت درســتی در خصوص تبلیغــات صورت نمی گیــرد و برخی 

تبلیغاتی که انجام می شود در حکم کلاهبرداری است.
وی گفت: در برخی از این تبلیغات مشــاهده می شــود که حتی هزینه 
پست از قیمت کالا بالاتر است! و یا اینکه برخی از قطعات جنبی گران تر 
از خود کالاســت. متأســفانه در فضای مجازی نتوانســتیم یک نظام 

نظارتی بر انواع تبلیغات را حاکم کنیم.
گفتنی اســت، چند روز پیش نیز انجمن صنایع لوازم خانگی در نامه ای 
به رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، ضمــن گلایه از جولان لوازم 
خانگی قاچاق در بازار، نســبت به جمع آوری این قبیــل کالاها اعلام 

آمادگی کرد. 

رییسسازمانبرنامهوبودجه:
و  امسال ۳۵۰ هزار میلیارد ریال یارانه دار

پرداخت شد
رییس ســازمان برنامه و بودجه با بیان این که دولت سیزدهم خدمات 
حوزه سلامت را ارتقاء می دهد، گفت: امســال ۳۵۰ هزار میلیارد ریال 

یارانه دارو پرداخت شد.
به نقل از سازمان برنامه و بودجه کشور، داوود منظور اظهار کرد: دولت 
ســیزدهم بنا دارد خدمات حوزه ســلامت را تا حد امکان ارتقا دهد تا 

بتوانیم در این بخش به رتبه های برتر در دنیا تبدیل شویم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور گفت: در آغــاز فعالیت دولت 
سیزدهم، تعداد تخت های بیمارســتانی ۱۳۰ هزار تخت بود که اکنون 
به ۱۵۰ هزار تخت رسیده است و در سرانه تخت بیمارستانی، جزو ۳۰ 

کشور برتر دنیا هستیم.
منظور گفت: به برکت انقلاب اســلامی، اکنون کادر پزشکی متبحر در 
رشته های تخصصی مورد نیاز در کشور تربیت می شود و آنچه در درمان 
مردم از نظــر تأمین دارو، دانش و تجهیزات مورد نیاز اســت، توســط 

متخصصان داخلی در حال تأمین است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشــور از صدور مجوز استخدام ۲۵ هزار 
پرســتار و کادر درمان خبر داد و گفت: با جذب آنها، نیروی انسانی لازم 
در بیمارستان ها تکمیل می شــود. همچنین دو هزار عضو هیأت علمی 
در دانشــگاه های علوم پزشکی مجوز اســتخدام گرفتند و این موضوع 
تأمین اعتبار شده اســت.منظور طرح دارویار را یکی از طرح های بسیار 
مهمی بیان کرد که اجرای آن از سال گذشــته آغاز شده و امروز به بلوغ 
خود رسیده اســت و افزود: در این طرح، زنجیره تولید دارو از یارانه جدا 
شــده و یارانه مســتقیماً به مصرف کننده نهایی رسیده است که سبب 

صرفه جویی در تأمین دارو و جلوگیری از قاچاق دارو شده است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان این که دولت سیزدهم خدمات 
حوزه ســلامت را ارتقا می دهد، گفت: امســال ۳۵۰ هزار میلیارد ریال 
یارانــه دارو پرداخت شــد.معاون رئیس جمهور تصریح کــرد: درآمد 
اختصاصی بیمارستان ها امسال به ۳۲۰ هزار میلیارد تومان رسیده در 

حالی که این درآمد، سال گذشته ۲۳۰ هزار میلیارد تومان بود.
وی با اشــاره به اینکه یک درصــد از مالیات ارزش افــزوده به درمان و 
ســلامت اختصاص یافته اســت، افزود: این ظرفیت قانونی باعث شده 
طرح های درمانی ارتقــا پیدا کننــد و بتوانند از چندیــن منبع مالی 
همزمان استفاده کنند.منظور افزود: بیمه ها باید تلاش بیشتری کنند 
و تعهدات خود را انجام دهند تا بیمارستان ها بدون دغدغه خدمات را به 
مردم ارائه دهند. در حال حاضر یکی از مشکلات بیمارستان های دولتی 
را مطالبات آنها از بیمه ها است بنابراین باید کمک کنیم که تنها دغدغه 

بیمارستان ها، ارائه خدمات باکیفیت به مردم باشد.
وی با بیان اینکه در ســال آینده گشایش های بیشــتری رخ می دهد و 
قله های پیشــرفت بیشتر از گذشته فتح می شــوند، افزود: در سه سال 
گذشته و با وجود تمام فشارهای بین الملی، رشــد اقتصادی در کشور 
داشته ایم و رشــد ۶. ۷ درصدی اقتصاد در ۹ ماه امسال، نشانه این است 

که این کشور فارغ از تحریم ظرفیت رشد و تولید را دارد.

 فرایند تعیین استاندارد کالاهای وارداتی
 تا خرداد ماه تغییر نمی کند

پیرو شــکایت فعالان تجارت خارجی به هیأت مقررات زدایی و بهبود 
فضای کسب و کار، سازمان ملی اســتاندارد و آزمایشگاه های مرتبط، 

فعلًا به روال قبلی خود در تعیین ماهیت ادامه می دهند.
بر اســاس اعلام وزارت امور اقتصادی و دارایی، پیرو شــکایت فعالان 
تجارت خارجی به هیأت مقررات زدایی و بهبود فضای کســب و کار در 
خصوص »تعیین ماهیت کالاهای وارده در گمرک« موضوع در جلسه 
هفت اسفندماه ســال جاری هیأت، بررسی و مقرر شــد سازمان ملی 
استاندارد ایران و آزمایشــگاه های مرتبط، روال قبلی خود را در تعیین 
ماهیت کالاهای وارده به گمرک حداقل تا پایان خرداد ماه سال ۱۴۰۳ 
ادامه دهند.همچنین مقرر شــد تغییر احتمالــی در روش های تعیین 
ماهیت کالا را حداقل ســه ماه قبل از اجرا به اطــلاع گمرک و فعالان 

تجارت خارجی برسانند.

بازار

ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا با بیان اینکه مشکل 
اســترداد وجه متقاضیانــی که در حراج ســکه برنده 
نشدند، به سامانه مرکز مبادله ارتباطی ندارد و به شبکه 
پرداخت مربوط است، گفت: بیش از ۹۵ درصد کسانی 
که مشکل استرداد وجه داشــتند، مشکلشان برطرف 

شده است.
اصغر بالســینی، دربــاره وضعیــت بازگرداندن وجه 
متقاضیانی که در حراج ســکه برنده نشدند، بیان کرد: 
متقاضیانــی که به ویــژه در حراج اول شــرکت کرده 
بودند، مشکل اســترداد وجه را داشــتند. این مشکل 
هم به ســامانه مرکز مبادله مرتبط نبوده و مشــکل از 

اختلال در شــبکه پرداخت بوده است که ما 
در حال رفع مشــکلات هســتیم.وی با بیان 
اینکه بیش از ۹۵ درصد کســانی که مشکل 
استرداد وجه داشــتند، مشکلشان برطرف 
شده اســت؛ گفت: مابقی هم با وجود اینکه 
سامانه مرکز مبادله مشکل ندارد و مشکل از 
شبکه پرداخت اســت، در حال مرتفع کردن 

مشکل هستیم که فرآیند اســترداد وجه آنها هم انجام 
شود و متعهد به حل مشکل مردم هستیم و هیچ نگرانی 

از بابت استرداد وجه مردم وجود ندارد.
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا در پاســخ به اینکه 

چه تمهیدی برای جبران خســارت کسانی 
که برنده نشــدند و پولشــان تاکنون به آنها 
برنگشــته وجود دارد، بیان کرد: این مساله 
از لحاظ عددی و درصدی عدد کمی اســت 
و بخش عمده مشکل افراد حل شده و مابقی 
هم با وجود اینکه مربوط به شــبکه پرداخت 
بــوده، در حال پیگیــری اســت و تک تک 
کســانی که درخواست اســترداد وجه دارند، پولشان 
برمی گردد.بالســینی درباره حراج سوم سکه که امروز 
در حال برگزاری اســت، توضیح داد: حراج سوم مرکز 
مبادله با اســتقبال خوب مــردم در حــال برگزاری 

است. این حراج تا ســاعت ۱۵ امروز ادامه دارد و مردم 
می توانند ســفارش گذاری کنند. بعــد از پایان زمان 
سفارش گذاری رتبه بندی ســفارش ها انجام می شود 
و نتایج آن اعلام خواهد شــد. یکشــنبه ۲۱ اسفند و 
دوشنبه ۲۲ اسفند هم حراج خواهیم داشت.وی اظهار 
کرد: در حراج روز چهارشــنبه، بیش از ۷۲ هزار سکه 
ثبت ســفارش شــده بود که ما به ۱۰ هزار و ۵ نفر ربع 
ســکه با میانگین قیمت ۱۲ میلیون و ۵۸۸ هزار تومان 
تخصیص دادیم. در حراج اول به دلیل اینکه متقاضیان 
با فرآیند قیمت گذاری و ثبت ســفارش آشنا نبودند، 

میزانی که اختصاص پیدا کرد، ۱۱۱۸ نفر بود.   

با وجود اینکه ســقف برداشــت از خودپردازها به طور 
معمول در نزدیکی نوروز افزایــش می یابد، همچنان 
خبــری از افزایش این ســقف در نوروز ســال ۱۴۰۳ 

نیست.
 هر سال در روزهای ابتدایی اسفند ماه و با نزدیک شدن 
به تعطیلات نوروز، بانک مرکزی ســقف برداشــت از 
خودپردازها را افزایش می داد. این در حالیســت که با 
گذشت نیمی از اسفند ماه امسال و تنها دو هفته مانده 
به نوروز ۱۴۰۳ همچنان خبری از افزایش این ســقف 

توسط بانک مرکزی نیست.
تجارت نیوز در گزارشــی نوشــت: با وجود اینکه بانک 
مرکزی همچنان تصمیم خــود مبنی بر افزایش یافتن 
یا نیافتن ســقف برداشــت از خودپردازها در روزهای 
پیش رو را اعلام نکرده اما آنچه واضح اســت، مشکلات 
بسیار مردم در سال های اخیر برای برداشت پول نقد از 
خودپردازهاســت. زیرا نه تنها بسیاری از خودپردازها، 
خالی از اســکناس هســتند، بلکه ســقف برداشــت 
اســکناس از خودپردازها هم آن قدر کوتاه اســت که 

عمــلا دردی از مردمی که به پــول نقد نیاز 
دارند را دوا نمی کند.

شــهریور ماه ســال ۱۳۸۷ بود که ســقف 
برداشــت از خودپردازها معــادل ۲۰۰ هزار 
تومــان تعیین شــد و این رقم در ۱۵ ســال 
گذشته تغییری نکرده است. به همین دلیل، 
بسیاری از کارشناســان و حتی عامه مردم، 

بارها از ناکافی بودن این ســقف گله کــرده و خواهان 
افزایش آن شده اند. استدلال این گروه نیز آن است که 
سقف برداشــت از خودپردازهای در این سال ها، با نرخ 

بالای تورم در اقتصاد ایران تعدیل نشده است.
طبــق داده های بانــک مرکــزی، شــاخص قیمت 
مصرف کننده )CPI( در شــهریور ماه ســال ۱۳۸۷ 
معادل ۲۷ واحد بوده که این رقم در پایان سال ۱۴۰۱ 
به ۷۹۴ واحد رسیده اســت. به این ترتیب، رقم ۲۰۰ 
هــزار تومانی برداشــت از خودپردازهــا در آن زمان، 

معادل حدود ۶ میلیون تومان در سال جاری است.
مشــکل دیگری که همواره در موضوع برداشت پول از 

خودپردازها وجود داشته، فقدان پول نقد در 
بسیاری از آنهاست. با وجود اینکه در بیشتر 
مواقــع، واکنش مســئولان بانــک مرکزی 
به این مشــکل تنها اعلام موقتــی بودن این 
مسئله بوده اما با ســر زدن به چند خودپرداز 
در سطح شــهر، می توان دید که این مشکل 

همچنان ادامه دارد.
در این شرایط، سیاســت های مالیاتی دولت سیزدهم، 
مثل مالیات بر کارتخوان ها و تراکنش های بانکی نیز بر 
این مشکلات دامن زده است. چراکه بسیاری از کسبه 
و به ویژه دســت فروشــان، پس از اجرای این قوانین 
اصرار بــه دریافت پول نقد دارند و کمبــود پول نقد در 

خودپردازها، برای مردم مشکل زا شده است.
اعتراضات فراوان نسبت به کوتاه بودن سقف برداشت 
از خودپردازهــا، اســتدلال های متعددی از ســوی 
مســئولان در مقابل این اعتراضات را نیز در پی داشته 

است.
یکی از این اســتدلال ها، اثر افزایش سقف برداشت از 

خودپردازهــا بر افزایش ســرعت گردش پــول نقد و 
اســتهلاک اسکناس هاســت. زیرا این اسکناس های 
کهنه دیگر نمی توانند در دســتگاه های خودپرداز قرار 
بگیرند و بــه همین دلیل باید با اســکناس های جدید 
جایگزین شــوند؛ موضوعــی که بــرای بانک مرکزی 

هزینه زاست.
افزون بر آن، گروهی دیگر معتقدند که دولت این سقف 
را افزایش نمی دهد تا با افزایــش تراکنش های دیگر از 
جمله کارتخوان ها، درآمدهای مالیاتی خود را افزایش 

دهد.
سالهاست که افزایش سقف برداشــت از خودپردازها، 
مســئله ای حل نشــدنی بین موافقان ایــن موضوع و 
مسئولان بوده است. این ســقف معمولا در بازه زمانی 
ســفرهای اربعین و همچنیــن نــوروز افزایش پیدا 
می کرده اما در همچنان خبری از افزایش این سقف در 
نوروز سال ۱۴۰۳ نیســت. حال باید دید که نظر بانک 
مرکزی به افزایش موقت و یا حتی دائمی این سقف در 

سال جدید چه خواهد بود.

سکه

ATM

خریدار  معاون وزیر صمــت با بیان اینکه 
طرح ویــژه نظارتی مــاه رمضــان و نوروز 
۱۴۰۳ برای اجرا از ابتدای اســفند تا پایان 
ماه رمضان بــه ادارات کل صمت سراســر 
کشور ابلاغ شــده، گفت که در حال حاضر 
تعداد بیش از۳۶۰ نمایشــگاه با بیش از ۳۳ 
هزار غرفه برگزار شــده که بســیاری از آنها 
افتتاح شــده و آغاز به کار کرده اند. در مورد 
فروش فوق العاده نیز با مشارکت اتحادیه ها 
و واحدهای صنفی امســال بیش از ۳۰ هزار 

واحد اقدام به فروش فوق العاده کرده اند.
علیرضــا شــاه میرزایی، دربــاره هدف از 
برگزاری نمایشــگاه های عرضــه ویژه کالا 
و فروش فوق العاده، اظهــار کرد: با توجه به 
تأکیدات ریاست جمهوری بر ضرورت مهار 
تورم در شب عید، رونق بازار و جلوگیری از 
رکود کســب و کارها و همچنین دسترسی 
آحاد مــردم به ویژه اقشــار کــم درآمد به 
کالاهای اساســی و همچنیــن ملزومات 
کیف و کفش و پوشــاک و آجیل، مقرر شد 
این نمایشــگاه ها با ظرفیت دو برابر نسبت 
به سال گذشته برگزار شــود. البته علاوه بر 
نمایشگاه ها، فروشــگاه هایی تحت عنوان  
فوق العــاده فعالیت می کنند کــه ویژگی 
تخفیف و عرضه کالای مناســب و با کیفیت 
را دارند و با نصب پلاکارد و یا تابلو مشخص 
شــده اند.  وی همچنین درباره نحوه نظارت 
بر این نمایشــگاه ها و فروش فــوق العاده، 
گفت: نحوه نظارت در نمایشــگاه از طریق 
استقرار بازرســی مقیم در محل نمایشگاه 

با همکاری سایر دستگاه های نظارتی نظیر 
تعزیرات و نیروی انتظامــی خواهد بود و در 
مورد واحدهای فروش فوق العاده نیز طبق 
آیین نامه ای کــه واحد صنفی متقاضی باید 
لیست کالا و قیمت خود را به اتحادیه اعلام 
کنند و پس از موافقت اتحادیه واحد صنفی 
حراج خود را آغــاز خواهد کنند خواهد بود. 
این فرآیند تحت نظارت و حضور مســتمر 

بازرسان در محل صنفی خواهد بود.
به گفته ایــن مقام مســئول در حال حاضر 

تعداد بیش از ۳۶۰ نمایشــگاه با همکاری 
اتاق هــای اصنــاف و ادارات کل صمــت 
اســتان ها و ســتاد تنظیم بازار اســتان ها 
با بیش از ۳۳ هــزار غرفه برگزار شــده که 
بســیاری از آنها افتتاح شــده و آغاز به کار 
کرده اند. در مورد فروش فــوق العاده نیز با 
مشــارکت اتحادیه هــا و واحدهای صنفی 
امسال بیش از ۳۰ هزار واحد اقدام به فروش 

فوق العاده کرده اند.
شــاه میرزایی با بیان اینکه حدود ۲۰ هزار 

واحد متقاضی شرکت در این طرح بوده اند، 
تصریح کــرد: تعــدادی از واحدهایی که از 
طرح خریــد اعتباری عید تا عید اســتفاده 
می کنند، در غرفه های نمایشگاهی مستقر 
هســتند و تعــدادی نیز به عنــوان مراجع 
صنفی بر اساس ثبت نام متقاضی در عید تا 

عید اقدام به فروش اعتباری کالا می کنند.
معاون وزیر صمت دربــاره عرضه کالاهای 
اساســی در نمایشــگاه نیز گفت: به وزارت 
جهاد کشاورزی فضا اختصاص داده شده و 

کالاهای اساســی نظیر گوشت، مرغ، برنج، 
روغن، حبوبات و ســایر اقلام بــا نرخ ویژه و 
تحــت تدابیر نظارتــی توســط وزارتخانه 
مذکور عرضــه می شــود. البته عــلاوه بر 
نمایشــگاه های چند منظــوره، در بیش از 
۳۰۰ غرفه میادین میوه و تــره بار نیز اقلام 
مــورد نیاز از جملــه میوه، خرمــا و همین 

کالاهای اساسی عرضه می شود.
همچنین به گفته این مقام مســئول طرح 
ویژه نظارتی مــاه مبارک رمضــان و نوروز 
۱۴۰۳ برای اجرا از ابتدای اسفند تا پایان ماه 
مبارک رمضان به ادارات کل صمت سراسر 
کشور ابلاغ شده اســت. در این طرح از توان 
۱۸۰۰ نفر از بازرســان ادارات کل صمت و 
حدود ۱۴۰۰ نفر از بازرســان اتاق اصناف 
استفاده می شود. کالا و خدمات اولویت دار، 
مثل گوشت، مرغ، برنج، خرما، پوشاک، تایر 
خودرو و خدمات حمل و نقل و خشکشویی 
مورد نظارت بیشــتر قرار می گیرند.وی در 
پایان گفت که با اختیارات ویژه ای که رئیس 
جمهور به ســازمان حمایت و وزارت صمت 
واگذار کردنــد و تفاهم نامه ای کــه با اتاق 
اصناف در خصوص بازرســی از واحدهای 
صنفی منعقد شد، شاهد اقدامات ویژه تری 
نسبت به سال های گذشــته در سطح بازار 
خواهیــم بود. شــهروندان نیــز می توانند 
شکایات خود را از طریق ســامانه ir.۱۲۴ و 
تلفن ۱۲۴ ثبت کنند تا ســازمان تعزیرات 
حکومتی به آن در اســرع وقت رســیدگی 

کند.

سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا: بیش از ۹۵ درصد برنده نشدگان در حراج سکه، وجه خود را دریافت کردند

وز ۱۴۰۳  خبر جدید درباره سقف برداشت از خودپردازها در نور

چرا موبایل های قاچاق آنتن می دهند؟

محمد مقدم  در حالیکه گوشــی های 
آیفــون۱۴ و ۱۵ به صورت قاچــاق وارد 
کشــور می  شوند؛ شواهد نشــان می دهد 
برخلاف ادعــای وزیــر ارتباطــات این 
گوشی های تلفن همراه بدون کوچکترین 
مشــکلی از خدمات اپراتوری اســتفاده 

می کنند.
 بنا بر بخشــنامه گمرک در اسفندماه سال 
گذشــته، واردات مدل های جدید گوشی 
آیفون به کشــور ممنوع اعلام شد. بر اساس 
این تصمیم، گوشــی تلفن همراه با نشــان 
تجاری اپل مدل ۱۴ و کلیه مدل های بعد از 
آن، از فهرست کالاهای مجاز همراه مسافر 
و پستی ورودی به کشــور خارج شد؛ پیش 
از ایــن ثبت ســفارش و واردات تجاری این 

گوشی ها نیز امکان پذیر نبود.
»ارزبری بــالا« و »عمل متقابل نســبت به 
تحریم ها« از جمله مهم ترین دلایلی اســت 
که مسئولان برای ممنوعیت واردات آیفون 
۱۴ به بــالا مطرح کرده اند. با این تفاســیر، 
کلیه گوشــی های آیفون ۱۴ و ۱۵ موجود 
در بازار، مصداق کالای قاچــاق بوده که به 

صورت غیرقانونی وارد کشور شده اند.
هر چند ممنوعیت واردات مدل های جدید 
آیفون با اعتراض برخــی از کاربران فضای 
مجازی و فعالان بازار تلفــن همراه مواجه 
شــده، اما شــواهد نشــان می دهد که این 
ممنوعیــت تاکنون موجــب صرفه جویی 
ارزی بیــش از ۵۰۰ میلیون دلاری شــده 

است.

البته برخی از کارشناســان اقتصادی در 
همان مقطع، مدیریت مصــارف ارزی در 
حوزه تلفن همراه را به تمامی گوشی های 
بالای ۶۰۰ دلار بسط داده بودند، به عقیده 
ایــن افراد تــا زمانی که کلیــه تلفن های 
همراه بالای ۶۰۰ دلار با ممنوعیت مواجه 
نشــود، عملًا مدیریت مصــارف ارزی در 
حوزه این کالا، به طــور کامل تحقق پیدا 
نمی کند.آمارها بیانگــر آن بوده که تا پایان 
دی ماه بیش از یک میلیــارد دلار انواع اپل 
)اغلب آیفون ۱۳( به کشــور وارد شده است 
همچنین در سال جاری واردات تلفن های 
همراه بــالای ۶۰۰ دلار نیز رشــد عجیبی 
داشته اســت، در واقع مطابق با اعداد و ارقام 
اعلامی از ســوی گمــرک، واردات این نوع 
گوشی ها با رشــد ۶۰۰ درصدی همراه بوده 
اســت، به بیانی درآمد ۱۷۰ میلیارد تومانی 
دولت در ســال ۱۴۰۱ به بیــش از ۱,۰۰۰ 
میلیارد تومان در ســال جاری رسیده است 
که خود حکایــت از مدیریــت غیرصحیح 

مصارف ارزی دارد.

 300 هزار دستگاه آیفون 14 و 15 
در کشور فعال است!

امــا نتیجه عجیب تــر در بازار تلفــن همراه 
کشــور، به فعال بــودن بیــش از ۳۰۰ هزار 

دســتگاه آیفون ۱۴ و ۱۵ مربوط می شود، در 
واقع مطابق با ادعای یکی از فعالان بازار تلفن 
همراه، تاکنــون حدود ۳۰۰ هزار دســتگاه 
معادل ۴۰۰ میلیون دلار از مدل های جدید 
آیفون به دست خریداران رســیده که بعضاً 
بدون کمترین مشــکلی در حال اســتفاده 
از آن هستند.بررســی ها نشــان می دهد که 
تغییر تنظیمات مدل های آیفون ۱۴ و ۱۵ در 
مقاطع زمانی ۲۰ تا ۳۰ روز، موجب می شود 
که آنتن دهی با مشکل مواجه نشود، درواقع 
با وجود اینکــه تلفن های همراه رجیســتر 
نشده، تنها قادر به فعالیت در یک بازه زمانی 
۳۰ روزه هســتند، امــا اینگونــه تنظیمات 
ســبب می شــود، مشــکلی در آنتن دهی 
ایجاد نشود.همچنین دســتگاه های مبدل 
ســیم کارت کننده )آیــکاس IQos(، نیــز 
به عنــوان یکــی از اصلی ترین شــیوه های 
دورزدن طــرح رجیســتری تلفــن همراه 
شناخته می شود، نکته عجیب اینجاست که 
این دستگاه ها به صورت کاملًا علنی در تمامی 
فروشگاه های اینترنتی و حتی سطح بازار به 

فروش می رسد.

وزیر ارتباطات: سامانه رجیستری
 دور نمی خورد!

البته عیســی زارع پور، وزیــر ارتباطات و 

فنــاوری اطلاعات در هفته های گذشــته، 
فعال بودن برخی از گوشــی های آیفون ۱۴ 
و ۱۵ را مقطعــی عنوان کرده بــود. وی در 
این خصوص اظهار داشــت: برخی افراد در 
اســتفاده از تلفن همراه خود از سیم کارت 
جایگزین یــا تجهیزات ســیم کارت خور 
دیگری اســتفاده می کنند و این مسئله در 
حال پیگیری اســت؛ به عبارتی نمی توان 
گفت سامانه رجیستری دور زده شده است.

از زمان رونمایی از آیفون ۱۴ یعنی شهریور 
۱۴۰۱ تا به امروز حدود ۱۸ ماه سپری شده 
و با فرض اینکــه وزارت ارتباطات تا چندین 
ماه از شیوه دور زدن رجیســتری آیفون با 
خبر نبوده است، اما تعلل یک ساله پیرامون 
مقابله با این شیوه به هیچ وجه قابل توجیه 

نیست.
متأسفانه، بی توجهی به این امر شرایطی را 
در آینده ایجاد خواهــد کرد که قاچاقچیان 
انواع مدل های تلفن همراه را در بازار کشور 
توزیع کنند، تلفن هــای همراهی که بدون 
مشکل فعال هستند، با این تفاسیر، افزایش 
تقاضا در بــازار ارز آزاد و وفور کالای تقلبی 
در بازار تلفن همراه چنــدان دور از انتظار به 
نظر نمی رســد، موضوعی که به طور حتمی 
بر واردات رســمی تلفن همراه نیز اثرگذار 

خواهد بود.
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وخانه های  پیدا و پنهان توزیع متادون در دار
منتخب

توزیع متادون در ســطح داروخانه های منتخب وزارت بهداشــت، به 
محل اعتراض و انتقاد از این تصمیم بدل شده است.

توزیع متادون در ســطح ۴۰۰ داروخانه منتخب ســازمان غذا و دارو، 
با انتقاد کارشناسان حوزه ترک اعتیاد همراه شــده و نسبت به تبعات 

چنین تصمیمی هشدار داده اند.
در همین حال، مستندان قانونی وجود دارد که تصمیم وزارت بهداشت 
برای توزیع متادون در داروخانه ها را زیر ســوال می بــرد. زیرا، مطابق 
مفاد پیوست قانون الحاق دولت ایران به کنوانسیون ۱۹۶۱ ماده واحد 
مخدر، مصوبات سازمان بهداشــت جهانی برای متعهدین لازم الاجرا 

است.
در دســتورالعمل ابلاغی آن ســازمان در فصل اختصاصــی متادون 
صراحتاً قید شده است نوع تزریقی این دارو صرفاً باید در داروخانه های 
بیمارستانی و نوع خوراکی آن صرفاً باید در مراکز ارائه خدمات درمانی 
برای اعتیاد عرضه شــود و همچنین عرضه آن در داروخانه های عادی 

مطلقاً ممنوع است.
این در حالی اســت که گردش مالی متادون در ســال، بالغ بر ۳,۰۰۰ 
میلیارد تومان برآورد می شود که محل ابهام و ایراد نسبت به توزیع این 

دارو در سطح داروخانه های منتخب وزارت بهداشت تلقی می شود.
منتقدان توزیع داروخانه ای متادون، این ســوال را مطرح می کنند که 
انتخاب داروخانه های منتخب بر اســاس کدام قاعده و ضابطه صورت 

گرفته است؛ در حالی که بالغ بر ۱۵ هزار داروخانه در کشور وجود دارد.
در همین حال، اخباری از فروش غیرمجاز متادون به گوش می رســید 

که مسئولیت سازمان غذا و دارو را دو چندان می کند.
این در حالی است که بر اســاس گزارش های ستاد مبارزه با موادمخدر، 
بیش از ۹۰ درصد داروهای مخدر در بازار قاچاق از مبادی غیر از مراکز 
درمان ســومصرف مواد بوده اند که به صورت پلمب در مبادی غیرمجاز 

وجود داشته اند.
لازم به توضیح اســت که ماده اولیه تولید متادون انحصــارا در اختیار 

سازمان غذا دارو است.
حالا این سوال مطرح است که ســازمان غذا و دارو، چه استدلالی برای 

توزیع متادون در داروخانه های منتخب دارد.

معاوندرمانوزارتبهداشتاعلامکرد
تغییر سامانه اطلاعات بیمارستان ها برای درمان 

رایگان کودکان زیر ۷ سال
معاون درمان وزارت بهداشت با اشاره به مصوبه اخیر دولت برای درمان 
رایگان کودکان کمتر از هفت سال در مراکز درمانی دولتی و دانشگاهی 
گفت: به این منظور تغییرات ســامانه اطلاعات بیمارستان ها در حال 
انجام است تا درمان سرپایی و بســتری کودکان گروه هدف به صورت 

رایگان انجام شود.
دکتر ســعید کریمی، درباره اجرای طرح درمان رایگان کودکان کمتر 
از هفت سال در مراکز درمانی دولتی و دانشــگاهی گفت: پس از اینکه 
مصوبه هیئت وزیران در ارتباط با درمان رایگان کودکان کمتر از هفت 
سال ابلاغ شــد، این موضوع را بلافاصله به مراکز درمانی و دانشگاه های 

علوم پزشکی اعلام کردیم.

وی ادامــه داد: در حال حاضــر، تغییــرات HIS )ســامانه اطلاعات 
بیمارستان( در حال انجام اســت که اگر کودکان کمتر از هفت سال به 
مراکز درمانی دولتی و دانشگاه های علوم پزشکی مراجعه کنند چه در 

بخش درمان سرپایی و چه بستری به صورت رایگان درمان شوند.
معاون درمان وزارت بهداشــت درباره وضعیت بیمــه این طرح گفت: 

پوشش بیمه ای به صورت ۱۰۰ درصدی است.
کریمی درباره بودجه مورد نیاز طرح درمان رایــگان کودکان کمتر از 
هفت سال خاطرنشان کرد: تمام هزینه های مورد نیاز این طرح در نظر 

گرفته شده و اقدامات مربوط به آن انجام شده است. 

وزی دبستانی ها  جزئیات تکالیف نور
وزی حذف شد  پیک نور

معاون آموزش ابتدایــی وزارت آموزش و پرورش با بیــان اینکه پیک 
نوروزی نداریم، گفت: چارچوب برنامه های نوروزی را مشــخص کرده 

و به استان ها اعلام کردیم.
حمید طریفی حسینی معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش 
درباره برنامه های این معاونت برای تعطیلات نوروز دانش آموزان اظهار 
کرد: چارچوب برنامه های نوروزی را مشخص کرده و به استان ها اعلام 

کردیم. 
وی بــا بیان اینکــه فعالیت هــای پیشــنهادی را در ۳ محور شــامل 
»فرصت های متنــوع یادگیری«، »نوروز و داســتان« و »دوســتی با 
طبیعت و محیط زیست« به استان ها اعلام کردیم، افزود: دانش آموزان 
می توانند از بین این فعالیت های پیشــنهادی انتخــاب کنند اما هیچ 

اجباری در انتخاب یک موضوع خاص وجود ندارد. 
طریفی حســینی به محور »فرصت های متنوع یادگیری« اشاره کرد 
و ادامه داد: ۶ ســاحت تربیتی شــامل »اعتقادی، عبادی و اخلاقی«، 
»اجتماعی و سیاسی«، »زیســتی و بدنی«، »زیباشناختی و هنری«، 
»اقتصادی و حرفه ای« و »علمی و فناورانه« داریم که دانش آموزان در 

محور اول، موضوعی را از بین این ساحت ها انتخاب می کنند. 
وی توضیح داد: در این محور، دانش آموزان متناسب با فعالیت هایی که 
در نوروز و ماه مبارک رمضان دارند، یکی از ساحت ها را انتخاب می کنند 
مثلا در مورد روزه داری یا شــرکت در مراســم مذهبی، سفر نوروزی و 
بازی بومی- محلی در  قالب عکس، نقاشــی، فیلم، کاردستی و متن به 

تولید محتوا می پردازند. 
معاون آمــوزش ابتدایی وزارت آمــوزش و پرورش به محــور »نوروز 
و داســتان« اشــاره کرد و افــزود: ذیل محــور »نوروز و داســتان« 
داستان خوانی، داستان نویســی و داستان گویی داریم که دانش آموزان 
می توانند داســتان خوانی و داســتان گویی را در قالب صوت و تصویر، 

داستان نویسی را در قالب متن تولید کنند.
وی درباره محور »دوستی با طبیعت و محیط زیست«، اظهار کرد: یک 
کار مشــترکی با معاونت تربیت بدنی و ســلامت داریم و دانش آموزان 
می توانند از حضــور در طبیعت و انجام کارهــای فرهنگی و تربیتی در 
محیط زیست مانند کاشت نهال عکس و فیلم بگیرند. طریفی حسینی 
اضافه کرد: دانش آموزان آثار خود را به معلم شــان ارائه می دهند که در 
نهایت برترین آثار در کانال مدرسه در شــبکه »شاد« و بعد هم برترین 
آثار استان ها در کانال کشوری »من یک دانش آموز هستم« در »شاد« 
بارگذاری می شــود. وی با تأکید بر اینکه پیک نــوروزی نداریم، گفت: 
هیچ چیزی که در قالب مشق و نوشتن باشد، نداریم و توصیه ما هم این 

است که مشق خاصی به دانش آموزان داده نشود.

دیوار

ســال نو که برای خیلی از هموطنان با واژه استراحت 
و تعطیلی و مسافرت همراه اســت، اما برای نیروهای 
حوزه سلامت، نشــانه افزایش حجم وظایف و خدماتی 

است که در روزهای عادی سال انجام می دهند.
 بــا شــروع تعطیــلات و آغاز ســفرهای نــوروزی، 
ملموس ترین اتفاقات ناگوار متوجه حوادث ترافیکی و 
مسمومیت های غذایی و…، است که متأسفانه در این 

ایام افزایش می یابد.
در همیــن حــال، بــا توجه بــه تعطیلــی مطب ها و 
کلینیک های خصوصی در ایام نوروز و تعطیلات سال 
نو، مراجعه به اورژانس و درمانگاه های بیمارستان های 

دولتی افزایش می یابد.
علاوه بر افزایــش مراجعات به مراکــز درمانی بخش 
دولتی در تعطیــلات نوروزی، موضــوع رعایت نکات 
بهداشــتی در این ایام، از جمله دغدغه های مسافران 

اســت. از همین رو، وزارت بهداشــت برای 
پاســخگویی به ایــن دغدغــه هموطنان و 
مســافران، بازرســی های بهداشــتی را در 

دستور کار قرار داده است.
بهرام عین اللهی مقام ارشــد حوزه سلامت 
کشور، در واکنش به نگرانی هایی که در ایام 
تعطیلات نوروزی نســبت به کمبود یا نبود 

پزشک متخصص در مراکز درمانی بخش دولتی وجود 
دارد، گفت: در حوزه درمان دو نــوع خدمت قابل ارائه 
است که یکی انتخابی یا غیر فوریتی و دیگری فوریتی 
یا اورژانسی اســت که در ایام تعطیلات نوروزی، همه 

خدمات اورژانسی در مراکز درمانی ارائه می شود.
وی، آماده باش حوزه بهداشت و بازرسی های گروه های 
بهداشــتی در ایام تعطیلات نوروزی را گســترده و با 
اهمیت توصیف کرد و افزود: در این ایام اماکن اقامتی، 

تفریحــی و همچنین مراکز تهیــه، عرضه و 
توزیع مواد غذایی به منظور پیشگیری از بروز 
بیماری ها و مســمومیت ها به دقت بررسی 
ونظــارت می شــوند. همچنیــن همکاران 
اورژانس در این ایام با آمادگی ۱۰۰ درصدی 

در کنار مردم حضور دارند.
وزیر بهداشت با تأکید بر اینکه در تعطیلات 
نوروزی، پزشــکان متخصص در همه بیمارســتان ها 
حضور خواهند داشت، گفت: بر اساس بخشنامه ابلاغ 
شده از سوی وزارت بهداشــت، حضور متخصصان در 
رشته های مختلف در بیمارســتان ها مورد تاکید است 

تا خدمات مطلوب درمانی به بیماران ارائه شود.
وی افــزود: در تأمیــن داروهــای اورژانس، ســرم و 
فرآورده های خونی برای ایام نوروز وضعیت مناســبی 
داریم و همچنین ذخایــر دارویی به میزان کافی وجود 

دارد.حســن واعظی رئیس مرکز مدیریت بیمارستانی 
و تعالی خدمات بالینی وزارت بهداشــت در خصوص 
طرح ســلامت نوروزی گفت: طرح ســلامت نوروزی 
سال ۱۴۰۳ از ســاعت ۸ صبح پنجشــنبه ۲۴ اسفند 
۱۴۰۲ شــروع و در ســاعت ۸ صبــح روز شــنبه ۱۸ 

فروردین ۱۴۰۳ به پایان می رسد.
وی افزود: ســتاد طرح ســلامت نوروزی دانشــگاه با 
مدیریت رئیس دانشــگاه و با حضور معاونان بهداشت، 
درمان، توســعه و غذا و دارو جهت پایــش و نظارت بر 
کیفیت ارائه خدمات مراکز درمانی و بیمارســتان های 
کشــور و ارائه خدمت مؤثر و به هنگام تشکیل خواهد 
شد.واعظی گفت: همچنین تیم های ویژه ارزیابی طرح 
ســلامت نوروزی در ستاد دانشــگاه ها تشکیل شده و 
بازدیدهای میدانی و روزانه از مراکز بهداشتی درمانی 

و بیمارستان های انجام می شود.

 بر اســاس اعلام روابط عمومی ســازمان غذا و دارو با 
اســتناد به گزارشــات مســتند، داروی »دیسپورت 
۵۰۰« را تقلبی اعلام کرد و از مردم خواست در صورت 
مشــاهده این فرآورده، موضوع را به معاونت های غذا و 

دارو دانشگاه های علوم پزشکی اطلاع دهند.
 همچنیــن اداره کل دارو ســازمان غــذا و دارو پیرو 
نامه های در دو تاریخ متفاوت شــرکت داریان سلامت 
پیوســت به مکاتبه شــرکت IPSEN از معاونت های 

غذا و دارو دانشــگاه و دانشــکده های علوم پزشکی، 
خدمات بهداشــتی و درمانی سراســر کشور خواسته 
 Dysport اســت در صورت مشــاهده فراورد تقلبی
۵۰۰ به شماره سری ساخت N۲۳۰۵۴ با تاریخ تولید 

۰۲.۲۰۲۳ و تاریخ انقضاء ۰۱.۲۰۲۵ با make up  کشور 
ترکیه منتسب به شــرکت Ipsen اقدام لازم معمول را 
انجام دهد و نتیجه اقدامات را در اسرع وقت به این اداره 

کل اعلام کنند.

بازرسی

هشدار

خریدار  »آقا شــرمنده پول نقد ندارم« و 
»آقا حلال کن پولم کم بود« و داستان پول 
خردی که همیشه دغدغه راننده و مسافران 
هنگام ســوار شــدن به تاکســی خطی و 
گردشی در اکثر شــهرهای کشور از جمله 

پایتخت است.
 این جملات آشــنایی است که سالیان سال 
در تاکسی ها به گوش می رسید، آخر سر هم 

یا مسافر کوتاه می آمد و یا راننده.
تاکسی در ایران بویژه تهران برخلاف سایر 
کشورها وسیله حمل و نقل عمومی از قدیم 
الایام بوده است چرا که اکثرا دربستی نبود 
و هنوز یادمان نرفته که برای دریافت کرایه 
بیشتر و کمتر حس شــدن کمبود تاکسی 
در خطوط، میلــه ای پشــت صندلی جلو 
پیکان تاکسی نصب می شد و ۲ نفر در ردیف 
جلو روی یــک صندلی کنار تاکســیرانان 

می نشستند.
از اینها که گذر کنیــم؛ تعیین خودرو برای 
تاکســی در تهران قصه درازی دارد، از قبل 
انقــلاب تاکنــون خودروهایــی همچون 
پیکان، رنو ۲۱، پراید، آردی، سمند و پژو در 
این بخش آمدند و نــوع آنها بارها تغییر کرد 
اما پرداخت کرایه تاکســی به صورت نقدی 
و دست به دســت باقی مانده و تغییر نکرده 

است.
هنوز به یــاد داریم که تاکســیرانان به ویژه 
تاکســی خطی ها انواع و اقســام ســکه و 
اســکناس از ۵۰ تومانی تا ۱۰۰۰ تومانی را 
بر روی داشبورد خود می گذاشتند تا موقع 
پرداخــت کرایه، مســافر با مشــکل روبرو 

نشود.
خیلی وقت هــا هم که پول خــرد گیر نمی 

آمد، یا مســافر حــلال می کرد یــا راننده 
تاکسی.

در این سال ها و به ویژه پس از تولد تاکسی 
هــای اینترنتی هم کــه البته بــه صورت 
دربست و با شارژ حســاب یا کارت به کارت 
کار می کنند؛ در تاکسی خطی ها همچنان 
شــاهد پرداخت ها به صــورت نقدی بوده 
ایم و تلاش مدیریت شــهری در دوره های 
مختلف برای پرداخــت الکترونیک چندان 

مورد استقبال قرار نگرفته است.
حتی برخی رانندگان در ایــن اواخر کارت 
خوان در خودروهای خــود قرار می دادند یا 
برخی هم با اعلام شماره حساب خود،مبلغ 

کرایه را کارت بــه کارت می کردنــد اما از 
چندی قبل، شــهروندان با نصب نرم افزار 
شــهرزاد می تواننــد کرایه را بــه صورت 

الکترونیک پرداخت کنند.

تشویق رانندگان تاکسی برای 
بیشترین دریافت الکترونیک کرایه

سرپرســت ســازمان تاکســیرانی شــهر 
تهران در این باره می گویــد: با توجه اینکه 
بیشــتر تراکنش ها از طریق عابــر بانک ها 
انجام می شــود و مردم دیگر کمتر پول نقد 
همراه دارند، یکی از مشــکلات عمده ای که 
رانندگان تاکسی و مســافران با آن مواجه 

هستند، پرداخت کرایه نقدی در تاکسی ها 
است.شادی مالکی یادآوری می کند: براین 
اســاس با تدبیری کــه شــهرداری تهران 
اندیشــیده اســت، با اســتفاده از نرم افزار 
کاربردی شــهرزاد پرداخــت الکترونیکی 

امکانپذیر شده است.
به گفتــه مالکی، مســافران بعــد از اینکه 
نرم افزار کاربردی شــهرزاد را بر روی تلفن 
همراه خود نصب کردند، می توانند با اسکن 
رمزینه ای )کیو آر کد( که بر روی شیشــه 
تاکسی ها نصب شده است، کرایه خود را به 

صورت دقیق و به آسانی پرداخت کنند.
سرپرست ســازمان تاکســیرانی ادامه می 

دهد: بلافاصله بعد از واریــز کرایه، پیامک 
پرداخت کرایه ماننــد تراکنش های بانکی 

برای رانندگان ارسال می شود.
او به رانندگان تاکسی درباره بازگشت کرایه 
مســافران در قالب پرداخــت الکترونیکی 
به حســاب آنها اطمینان خاطر داد و اضافه 
کرد: با مسئولان سازمان فناوری اطلاعات 
و ارتباطات شهرداری تهران )فاوا( نشستی 
داشتیم و مقرر شــد در ۲۴ ساعت دو مرتبه 
واریز کرایه به حســاب راننده اتفاق بیفتد و 
نگرانی رانندگان دربــاره دریافت نکردن به 

موقع کرایه برطرف شود.
مالکی این را هم گفت: طبــق قانون برنامه 
چهارم در ۶ ماه اول امســال باید ۲۰ درصد 
پرداخت ها در تاکسی های تهران هوشمند 
انجام می شــد، اما بــه علت آشــنا نبودن 
شــهروندان با نرم افزار شــهرزاد هنوز این 

اتفاق نیفتاده است.
در تــازه تریــن تحــول و برای تشــویق 
تاکســیرانان در موضوع دریافــت کرایه به 
صورت الکترونیکی، بــه ۴۰۰ راننده ای که 
بیشــترین تراکنش و دریافت مبلغ کرایه از 
مســافران را در نرم افزار شــهرزاد داشتند، 
طی مراســمی همزمان با جشن های نیمه 

مبارک شعبان، لاستیک رایگان اهدا شد.
 روزانه ســه میلیــون و ۵۰۰ هــزار نفر در 
شهر تهران با تاکســی جابجا می شوند و در 
مجمــوع ۵۹ پایانه و ۶۰۰ خط تاکســی در 

شهر وجود دارد.
مجمــوع تاکســی های تهــران نزدیک به 
۸۰ هزار دســتگاه بوده و ۶۴ هــزار کارنامه 
تاکســیرانی در این خصوص صادر شــده 

است.

خریدار  معاون امور فرهنگی و اجتماعی 
شــهرداری تهران برنامه های شهرداری در 

ماه رمضان را تشریح کرد.
 محمدامیــن توکلــی زاده، معــاون امور 
فرهنگــی و اجتماعــی شــهرداری تهران 
در نشســت خبری کــه به منظــور تبیین 
برنامه های شهرداری در ماه رمضان برگزار 
شد، اظهارداشت: امســال بهار قرآن با بهار 
طبیعت قرین شده و ســال خوبی در پیش 
خواهد بود و برنامه های زیادی توســط این 

معاونت در نظر گرفته شده است.
وی با اشاره به پویش »بهار ایران، بهار قرآن« 
افــزود: نهادهــای دینی متولــی مدیریت 
برنامه هــای ماه رمضــان انــد و دبیرخانه 
سازمان گردشــگری و مجموعه عباس نیز 

برنامه های نوروز را خواهند داشت.
توکلی زاده بیان داشت: کرسی های تفسیر 
قرآن در مســاجد برگزار و مسابقه سی روز 
سی درس هم در مســاجد برپا می شود و از 
مراســم های بزرگ تهران هــم در این ایام 
پشــتیبانی می کنیم. برای عیــد فطر هم 
ستاد شــکل گرفته و برنامه عیدانه داریم. 
همچنین در بوستان ها برنامه های مفصلی 

در نظر گرفته شده است.
معاون امور فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
تهران خاطرنشان کرد: سازمان بهشت زهرا، 
زیباسازی و سایر مجموعه های شهری و…

در پویش »بهار ایران، بهار قرآن« مشارکت 
دارند. شــهر رمضان در بوســتان لاله برای 

خانواده ها برگزار می شود.
وی گفت: تهیه بســته های کمک معیشتی 

به نیازمندان ســال گذشته در قالب پویشی 
انجام و امســال هم طبق ثبت اســامی در 
سامانه اجرا می شــود البته از کمک مساجد 
برای شناســایی و کمک به نیازمندان بهره 

مند خواهیم شد.
توکلی زاده افزود: با توجــه به اینکه پویش 
»روزه اولی ها« سال گذشــته برگزار شد، 
امســال نیز این پویش برگزار خواهد شــد 
همچنین ۲۲ چایخانه با نام محبان رضا در 
۲۲ منطقه برای افطاری ساده میزبان مردم 

خواهد بود.
معاون امور فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
تهــران همچنین در خصــوص برنامه های 
مربوط به آزادی زنان زندانی در ماه مبارک 
رمضان، گفت: چندبار تاکنون شــهرداری 
پویش هایی را با هماهنگی سازمان زندان ها 
و قــوه قضائیه برگزار کرده بــه خصوص در 
موضــوع زندانیــان رأی باز نیز پویشــی را 
جلو بردیم و در مجموعه هــا تمام گلریزان 
هایی کــه مناطق برگــزار می کنند یکی از 
موضوعات همین مســاله است به خصوص 
شب عید که افرادی امکان بهره مندی از این 
تســهیلات را دارند بتوانند در کنار خانواده 

باشند.
همچنین حمید ســیفی، رئیس شــورای 
عالی قــرآن و عترت شــهرداری تهران در 
این نشست خبری گفت: شهرداری امسال 
هــم در قالب »آرمــان دو« بــا موضوعات 
آیات ابراهیمی به میــدان خواهد آمد و در 
نمایشــگاه قران و پارک لاله میزبان علاقه 

مندان خواهد بود

وی ادامه داد: امســال شــورای عالی قران 
جامعه مخاطب خود را حول نوجوانان قرار 
داده و رخدادهایی را از جنس رسانه و مدیا 
در نظر گرفته است و به نوعی آغاز فعالیت ها 

از ماه مبارک رمضان خواهد بود
ســیفی اعلام کرد: امســال توسط هوش 
مصنوعی مســابقه تعاملی در بستر فضای 

مجازی را خواهیم داشت.
ســیفی با تاکید بــر اینکه تصویر ســازی 
داستان های قرآنی و ترجمه تفسیری آیات 
قرآن برای اولین بار در دنیــا در حال انجام 
اســت گفت: بنا داریم تصویرسازی ترجمه 

قرآن را با محوریت نوجوانان انجام دهیم.
رئیس شورای عالی قرآن و عترت شهرداری 
تهران گفت: از ابتدای فصــل نیایش یعنی 
اعتکاف در ۴۰۰ مسجد تخصصی کار را آغاز 
کردیم و در ماه مبارک رمضان در هر مسجد 
محله ای محفل قرآن خواهیم داشــت تا در 

نهایت دوهزار محفل قرآنی را شاهد باشیم.
همچنیــن مصطفی زیبایی نــژاد مدیرکل 
فرهنگــی شــهرداری تهران هــم در این 
نشســت گفــت: برنامه های مــاه مبارک 
رمضان و عید نوروز در ۲ بخش طراحی شده 
اســت که تعدادی از آنها با یک دیگر تلاقی 
دارند و بخشی از آن برنامه های مرتبط با ماه 

مبارک رمضان است.
وی افزود: امســال دهکده هــای بهار ایران 
که در سال گذشــته با شــروع ماه مبارک 
رمضــان در ۸ پهنــه و ۲۲ پــارک محوری 
برگزار شــد، در ۴ پهنه طراحی شده است. 
در فرهنگســرای خاوران و شــهر شــهدا، 

بوســتان لاله که اصلی ترین پهنه اســت، 
اراضی عباس آباد، برج میــلاد و ۲۲ پارک 
منطقه ای که در هــر منطقه پارک محوری 
مشخص شده است برنامه دهکده های بهار 

ایران را خواهیم داشت.
وی ادامــه داد: مناطق ۲۲ گانــه در ایام ماه 
مبارک رمضــان و عید نــوروز برنامه های 
ویژه ای را بــا رویکرد خانــواده با محوریت 
برنامه هــای افطارگاهــی، شــاد و مفرح و 
رویدادهای قرآنی اجــرا خواهند کرد. تمام 
مجموعه هــای شــهرداری بــرای اجرای 
برنامه ها کمک می کنند تا شــرایط خوبی 
فراهم شــود و بتوانیم نــوروز و ماه رمضان 
خوبــی را بــرای شــهروندان برنامه ریزی 
و اجــرا کنیم.زیبایی نــژاد با بیــان اینکه 
چایخانه های هیــأت محبان رضا هم در ۲۲ 
نقطه فعال خواهد شــد، ادامه داد: در سال 
گذشته پویش روزه اولی ها توسط اداره کل 
آموزش های شــهروندی در هر منطقه اجرا 
شــد و برنامه ای هم در اراضــی عباس آباد 
به صورت تجمیعی اجرا شــد. امســال هم 

تجمعات روزه اولی ها را خواهیم داشت.

برپایی جشن عید فطر 
در 5 پارک منطقه ای

زیبایی نژاد گفت: جشــن شــب میلاد امام 
حســن )ع( به صورت ویژه در حــال برنامه 

ریزی است. 
با توجه بــه اینکه ۲ مناســبت خاص در 
ماه رمضان داریــم، برنامه ریــزی ها در 
حال انجام اســت که با توجه به شــرایط 
فلســطین و مردم غزه علاوه بر راهپیمایی 
روز قدس، ویژه برنامه روز قدس هم اجرا 

شود.
وی خاطر نشــان کرد: نماز عید سعید فطر 
هم با ویژه برنامه هایی در مصلی بزرگ امام 
خمینی برگزار می شــود. تعــدادی برنامه 
هم بــرای کــودکان و خانواده هــا طراحی 
شده است که جشن عید ســعید فطر تنها 

برگزاری نماز نباشد.
 لذا هم در نماز عید ســعید فطر ویژه برنامه 
خواهیم داشــت، هم در ۵ پارک منطقه ای 
برنامه ریزی انجام شده است که ۳ تا ۵ شب 
منتهی به عید سعید فطر برنامه های جشن 

بزرگ عید فطر برگزار شود.

در آستانه سال نو؛  بازرسی بیمارستان ها و مراکز اقامتی

و درباره دیسپورت ۵۰۰ تقلبی هشدار سازمان غذا و دار
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وع توفانی امیدوارکننده و ترمیم رابطه ای  شر
که هیچ وقت حسنه نبود

محمد جلیلونــد رابطه فیلمســاز و منتقد در ایــران هیچگاه رابطه 
حسنه ای نبوده و در بســیاری موقع حتی خصمانه بوده است! به ویژه 
در یک دهه اخیر که برنامه های تلویزیونی از جنس هفت و ... آتش این 
اختلاف را شعله ورتر کرده اند. فیلمسازان زیادی را سراغ داریم که نقل 
مشهوری مبنی بر اینکه منتقدان فیلمسازان شکست خورده هستند را 

برای پایین آوردن عیار کار نقد به کار می برند.
حال سریالی با نام )افعی تهران( ساخته شــده که شخصیت اصلی آن 
منتقدی میانســال است که پس از سال ها نوشــتن و تدریس در حوزه 
سینما، سرانجام ســوژه ای جذاب برای ســاخت اولین فیلم خود پیدا 
کرده است. در این ســریال که محصول پلتفرم فیلم نت است، در همان 
سکانس نخســت معرفی شــخصیت به خوبی صورت گرفته و با آرمان 
بیانی به عنوان کسی که پیگیر پرونده قتل های سریالی قاتلی ملقب به 
افعی تهران است، آشنا می شــویم که قصد تولید فیلمی برپایه آن دارد. 
کاری که در نگاه اول غیرممکن به نظر می رســد. سکانس حضور آرمان 
در مطب تراپیست، پاساژ مناســبی برای نقب زدن به لایه های درونی 
آرمان و زخم هایی اســت که از کودکی برایش به یادگار مانده اســت. 
بخشــی از این اطلاعات همچون: جدایی آرمان از همسرش الهه و پسر 
کم سن و ســالی که پیش مادرش زندگی می کند و مهمتر از همه مرگ 
هولناک مادر، از طریق دیالوگ های آرمان به مخاطب داده می شــود. 
یک فرزند طلاق کلاسیک و آشــنا برای مخاطب که در فلاش بک ها به 

شکلی موجز به رابطه سرد او و پدرش پرداخته می شود.
مرگ پــدر در حالی که آرمان ســال ها از او بی خبر بــوده، نقطه عطف 
نخســت را رقم زده و قصه را به سمت و ســوی تازه ای می برد. به ویژه 
این که آرمان در همین بــازه زمانی کوتاه و در حالــی که وضعیت بهم 
ریخته ای دارد، هم با ســرمایه گذار فیلم خود قرار ملاقات داشــته و در 
عین حال باید فرزندش که چند روزی پیش او گذاشــته شــده را هم 
سروسامان بدهد. در قســمت نخســت افعی تهران، کاشت اطلاعات 
زیادی صورت گرفته که قطعا در قسمت های بعد گسترش پیدا کرده و 
داســتانک هایی را رقم می زند. برای مثال می توان به نیت سرمایه گذار 
و چراغ سبز نهادهای بالادســتی برای صدور مجوز برای تولید فیلم یاد 
شده اشــاره کرد. اســتفاده از این فیلم به عنوان طعمه که مخاطب را 
نسبت به فیلم و سرنوشت ســازنده آن در مقام قهرمان کنجکاو کرده و 

ترغیب به تماشای ادامه آن می کند.
پیمان معــادی و همکارش پویا مهــدوی زاده به عنوان نویســندگان 
فیلمنامــه، در افعی تهران ســراغ موضوعــی جــذاب و در عین حال 
جنجالی با محوریت قاتل ســریالی رفته و در قسمت نخست قهرمانی 
را خلق کرده انــد که به باور مخاطبانش می نشــیند. مردی آشــفته و 
پریشان که زندگی اش به ســینما گره خورده و در عین حال سرشار از 
حس تحقیرشدگی اســت. موضوعی که در چند جای قسمت نخست 
و از زبان شــخصیت های مختلف شــنیده شــده و به نوعی تماشاگر 
را بــه همذات پنداری با آرمــان وادار می کند. در عین حــال قصه پر از 
ظرافت هایی است که بیش از هر چیز نشان از آشنایی این دو با سینمای 
کلاسیک و به ویژه نشــانه های ژانر پلیســی-معمایی دارد. مرگ پدر 
آرمان و شکل رابطه این دو نیز دســت آنها را برای خلق ریزه کاری های 
بیشــتر باز گذاشــته که نمونه آن را در ضربه ای که آرمان خردســال 
ناخواسته با قندشکن به انگشــت پای پدرش زده و آن صحنه غم انگیز 
وداع با پیکر پــدر و نگاهی که به انگشــت پای ناکار شــده می اندازد، 
می بینیم. معادی به سبک و ســیاق ســریال هایی از این جنس، ابتدا 
ســراغ لایه های درونی قهرمان خود رفته و زخم هایــی را خلق کرده تا 
به شخصیتی پیچیده و چند بعدی برســد. در عین حال یک شخصیت 
منفی فعلا غایب هم دارد که می تواند در ادامه به برگ برنده افعی تهران 

تبدیل شود.
سامان مقدم از آن دســته کارگردان هایی است که در ژانرهای مختلف 
و مدیوم های گوناگــون کار کرده و تقرییا تمامی آثارش از یک ســطح 
متوســط به بالای استاندارد کیفی برخوردار هســتند. افعی تهران هم 
چنین وضعیتی داشته و کارگردانی شســته رفته ای دارد. او در انتخاب 
بازیگران اصلی کارش هم با وســواس عمل کرده که نمونه های آن را در 
انتخاب پیمان معادی و سحر دولتشــاهی می بینیم. بازیگرانی در قواره 

نقش ها که تماشاگر برای باورشان کار سختی پیش روی خود ندارد.
افعی تهران در صورتی که به همین شــکل پیش رفته و درگیر منحنی 
سینوسی متداول در سریال سازی وطنی نشود، می تواند به اثری موفق 

و به شدت پربیننده تبدیل شود.

رییسسازمانصداوسیما:
۲۰۰ کانال تلویزیونی نقش مهمی در کاهش 

ریخت و پاش های تبلیغاتی داشت
رییس ســازمان صدا و ســیما گفت: کانال های تبلیغاتی برای آشنایی 
مردم با نامزدها، به آن ها کمک کــرد و باعث کاهش ریخت و پاش های 

تبلیغاتی از جمله تبلیغات های شهری و محیطی شد.
پیمان جبلی رئیس ســازمان صدا و سیما در خصوص تأثیر صدا و سیما 
در کاهش ریخــت و پاش هــای تبلیغاتی در انتخابــات، گفت: در نظر 
سنجی که به صورت سراسری و با گستره شــهر و روستا و مراکز استان 
انجام شد، مشــخص شــد که نزدیک به یک چهارم از رأی دهندگان با 
اســتفاده از کانال های دویســت گانه تلویزیون، با نظرات نامزدها آشنا 

شده و رأی داده بودند.

وی افزود: در همین نظرســنجی حدود ۱۳ درصد تحت تأثیر تبلیغات 
شهری رأی داده بودند و معنی آن این است که این کانال های تبلیغاتی 
برای آشــنایی ۲۳ درصد از مردم با نامزدها، به آن ها کمک کرده است و 
باعث کاهش ریخت و پاش های تبلیغاتی از جمله تبلیغات های شهری 

و محیطی شد که نظر سنجی ما هم همین را نشان می دهد.
جبلی در ادامه اظهار کرد: حداکثر هزینــه تبلیغاتی که از نامزدها برای 
استفاده از ظرفیت تبلیغاتی صدا و سیما گرفته شده حدود ۴۰ میلیون 
برای تهران بود. در عموم حوزه هــای دیگر یعنی در حدود ۱۷۰ تا ۱۸۰ 
حوزه، فقط ۵ میلیون تومان هزینه صرف شــده تا نامزدها خودشان را 

معرفی کنند. 
این در حالی است که طبق قانون ســقف هزینه تبلیغاتی که باید برای 
نامزدها مشخص شود حداقل می توانســت یک میلیارد تومان باشد و 
قانون تا چند میلیارد تومان به نامزدها اجازه داده است تا برای تبلیغات 

غیر از صدا و سیما، استفاده کنند.
رئیس سازمان صدا و سیما اذعان کرد: این کار صدا و سیما امکانی بسیار 
ارزان و بلکه رایگانی بود که در خدمت نامزدهــا قرار گرفت و طبق نظر 
ســنجی ها به شــدت در کاهش ریخت و پاش های تبلیغاتی در سطح 

شهرها اثر گذار بود.

یادداشت

قاب

 کارگردان نمایش »حاجی و وجدان« اظهار داشــت: 
داســتان نمایش همانطور که از نام آن پیداست درباره 
یک حاجی باوجدان اســت که مــدام در دوراهی قرار 
می گیرد.مهدی مظفری با نمایش »حاجی و وجدان« 
به بخــش عمومی نخســتین جشــنواره ملــی تئاتر 
شبســتان کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور 

راه یافت.
مظفری متولد ســال ۱۳۵۵ اســت و فعالیت خود در 
حوزه تئاتر را از سن ده یازده سالگی شروع کرد. وی که 
سابقه کار در حوزه سینما نیز دارد، حدود ۱۵-۱۰ سال 
از هنرهای نمایشی دور شد اما ۶ سال پیش بر اثر اتفاق 
جالبی بار دیگر به این عرصه بازگشت و با یاری تعدادی 
از کودکان و نوجوانان گروهی با عنوان »یاس نبی اکرم 
)ص(« تشــکیل داد.وی در خصوص نمایش حاجی و 
وجدان، اظهار داشــت: بازیگران و دست اندرکاران این 

نمایش از اعضای گــروه یاس نبی اکرم )ص( 
هستند. داســتان نمایش همانطور که از نام 
آن پیداســت درباره یک حاجــی برخوردار 
از وجدان اســت که مــدام در دوراهی قرار 
می گیرد. داســتان در بســتر جامعه شکل 
می گیــرد؛ همــه انســان ها دارای وجدان 
هســتند؛ اما هر کدام از ما ممکن است بعد از 

انجام اقدام اشتباه و غلطی به توجیه آن بپردازیم.
این کارگردان تئاتر عنوان کــرد: حاجی از اهالی فعال 
مســجد بوده و از طریق مســجد به بســیاری از مردم 
کمک می کرد اما به دلیل توجیه اشتباهاتش به تدریج 
از مسجد و فعالیت های دینی، اجتماعی و عام المنفعه 
آن فاصله می گیرد و در نتیجه با مشکلات و پدیده هایی 
روبرو می شود که مســجدی ها به او کمک می کنند تا 

مشکلاتش را حل کند و به وضعیت سابقش بازگردد.

وی بیان داشــت: تمام این اتفاقات در قالب 
یک طنز روایت می شــود تا برای مخاطبان 
جــذاب و دلنشــین باشــد. همچنیــن از 
عروسک های مختلف برای اجرای این تئاتر 
بهــره برده ایم.کارگــردان نمایش حاجی و 
وجدان در خصــوص اجــرای تمرین ها هم 
گفت: تمرین های این نمایش را در مســاجد 
محلــه سرآســیاب تهران و حســینیه ای کــه در آن 
محله داریم، انجام دادیم. البته بــرای تمرین برخی از 
نمایش ها نیز به پارک ها رفتیم و موجب شــد تا فضای 
شادی در پارک ها به وجود بیاید و همچنین توانستیم 
تعدادی از کودکان و نوجوانان را به حضور در مســجد 
ترغیــب و تشــویق کنیم.مظفــری همچنین گفت: 
گروه یاس نبی اکرم )ص( از ســال ها پیش در مساجد 
و مدارس به اجرای تئاتر می پردازد و همیشــه دوست 

داشتیم که جشــنواره ای مخصوص بچه های مسجد 
برگزار شــود تا بتوانیم نمایش مان را در آن جشــنواره 
ارائه کنیم. برگزاری جشنواره تئاتر ملی شبستان یک 
کار بزرگ و ارزشمند اســت که بدون شک با تداوم آن 
در سال های آینده بر هنر کشورمان تاثیر جدی خواهد 
گذاشت.وی خاطرنشان کرد: در سال های ابتدایی پس 
از پیروزی انقلاب اســلامی، تئاتر به صورت جدی در 
مساجد اجرا و دنبال می شــد اما متاسفانه در سال های 
بعد کمرنگ و حذف شــد. لازم اســت تئاتر دوباره به 
مساجد بازگردد و گســترش یابد. درب مسجد باید در 
تمامی ســاعات به روی مردم باز باشد و مردم مشغول 
فعالیت های گوناگــون در آن مکان مقدس باشــند. 
امیدواریم بــه روزی برســیم که همــواره چراغ های 
مساجد روشــن و حضور اقشــار مختلف مردم در آن 

پرشور باشد. 

 رضوان سرمد مستندســاز، نایب رییس هیات مدیره 
انجمن مستندســازان ســینمای ایران و دبیر مسابقه 
ویدیویی »روایت تصویری ارغوان«، توضیحاتی درباره 

روند شکل گیری این رویداد ارایه کرد.
رضوان سرمد مستندســاز، نایب رئیس هیات مدیره 
انجمن مستندســازان ســینمای ایران و دبیر مسابقه 
ویدئویی »روایت تصویری ارغوان« درباره این رویداد 
بیان کرد: ما قبلًا در انجمن مستندســازان ســینمای 
ایران یک تجربــه مشــابه داشــتیم. در دوره کرونا، 
جشنواره ای به نام »کرونا و من؛ یک روایت تصویری« 
برگزار کردیم و از مردم خواســتیم که زیست روزمره، 
حس و حــال و احــوالات شــأن را در دوران کرونا در 
ویدئوهای کوتاه تا هفت دقیقه به تصویر بکشند. اتفاق 
جالبی هم افتاد؛ اینکه نزدیک صــد فیلم به دبیرخانه 
ارسال شــد که بخش زیادی از آنها انتخاب و در سکوی 

نمایش آنلاین هاشور به نمایش گذاشته شد. در نتیجه 
مردم با جنبه های مختلف از زندگــی آدم ها در دوران 
کرونا مواجه شــدند. این تجربه خیلی خوبی بود چون 
آن زمان، ایده این بود که این زندگــی در دوران کرونا 
یک ویژگی خاص دارد و یک زیست متفاوتی است که 

مهم است و باید ثبت شود.
وی با اشاره به تجربه همنشینی با افراد دارای معلولیت 
در چند سال گذشــته، عنوان کرد: در ۲ سال گذشته، 
من با خانمی آشنا شــدم که دچار ضایعه نخاعی است 
و در این مدت، رفاقتی بین ما شــکل گرفته است. بعد 
از آشنایی با او، متوجه شدم که انگار در تمام سال هایی 
که زندگی کرده ام، درباره افــراد دارای معلولیت هیچ 

نمی دانم. 
در نتیجــه، کم کــم موضوعاتــی برای من روشــن 
شــد و دیدم که چقدر از این قشــر جامعه و از نیازها و 

دغدغه های این نوع زیســتن غافل هستیم. غفلتی که 
۲ بخش دارد؛ اول، بخشی است که ما نگاه ترحم آمیز و 
دلسوزانه به این افراد داریم. دوم، هم ترس و واهمه ای 
است که ممکن است مردم برای نزدیک شدن به افراد 
معلول داشــته باشــند چون نمی دانند چگونه با آنها 
مشارکت کنند یا باور ندارند با وجود اینکه یک شخص 
معلول اســت، او هم به اندازه ما نیاز به دوستی، عشق، 

رفت وآمد و کار و همه چیزهای مورد نیاز ما دارد.
ســرمد توضیــح داد: آنها هــم افرادی هســتند که 
توانمندی های خودشــان و زندگی عادی خودشان را 
دارند و با این مســاله علی رغم محدودیت هایی که این 
مشــکل می تواند برای آنها به وجود بیــاورد، زندگی 
می کنند. این آشنایی و جلساتی که با این افراد داشتم، 
توجه من را به این موضوع جلب کرد که ما چقدر از این 
جامعه بی اطلاع هستیم. متوجه شــدم که طبق آمار 

سازمان بهزیستی کشور، ۱۱ درصد و به روایتی دیگر، 
۱۵ درصد از افراد جامعه مــا دارای معلولیت به انواع و 
اقسام مختلف از جمله نابینایی، ناشنوایی، قطع نخاع، 
معلولیت ذهنی و جســمی و غیره هســتند که درصد 
زیادی از جامعه را در بر می گیرد در صورتی که ما تعداد 
کمی از این افراد را در جامعه می بینیم. پس از بررســی 
شــرایط، دیدم چقدر خوب است که اگر ما یک مسابقه 
روایت تصویری برگزار کنیم و از افرادی که خودشــان 
دارای معلولیت هســتند، بخواهیــم زاویه های پنهان 
زندگی شأن و حتی روزمرگی های خودشان و مسائلی 
را که تا وقتی فــردی دارای معلولیــت در زندگی مان 
نباشد، متوجه نمی شــویم به تصویر بکشند و از طریق 
این روایت های تصویری، دســت مخاطب را بگیرند و 
وارد دنیای خودشان کنند تا از این طریق دیده و از انزوا 

خارج شوند.

حاجی و وجدان

مستند

خریدار   بازیگر فیلم ســینمایی »ضد« 
گفت: ســینمایی کــه نتواند حــرف بزند، 
سینمای پرقدرتی نیست. سینما، تلویزیون 

و تئاتر باید حرف بزنند و آگاهی بدهند.
نادر سلیمانی بازیگر فیلم ضد که این روزها 
در اکران آنلاین منتشر شده، درباره تجربه 
حضور در یک نقش جــدی در این اثر گفت: 
برای من طنز یا جــدی فرقی نمی کند. یک 
بازیگر باید ابتدا خودش را در حیطه آزمایش 
قرار دهد. فتحعلی اویســی همیشه جدی 
کار می کرد، یک باره به ســمت کمدی رفت 
و چه قدر مورد تحســین مردم قرار گرفت. 
یک بازیگر طنز که جدی کار می کند، برای 
مردم شگفت انگیز اســت اما وقتی دوباره به 
کمدی برمی گردد، این دیگر انتخاب مردم 
است.یک بازیگر طنز که جدی کار می کند 
برای مردم شــگفت انگیز اســت اما وقتی 
دوباره به کمــدی برمی گــردد، این دیگر 

انتخاب مردم است
وی بــا اشــاره به حضــور جــواد عزتی در 
فیلم های کمدی و جدی گفت: جواد عزتی 
هم قبلا طنز کار می کــرد و حالا جدی کار 
می کند. انتخــاب بازی تاثیــر زیادی روی 
بازیگر نــدارد. اگر درســت آن نقش را اجرا 

کند، مردم هم او را دوست دارند.
بازیگر فیلم آبــادان یازده ۶۰ در پاســخ به 
اینکه جنس کارهای پیشــنهاد شــده به او 
بیشتر طنز است یا جدی توضیح داد: بیشتر 
کار جدی به من پیشنهاد شد. شاید فقط دو 
کار کمدی بوده است. علت آن نیز این است 
که نقش جدی من برای مردم و تهیه کننده 
تازگی دارد. وقتــی بازیگر مــورد انتخاب 
مردم در طنز، حــالا در یک نقش جدی قرار 
می گیرد او را در مقام مقایسه قرار می دهند 

که در کفه کدام ترازو بهتر قرار می گیرد.

تلاش کردم در طنز هم جدی باشم
سلیمانی با اشــاره به اینکه هر کدام از این 
دو ســبک برای او لذت بخش است، گفت: 
من سعی کردم در طنزم جدی باشم و لوده 
نباشــم و با جملات زننده مردم را بخندانم. 
در جدی هم ســعی نمی کنم اشک کسی را 
در بیاورم. ســعی می کنم آنچه درک کرده 
ام را پیدا کنم. مردم هم این فضا را دوســت 
دارند. تا چه زمان باید از یک بازیگر، کمدی 
ببیننــد. وقتی قالب شکســته می شــود، 
مخاطب اســتقبال می کند و ایــن تازگی 

جدید به وجود می آورد.
بازیگر نقش محمدرضا کلاهی در فیلم ضد 
درباره گریم سنگین خود توضیح داد: ۴ الی 
۵ گریم متفاوت داشتیم. زدن عینک هم به 

شــخصیت من کمک کرد. نقش مجاهدی 
را داشــتم که عینــک مقعر زده بــود. اکثر 
این مجاهدین، غــرق مطالعه بیهوده بودند 
و فیلم نیز می خواســت همیــن را توصیف 
کند. این شخص از واقعیت های جامعه دور 
شده و به قواعد و برنامه های سازمانی رجوع 
کــرده و آن قــدر خوانده بود که احســاس 

قدرت می کرد.

قاعده اصلی »ضد«، زندگی است
این بازیگر قاعده اصلی ایــن فیلم را مرگ و 
زندگــی می داند و می گویــد: نماد زندگی، 
تولد بچه اســت. مجاهد فیلم که نقشش را 
من بازی می کنم، یــک بچه را از بین می برد 

اما شعار زندگی می دهد.

او درباره بخش های حذف شده فیلم تشریح 
کرد: ما یک بخش هایی داشــتیم که تغییر 
کرد. جایی که با لینــدا کیانی حرف می زنم 
و می گویــم: »روزی که بچــه ات را در بغل 
بگیــری و به او شــیر بدهی، خیلی ها ســر 
گرســنه زمین می گذارند« و این قســمت 

حذف شد.
سلیمانی در این باره افزود: بیماری سانسور 
در تمام فیلم ها وجود دارد. ســینمایی که 
نتواند حرف بزند، سینمای پر قدرتی نیست. 
ســینما، تلویزیون و تئاتر باید حرف بزنند و 

آگاهی بدهند.
این بازیگر درباره نقشــش در ضد گفت: این 
آدم برای زودتر به هدف رســیدن، استرس 
داشــت و مدام سیگار می کشــید اما چون 

قدرت بیان دارد و رئیس آن ســازمان است، 
بیننده همه چیــز را از او می پذیرد. او به زنی 
می گوید که باید به خاطــر خلق، بچه ات را 
بکشــی درحالی که دارد زندگی یک نفر را 

می گیرد.

برای ماندن باید خیلی چیزها را زیر پا 
بگذاری؛ حتی عشق را!

ســلیمانی با بیــان اینکه در زمــان جنگ 
خیانــت هــای مجاهدین خلق بــه مردم 
ایران را دیــده بود، گفــت: مجاهدین علیه 
هموطن هایشان از صدام اسلحه می گرفتند 
تا بجنگند. خیلی سخت است یک هم وطن 
بپذیرد که به مملکت خــود خیانت کند اما 
می بینیم در این قشر خیلی راحت اتفاق می 
افتاد. تکلیف ســر قدرت بود که مجاهدین 
به قدرت برســند. این به قدرت رسیدن که 
کشتن مردم سرزمینت، پشتوانه اش باشد، 

بسیار ابلهانه است.
سلیمانی افزود: جنگ ایران و عراق، مردمی 
بود. جنگ مــردم و سرزمین شــان، علیه 
سرزمینی بود که می خواستند کشور مردم 
را از دستشــان دربیاورنــد. در این جنگ، 
ابتدا به خوزســتان حمله شــد و همه برای 
دفاع آمدند. اگر این اتفاق برای هر شــهری 
می افتــاد، خوزســتانی ها هم بــرای دفاع 
می آمدند. اولین چیزی که انسان را وابسته 

می کند، خاک و سرزمین انسان است.
این بازیگر با بیان اینکه همه این اتفاقات در 
فیلم ضد بیان شده، گفت: حتی بخش درام 
و عاشــقانه فیلم نیز از این ماجرا دور نیست. 
عشقی که ســال ها پایدار بوده و به سادگی 
از بین می رود. این یعنی بــرای ماندن باید 
عشــقت را زیر پا بگذاری و فیلم همه اینها را 

توصیف می کند.

وسکی و طنز سرگذشت یک حاجی مسجدی در تئاتر عر

 منتظر مستند حرفه ای نیستیم

ناصرممدوح:

هوش مصنوعی سراغم بیاید شکایت می کنم

خریــدار  ناصــر ممــدوح، هنرمنــد 
پیشکسوت کشــورمان با بیان اینکه حالش 
مساعد است و مشــغولِ کار، در عین حال 
تاکید مــی کند: اگــر با اســتفاده از هوش 
مصنوعی صدای مــن را بازســازی کنند، 

حتماً شکایت خواهم کرد.
ناصر ممدوح حال جســمی  این روزهایش 
را اینگونه شــرح می دهد: خدا را شــکر این 
روزها حالم خوب است و خیلی بهترم و سرِ 

کار هستم. سال هاست که کار تصویر انجام 
نمی دهم اما در دوبله فعالیت می کنم.

خدا را شکر شرایطم خوب است
این هنرمند در توضیــح عکس و فیلمی که 
چندی پیش از او در برخی رسانه ها منتشر 
شــد، می گوید: روزی که برای مراسم ختم 
آقای ناصر طهماسب حاضر شدم متاسفانه 
کمرم درد شــدیدی داشــت. آن روز گویا 

عکاس هــا و فیلمبردارها هم بــه من لطف 
داشتند و ول کن نبودند؛ این در حالی است 
که آدم باید متاثر شــود وقتــی همکارش 
دردی دارد. آن روز از روزهایــی بود که من 
به زحمت در مراسم حاضر شدم و درد کمرم 
بسیار شــدید بود اما الان خدا را شکر خیلی 
بهترم و با مراعات، زندگی و کارم را می کنم. 
اگر هم بــرای کاری دعوت شــوم می روم و 

می آیم.
این دوبلور باســابقه دربــاره کیفیت فعلی 
کارهــای دوبله هم اظهار می کند: مســلماً 
کارها، دیگر کارهای گذشــته نیستند. اگر 
شــما این کارها را با دهه ۴۰ مقایسه کنید 
می بینیــد که خیلــی سطحشــان پایین 
است یا گویندگان در آن ســطح نیستند یا 

بازیگران و اصلًا فیلم ها چیز دیگری اند.
ممــدوح در ادامه درباره بازســازی صدای 
گویندگان و خوانندگان با استفاده از هوش 

مصنوعی هم بیان می کند: به نظرم این کار 
کاملًا غلط است. 

تــا زمانی کــه من ناصــر ممــدوح خودم 
می توانم صحبت کنم و زنده هســتم هوش 
مصنوعــی معنی ندارد. این روزها درســت 
اســت که هوش مصنوعی کارهــا را راحت 
کرده، هزینه ندارد، معطلــی ندارد اما اصلًا 

درست نیست. 
اگــر روزی از صــدای من اســتفاده کنند 
بلافاصله اقدام قانونی می کنم. حتما از طرف 
من اعــلام و تاکید کنید کــه ناصر ممدوح 
گفت اگر هــوش مصنوعی از صــدای من 

استفاده کند حتماً شکایت خواهم کرد. 
ما بایــد امنیت صدایی داشــته باشــیم به 

خصوص تا زمانی که خودمان زنده هستیم.

ما مسوولیم
او ادامــه می دهــد: منِ گوینــده هر متنی 

را نمی خوانــم. صــدای مــن در جامعه به 
گونه ای جا افتاده کــه وقتی چیزی را تبلیغ 
می کنم حتماً درست اســت. سال ها پیش 
از طرف یک شــرکت معتبر به من تبلیغی 
پیشنهادی شد که پول خوبی هم می دادند 

اما قبول نکردم.
ناصر ممدوح در پایان بار دیگــر با تاکید بر 
اینکه صدایش تبلیغی نیســت، می گوید: 
آن زمان یادم هست سرِ ســریال »آسمان 
همیشه ابری نیســت« یک روز خانم آتنه 
فقیه نصیــری آمدند و گفتند پدرم ســلام 
رســاند و گفت به ممدوح بگــو چیزی که 
تبلیغ کرده بــود را خریدم امــا خوب نبود! 
همان موقع انگار دنیا روی ســر من خراب 

شد.
 ما در مقابل جامعه مســوولیم. صدای من 
تبلیغی نیست و هنری است. منِ گوینده با 

صدایم پیام می دهم اما تبلیغ دیگر هرگز.
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میدان

خریدار  
دغدغه بزرگ برای وحید شمسایی

 لژیونرها به آسیا می رسند؟
تیم ملی فوتســال ایران که خــود را برای 
حضور در مســابقات قهرمانی آســیا آماده 
می کند با چالش بــزرگ حضور چند لژیونر 
تاثیرگذار مواجه شــده اســت که تاکنون 
پیگیری هــا نتوانســته خیال ســرمربی را 

راحت کند.
رقابت های جام ملت های فوتســال آســیا 
از تاریخ ۲۹ فروردین تا ۹ اردیبهشــت سال 
آینده به میزبانی تایلند برگزار خواهد شــد 
و تیم ملی فوتســال ایران بــا هدایت وحید 
شمســایی با تیم های کویت، افغانستان و 

بحرین هم گروه است.

چالش حضور بازیکنان لژیونر
در لیست اولیه ای که وحید شمسایی اعلام 
کرده است ۲۱ بازیکن در تیم های لیگ برتر 
ایران حضور دارند که مشــکلی برای حضور 

در اردوی تیم ملی ندارند.
اما یکــی از چالش هایی که تیــم ملی ایران 
با آن مواجه است نامشــخص بودن حضور 
بازیکنان لژیونر شــاغل در فوتبال اســپانیا 
است. حسین طیبی، ســالار آقاپور و مسلم 
اولادقباد در تیم فوتســال »پالما« اسپانیا 
حضور دارند و احمدعباســی هم در »وینیا 

آلبالی« اسپانیا بازی می کند.
از آنجا که جام ملت های آســیا در روزهایی 
خارج از تعطیــلات فیفا برگزار می شــود 
باشــگاه ها موظف به در اختیار گذاشــتن 
بازیکنان خود برای این مســابقات نیستند 
و فدراســیون فوتبــال ایــران باید تلاش 
خود را از طریق گفت و گــو و مذاکره با این 
باشــگاه ها انجام دهد تا بتواند مجوز حضور 
آنها را دریافت کند.وحید شمسایی سرمربی 
تیم ملی فوتسال همچنین در اظهار نظری 
از رضایــت باشــگاه »وینیا آلبالــی« برای 
حضور احمد عباسی در جام ملت های آسیا 
خبر داده اســت اما تا این لحظه »پالما« با 
حضور حسین طیبی، سالار آقاپور و مسلم 

اولادقباد مخالفت کرده است.

برنامه تیم ملی تا جام ملت های آسیا
پیش از آغاز جام ملت های آســیا، تیم ملی 
ایران قرار اســت در تورنمنــت اردن که با 
حضور تیم های ویتنــام، نیوزلند و مراکش 
برگزار می شــود شــرکت کند. تیم ملی ۷ 
فروردین ۱۴۰۳ به ویتنام سفر خواهد کرد 
و در روزهای نهم، دهم و دوازدهم فروردین 
۳ دیدار تدارکاتی با این تیم ها انجام خواهد 
داد.اما بلافاصلــه پس از ایــن تورنمنت و 
در تاریــخ ۲۰ فروردین تــا ۲۹ فروردین، 
تعطیلات »فیفادی« آغاز می شــود که به 
گفته وحید شمســایی، لژیونرهای فوتسال 
در این بازه زمانی بــه اردوی تیم ملی اضافه 
خواهند شــد. روز پایانی این تورنمنت هم 
مصادف خواهد شــد با آغاز جام ملت های 

آسیا لژیونرها باید به اسپانیا برگردند. 

بی توجهی فدراسیون فوتبال
 و کمیته فوتسال

کمیته فوتسال فدراســیون فوتبال وظیفه 
پیگیری حضور لژیونرها را بــر عهده دارد. 
چندی پیش احسان اصولی، رئیس کمیته 

فوتســال وبیناری با مدیران باشگاه پالما و 
آلبالی برگزار و عنوان کرد که این مشــکل 

به صورت مسالمت آمیز حل خواهد شد.
اما با گذشت زمان مشخص شد که مدیران 
پالما بــا حضــور بازیکنان ایرانــی در جام 
ملت های آســیا موافقــت نکرده انــد و به 
احسان اصولی اعلام کردند که نمی خواهند 
بازیکنان خود را در مهم ترین زمان فصل از 
دست بدهند. مدیران پالما همچنین اعلام 
کردند که در صورت بازی کردن لژیونرهای 
این تیم برای تیم ملی، فدراســیون فوتبال 
ایران بایــد مبلغ ۲۵ هزار یــورو بپردازد اما 
رئیس کمیته فوتســال این درخواســت را 
نپذیرفته است. مســئولان باشگاه پالما نیز 
پس از رد این درخواست به بازیکنان ایرانی 
خود گفته اند که باید هر کدام هشــت هزار 

یورو بابت جریمه بپردازند.

اظهارات غیر اصولی احسان اصولی
رئیس کمیته فوتســال فدراسیون فوتبال 
در اظهار نظــری ویدئویی کــه در تاریخ ۹ 
بهمن در خصــوص نتایج وبینــار آنلاین با 
مدیران پالما منتشر شــد به ۲ مساله اشاره 
کرد. نخســت آنکه »به این دلیــل که این 
ایام )جام ملت های آســیا( مصــادف با ماه 
مبارک رمضان اســت« درخواســت تغییر 
این مســابقات را از کنفدراســیون فوتبال 
آســیا را داشــته اند که این گــزاره چندان 
گزاره درســتی نیســت. چرا که ماه مبارک 
رمضــان ۲۱ فروردیــن به پایان می رســد 
و جام ملت هــای آســیا ۲۹ فروردین آغاز 
می شــود. لیگ های داخلی هم در این ماه 
مبارک، تعطیل نمی شــود و به شکل منظم 
برگزار می شــود و نمی توان انتظار داشــت 
کنفدراسیون فوتبال آسیا تاریخ برنامه های 
خود را تغییــر دهد. به ایــن ترتیب مطرح 
کردن چنین اســتدلالی از اســاس بیهوده 

بوده است.
دوم آنکه اصولی در این ویدئو از »محدودیت 
ها و معذورت هایی که باشگاه پالما می تواند 
با آن مواجه شــود« صحبت می کند. به نظر 
می رســد معذوریت هــا و محدودیت هایی 
که احســان اصولــی از آن صحبت می کند 
مساله ســربازی این بازیکنان باشد و شاید 
کمیته فوتســال قصد دارد چنین موضوعی 

را به عنوان یک اهرم فشــار برابر باشــگاه 
پالما اســتفاده کند. مطابق قانون کشــور، 
مشــمولینی که در تیم های ملی عضویت 
دارند می توانند مساله ســربازی خود را به 
واسطه حضور در تیم ملی هر سه ماه یک بار 
به تعویق بیندازند. به این ترتیب در صورتی 
که این بازیکنان نتوانند در تیم ملی حضور 
پیدا کنند مســاله معافیت آنهــا با چالش 
مواجه می شــود و امکان تمدیــد معافیت 
برای آن ها وجود نــدارد. اما نکته ای که باید 
به آن توجه کرد این اســت که باشگاه پالما 
از قوانین کشــور ما پیــروی نمی کند و این 
باشــگاه هم به طور قانونی با این ۳ بازیکن 
قرارداد امضا کرده است و طبیعی است که به 
دنبال منافع خود باشد.پالما در حال حاضر 
در جدول رده بندی فوتســال اسپانیا با ۲۰ 
بازی در رده ششــم قرار دارد و آخرین بازی 
این تیم پیش از تعطیلات »فیفادی« و جام 
ملت های آســیا در تاریخ ۱۸ فروردین و در 
هفته بیست و ششم خواهد بود و در صورتی 
که لژیونرهای ایرانی در جام ملت های آسیا 
حضور پیدا کنند )و در شرایطی که تیم ملی 
به دیدار نهایی راه پیدا کند( این تیم نهایتاً ۲ 
بازی را باید بدون حضــور لژیونرهای ایرانی 

به میدان برود.
پالمــا در تاریخ هــای یــک اردیبهشــت، 
و ۲۲  اردیبهشــت  اردیبهشــت، ۱۵   ۸
اردیبهشــت در لالیگا هفته های بیســت و 

هفتم تا سی ام را برگزار خواهد کرد.
ضمن اینکــه این تیم توانســته اســت به 
مرحله نیمه نهایی جام باشــگاه های اروپا 
راه پیدا کند و بایــد در تاریخ های ۱۴ و ۱۶ 
اردیبهشت به مصاف اسپورتینگ لیسبون 
برود. )احتمال تغییــر تاریخ بازی های پالما 

در لالیگا وجود دارد.(

اهمیت جام ملت های آسیا 
و حضور لژیونرها

هرچند بازیکنانی که از لیگ برتر فوتســال 
به تیم ملی دعوت شده اند بهترین بازیکنان 
لیگ برتر هســتند اما نمی توان اثرگذاری و 
کیفیت بالای ۳ لژیونر تیــم پالما را نادیده 
گرفــت. بازیکنانی که درخشــش زیادی 
در تیم پالما داشــته اند و این تیم به واسطه 
حضور این بازیکنان توانسته است خود را در 

سطح بالای فوتسال اســپانیا و اروپا معرفی 
کند.

در آخرین دوره ای که جام ملت های آســیا 
در سال ۲۰۲۲ برگزار شــد ژاپن موفق شد 
قهرمانــی را از ایــران بگیرد و بر بام آســیا 
بایســتد. لذا این مســابقات برای تیم ملی 
ایران که ســال های متوالی با اختلاف زیاد 
در فوتسال آســیا بزرگی می کرد به چالش 
افتاد و این مســابقات به نوعی برای فوتسال 

کشورمان حیثیتی است.
ضمن اینکه نبایــد فراموش کــرد که این 
۳ بازیکن علاوه بر ســطح فنــی بالا، مدت 
هاست در کنار هم بازی می کنند و شناخت 
بسیار خوبی از هم دارند که می تواند کمک 

شایانی به تیم ملی باشد.

بهترین و بدترین سناریوی ممکن
از ســوی دیگر جام جهانی ۲۰۲۴ فوتسال 
قرار اســت چند ماه پس از این جام ملت ها 
به میزبانی امارات برگزار شــود و ۴ تیم برتر 
جام ملت های آســیا به عنوان سهمیه این 
قاره راهی جام جهانی خواهند شــد. اینکه 
تیم ملی ایران بتوانــد بدون حضور لژیونرها 
عنــوان قهرمانی ایــن مســابقات را از آن 
خود کند دور از ذهن نیســت اما پیشرفت 
تیم های آسیایی این مساله را بدون شک به 

چالش خواهد کشید.
بدترین سناریو این است که لژیونرها در جام 
ملت های آسیا شــرکت نکنند و اتفاقات به 
گونه ای رقم بخورد که تیــم ملی در مرحله 
یک چهارم نهایی با تیمی مواجه شــود که 
بتواند از پس ملی پوشــان ایران بربیاید. در 
این صورت علاوه بر از دست رفتن قهرمانی، 
امکان حضور در جــام جهانی هــم از بین 

خواهد رفت.
نباید فرامــوش کرد که فوتســال آســیا 
پیشرفت چشــمگیری داشته است و همان 
انــدازه که ســناریوی اول محتمل اســت 
ســناریوی دوم هم احتمــال دارد به وقوع 
بپیوندد. در این صورت باید از الان به بدترین 
ســناریو فکر کرد و تلاش کــرد احتمال به 
وقوع پیوســتن آن را به هر قیمتی کاهش 
داد. کمیته فوتســال نباید فراموش کند در 
صورتی که چنین اتفــاق تلخی رقم بخورد 

باید پاسخگوی افکار عمومی باشد.

فدراسیون فوتبال باید تمام تلاش 
خود را به کار بگیرد

نکته اول اینکه بــا این تفاســیر، بر کمیته 
فوتسال فدراســیون فوتبال ضروری است 
که تمام تلاش خود را برای حضور لژیونرها 
به کار بگیرد و از هر تلاشــی بــرای افزایش 
شــانس قهرمانی تیم ملی در این مسابقات 
بهره بگیرد. در چند وقت اخیر شــاهد این 
مســاله بوده ایم که بیش از آنکه احســان 
اصولی پاســخگوی پرســش افکار عمومی 
در خصــوص وضعیت لژیونرها بوده باشــد 
وحید شمســایی در خصوص شرایط آن ها 
اظهار نظر کرده است اما طبیعتاً او سرمربی 
تیم ملی است و نقشــی در مذاکرات با تیم 
پالما ندارد و وظیفه احسان اصولی است که 

پاسخگوی افکار عمومی باشد.
دوم آنکــه نباید فراموش کرد که باشــگاه 
پالما در این موضوع برحق اســت و دســت 
بالاتــر را دارد و اگر بحــث پرداخت مبلغ 
۲۵ هــزار دلار )یا هر مبلغ کمتر یا بیشــتر 
دیگری( بــه این تیم برای کســب رضایت 
حضور این بازیکنان در جام ملت ها صحت 
داشته باشــد بدون شــک افزایش شانس 
قهرمانی و کســب یک افتخــار فوتبالی در 
آسیا پس از چندین ســال و ایجاد شادی و 
شــعف ملی و در ســطح جامعه ارزشی به 
مراتب فراتــر از چنین مبلغــی دارد. طبق 
گفته کارشناسان و مربیان فوتسال، حضور 
این بازیکنان شــانس موفقیت تیم ملی را 
به شــکل قابل توجهی افزایش خواهد داد.

ســوم آنکه اگر صحبت های احسان اصولی 
مبنی بر »محدودیت ها و معذورت ها« ناظر 
به مساله سربازی و استفاده از این مساله به 
عنوان یک ابزار فشار بر تیم پالما باشد نباید 
فراموش کرد که در چنین شــرایط نه تنها 
ممکن است این مساله به صورت مسالمت 
آمیز حل نشــود بلکه ممکن اســت آینده 
فوتســال ۳ تن از بهترین بازیکنان کشــور 
تحت تأثیر قرار گیرد. کمیته فوتسال نباید 
در مذاکرات خود، با وســط کشیدن آینده 
این بازیکنان که سرمایه ملی هستند ضعف 
خــود را در راضی کردن تیــم پالما جبران 

کند.
حال با توجه بــه اینکه احســان اصولی به 
عنوان ریس ســازمان لیگ فوتسال کشور 
انتخاب شده اســت و اینکه طبق گفته های 
مهدی تاج او قرار است به طور تمام وقت به 
این رشته ورزشــی بپردازد باید دید احسان 
اصولــی در نخســتین گام مســاله حضور 
لژیونرهای فوتســال در جام ملت های آسیا 

را چگونه مرتفع خواهد کرد.
در پایــان بدون شــک موفقیــت تیم ملی 
فوتســال برای علاقمندان به این رشــته و 
مردم ایــران اهمیت دارد و از فدراســیون 
فوتبال و کمیته هــای زیربط انتظار می رود 
با اطلاع رســانی دقیق و سریع، علاقمندان 
را در جریان آنچه که قرار است اتفاق بیفتد 
قرار دهند و اگر در ایــن کمیته اراده و توانی 
بــرای جلب رضایت باشــگاه پالمــا وجود 
ندارد چاره دیگری بــرای ادامه روند گفت و 
گوها اندیشیده شــود و از افرادی پیگیرتر و 
پاسخ گوتر اســتفاده کرد. بدون شک منافع 
ملی و شــادی عمومی در جامعه به واسطه 
موفقیــت تیم ملی بــر هر مســاله دیگری 

ارجحیت دارد.

اقدام رییس فدراســیون کشــتی ترکیــه در ورود به 
درگیری با کشتی گیر ایران، گلایه شدید علیرضا دبیر 

را به همراه داشت.
  در جریان درگیری فیزیکی میان محمدرضا مختاری 
و حریــف ترکیــه ای در مرحله نیمه نهایــی وزن ۷۷ 

کیلوگرم جام وهبی امره که به اخراج هر ۲ کشتی گیر 
از مســابقات منجر شد، مســئولان فدراسیون کشتی 
ترکیه و کادر مربیگری این تیــم نیز در اقدامی عجیب 
و غیر ورزشــی وارد تشــک کشتی شــدند و به سمت 

مختاری حمله کردند!

از جمله این افراد رییس فدراســیون کشتی ترکیه بود 
که وارد این معرکه شــد و قصد درگیــری با مختاری و 
مربیان ایران را داشت. اقدام عجیب رییس فدراسیون 
کشــتی ترکیه به جر و بحث و یقه گیری او با کادر فنی 

تیم ملی ایران نیز کشیده شد.

اما پس از این اتفاق، حســن رنگرز ســرمربی تیم ملی 
گزارش این موضوع را به اطلاع علیرضا دبیر رســاند و 
او نیز گلایه خود را از نحوه مدیریت این اتفاق توســط 
مسئولان فدراســیون کشــتی ترکیه به گوش آن ها 

رساند و بر پیگیری این موضوع تاکید کرد.

گلایه علیرضا دبیر از ورود رییس فدراسیون کشتی ترکیه به درگیری با مختاری

بحرانباورنکردنیدرپرستارهترینتیمِلیگ

وی صندلی لرزان!  نیکفر رفت، مورایس ر
خریدار  سپاهان به سریال باخت های خود در لیگ برتر 
ادامه داد تا بیش از پیش شــرایط طلایی پوشان در لیگ 
بیست وسوم بحرانی شود. هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال 
ایران شب گذشــته به پایان کار خود رســید که یکی از 
مهم ترین اتفاقات هفته، تداوم باخت های ســپاهان در 
لیگ برتر بود. طلایی پوشــان اصفهانی که هفته گذشته 
و بعــد از ۶ باخت پیاپــی در لیگ برتر و لیــگ قهرمانان 
آســیا، در جام حذفی سنت شــکنی کردند و توانستند 
برابر شــمس آذر قزوین بردی ۳گله را جشن بگیرند، روز 
گذشــته در خانه باختی ۳ بر ۲ را برابر پیکان پذیرفتند تا 

در ۸ بازی اخیر، ۷ شکست را پذیرفته باشند!
ســپاهانی ها در حالی روز گذشــته برابر پیکان کامبک 
خوردند و برتری یک گله شان را از دســت دادند که این 
پنجمین باخت پیاپی طلایی پوشان در فصل جاری بود. 
سریال باخت های سپاهانِ مورایس در فصل جاری آن ها 
را تا رتبه پنجم جدول پایین فرستاد و حالا با وجود آنکه 
طلایی پوشــان ۲ بازی نســبت به رقبای اصلی خود در 
مسیر قهرمانی یعنی استقلال و پرسپولیس کمتر دارند 
اما فاصله شان با استقلالِ صدرنشین به ۱۱ امتیاز رسیده 
است تا عملًا شانس شاگردان ژوزه مورایس برای کسب 

مقام قهرمانی لیگ بیست وسوم به حداقل برسد.

استعفای سرپرست مدیرعاملی؛ اولین شوک بعد 
از باخت های سریالی!

هواداران ســپاهان بعد از آنکه تیم شــان برد را با باخت 
برابر پیکان عوض کرد، شــعارهای تندی را در ورزشگاه 
نقــش جهان اصفهان ســر دادنــد که مخاطــب اصلی 
شعارهای هواداران ســپاهان، منوچهر نیکفر، سرپرست 

مدیرعاملی طلایی پوشان اصفهانی بود. 
هواداران خواهان اســتعفا و برکناری نیکفر شــدند که 
بعد از پایان مســابقه، او با حضور در رختکن از بازیکنان 
و کادرفنی خداحافظی کرد تا خیلــی زود و بعد از حدود 
۳ ماه فعالیت در نقش سرپرست مدیرعاملی سپاهان به 

کارش در این تیم اصفهانی پایان بدهد.
ژوزه مورایس در شــرایطی فصل گذشته سکان هدایت 
ســپاهان اصفهان را پذیرفــت که محمدرضا ســاکت 
مدیرعامل طلایی پوشــان بــود اما حدود ۳ مــاه قبل، 
ساکت از ســمت خود به دلیل بازنشستگی کناره گیری 
کرد و جای خود را بــه نیکفــر داد. قراردادهای نجومی 
منعقد شده در دوران ساکت و فشــارهای وارده از سوی 
فدراســیون فوتبال بــرای اصلاح قراردادهــا، روزهای 
دشــواری را برای نیکفر رقم زد و در نهایت او که در بازار 
نقل وانتقالات هم نتوانست عملکرد ویژه ای داشته باشد، 

تصمیم به کناره گیری از مدیرعاملی ســپاهان گرفت تا 
مورایس برای همکاری با سومین مدیرعامل در کمتر از 

۲ فصل آماده شود!

چوب خط مورایس هم در حال پر شدن است!
ســرمربی پرتغالی ســپاهان هر چقدر در فاز تهاجمی 
تیمش کارنامه موفقی داشــته، در فاز دفاعی نتوانســته 
انتظارات را برآورده کند و همین مســئله باعث شــده تا 
انتقادات علیه طلایی پوشان اصفهانی به اوج خود برسد. 
تحمل ۷ باخت در ۸ مســابقه پیاپی، آماری کم سابقه در 
تاریخ باشگاه سپاهان است و حالا ثبت این آمار در دوران 
سرمربیگری ژوزه مورایس باعث شــده تا انتقادات علیه 
این ســرمربی کارنامه دار هم بالا گیــرد و دیگر جایگاه 

مورایس هم روی نیمکت سپاهان امن نیست.
طلایی پوشان اصفهانی در فاصله ۱۱ امتیازی با استقلالِ 
صدرنشــین )با احتســاب ۲ بازی کمتر( قرار دارند و این 
مسئله بدان معناست که احتمالاً برای نهمین فصل پیاپی 
خبری از کسب قهرمانی در لیگ برتر نخواهد بود؛ آن هم 
در حالی که هواداران ســپاهان بعد از انتخاب مورایس و 
جذب ستاره های پرشــمار به ویژه در بازار تابستانه پیش 
از لیگ بیست وسوم، امید زیادی به طلسم شکنی داشتند 

امــا در مقطع کنونی، امید ســپاهانی ها به کســب مقام 
قهرمانی به حداقل رسیده است.

مورایس و خطر اخراج پیش از سالِ نو!
سپاهانی ها تا پایان ســال ۱۴۰۲، ۲ مســابقه را در تقویم 
خود می بینند؛ دوئل با فولاد خوزســتان در اهواز و نبرد با 
گل گهر سیرجان در اصفهان. بدون شک تداوم ناکامی های 
طلایی پوشان در لیگ بیست وســوم می تواند بیش از پیش 
صندلــی ژوزه مورایس را لرزان کند و حتــی این خطر هم 
سرمربی پرتغالی ســپاهان را تهدید می کند که در صورت 
ناکامی در ۲ بازی آینده، جایگاهــش را در فوتبال ایران از 
دست بدهد؛ هر چند که او یک سال دیگر با سپاهان قرارداد 
دارد اما تداوم باخت های سریالی می تواند بعد از حدود ۱,۵ 
فصل فعالیت در جمع طلایی پوشــان، مورایس را به نقطه 

پایان برساند!

 تجلیل شورای پارالمپیک آسیا از مادر
 قهرمان ایرانی

 شورای المپیک آسیا با گرامیداشــت روز زن از ۲ بانوی پرافتخار ایران 
در ادوار پارالمپیک تجلیل کرد.

 در تقویم بین المللی ۸ مارس، روز جهانی زن نام گذاری شــده و تشکل 
و ســازمان های مختلف در ایــن روز از زنان مطرح و افتخــار آفرین در 

حوزه های مختلف نیز تجلیل می کنند.
شورای پارالمپیک آسیا به مناسب روز جهانی زن از بانوان افتخارآفرین 
قاره کهن نام برد. این شــورا با انتشار تصاویری از ورزشــکاران نامدار 
پارالمپیکی آســیا نوشــت: روز جهانی زن روزی برای تجلیل از عزم، 
شجاعت و موفقیت زنان ورزشکار آسیایی در همه ورزش های مختلف 

پارالمپیک است.
در صفحه رسمی شــورای پارالمپیک ایران تصویر چند بانوی پرافتخار 
ورزشی این قاره منتشر شــده که در بین این تصاویر نام ۲ بانوی طلایی 

ایران دیده می شود.
شورای پارالمپیک آسیا با انتشار تصاویر ساره جوانمردی و زهرا نعمتی 
۲ بانوی قهرمان از آنان تجلیــل کرد. این دو تا کنون موفق به کســب 
عناوین مختلف جهانی و پارالمپیک شــده اند. نعمتی ســه مدال طلا و 
یک نقره پارالمپیک و جوانمردی سه مدال طلا و یک برنز پارالمپیک را 

در کارنامه دارد.

این شــورا همچنین از عکس ســاره جوانمردی با کودکش در سکوی 
مدال استفاده کرده تا نشــان دهد مادر قهرمان ایرانی تنها در در ورزش 
مطرح نیســت بلکه او یکی از مروجان ارزش های خانــواده در ایران و 

جهان به شمار می رود.

بردشیرینیکهباطلسمشکنیهمراهبود
 به یاد پرسپولیس برانکو

پرسپولیس برای اولین بار در این فصل در دیداری که گل اول را دریافت 
کرده بود به پیروزی رسید.دیدار پرسپولیس با فولاد خوزستان با شوک 
بزرگ برای سرخ پوشــان پایتخت همراه بود. پرســپولیس خیلی زود 
روی اشــتباه دروازه بانش گل خورد و در این فصل، هر بار گل نخســت 
بازی را دریافت کرده بود، موفق به پیروزی نشــده بود ولی در این بازی 

توانست ترک عادت کند و برنده از زمین خارج شد.

شکست طلسم 394 روزه
آخرین باری که پرسپولیس در دیداری که گل اول بازی را دریافت کرده 
بود و به پیروزی رســید، به دقیقاً یک فصل پیش و بازی هفته نوزدهم 
پرســپولیس با صنعت نفت آبادان باز می گردد که پرســپولیس پس از 
آنکه در دقایق ابتدایی گل خورد، ۲ بار توســط شــیخ دیاباته گل زد و 

برنده از زمین خارج شد. 

پرســپولیس پس از آن در این فصل، در ۵ بازی اولین گل مســابقه را 
پذیرفت که حاصل آن ۳ تساوی و ۲ شکست بود و پرسپولیس در بازی 

با فولاد طلسم ۳۹۴ روزه را شکست.

به یاد پرسپولیس جذاب لیگ پانزدهم
پرســپولیس پس از آنکه بازی را به تســاوی کشــاند، باز هم روی یک 
غافلگیــری دروازه اش باز شــد. آخرین باری که پرســپولیس در یک 
بازی ۲ بار از حریف عقب افتاد و بازنده نشــد به تقابل با هوادار در لیگ 

بیست ویکم باز می گردد که به تساوی ۲-۲ مقابل این تیم دست یافت.
پرســپولیس در بازی با فولاد نه تنها بازی را به تســاوی کشــاند بلکه 
توانســت برنده از زمین خارج شــود. آخرین باری که این اتفاق برای 
پرســپولیس رخ داد به دیدار پرســپولیس با ســیاه جامگان در لیگ 
پانزدهــم برمی گردد. پرســپولیس آن دوره که به نمــاد فوتبال زیبا و 
تهاجمی مشــهور اســت ۲ بار از حریف عقب افتاد ولی هر ۲ بار نتیجه 
را جبران کرد و در نهایت با نتیجه ۳-۲ پیروز شــد و حالا پرسپولیس با 

اوسمار ویرا یادآور نمایش جذاب آن مقطع است.

پرسپولیس و پیکان به تراکتور رسیدند
تیمی که بیشترین پیروزی را پس از دریافت گل نخست در تاریخ لیگ 
برتر دارد، استقلال است که ۴۸ بار بدین شکل به پیروزی رسیده است. 
ســپاهان با ۳۵ بار کامبک زدن در رده دوم تاریخ لیگ برتر جای دارد و 
حالا پرســپولیس در کنار تراکتور با ۳۰ بار پیروزی در دیداری که گل 
اول را خورده، سوم است. این دو تیم پیکان را هم در کنار خود می بینند. 
این تیم در این هفته بازگشت فراموش نشدنی برابر سپاهان داشت و در 
دیداری که خیلی زود گل اول بازی را دریافت کرد به پیروزی رســید تا 

در کنار پرسپولیس و تراکتور قرار گیرد.

فولادی ها سوم شدند
ذوب آهنی ها با ۳۴ باخت در دیداری که گل اول را زدند، بدترین تیم در 
تاریخ لیگ برتر به شــمار می آیند. این تیم در این هفته تا آستانه باخت 
سی وپنجم هم رفت ولی بازی شــان با هوادار با تســاوی ۲-۲ به پایان 
رسید. ســپاهان در بازی با پیکان برای بیست وهشتمین بار در دیداری 
که گل اول را زد، باخت و در این زمینه دومیــن تیم ضعیف تاریخ لیگ 
برتر اســت. فولاد با شکست مقابل پرســپولیس، در کنار استقلال قرار 
گرفت. این دو تیم ۲۷ مرتبه در دیداری که گل اول را زدند، با شکســت 

زمین بازی را ترک کردند.
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استان

اصفهان-مریــم مومنــی   بــا حضــور مدیرعامــل ، 
اعضــای شــورای معاونیــن و برخــی از مدیــران آبفــای 
اســتان اصفهــان از 53 نفــر از کارمنــدان نمونــه ایــن 

شرکت در سال 1401 تقدیر به عمل آمد.
مدیرعامــل آبفــای اســتان اصفهــان در این مراســم با 
بیان اینکه فعــالان درصنعــت آب و فاضــاب به دلیل 
داشــتن توفیــق خدمــت بــه مــردم بــه خــود میبالند، 
اظهــار داشــت: در ســال 1401 و 1402 آبفــای اســتان 
کاری موفــق  اصفهــان از طریــق بهبــود فرآیندهــای 
شــده اقدامات خوبی در زمینه های خدمات رســانی 
به مــردم در جای جــای اســتان انجام دهــد بطوریکه 
توانســت در جشــنواره های مختلف رتبه هــای برتر را 

به خود اختصاص دهد.
کبریان این موفقیت ها را مرهون تاش همه  حســین ا
کارکنــان آبفــا در رده هــای مختلــف شــغلی در ســطح 
اســتان دانســت و اظهــار داشــت: بــدون شــک ایــن 
موفقیت هــا بدون تــاش و تعهــد کاری همــه کارکنان 
میســر نمــی شــد و در ایــن میــان از کارمنــدان نمونــه 

انتظار می رود ،همچنــان با تاش روز افزون، تخصص 
و تعهد درصدد خدمت رسانی پایدار به مردم باشند.

وی از تبدیــل وضعیــت و جــذب بیــش از 200 نفــر از 
ایثارگران در آبفــای اســتان اصفهان خبــر داد و گفت: 
ســرمایه انســانی یکــی از مهمتریــن منابع هر شــرکتی 
تلقی مــی شــود کــه نقــش بســزایی در کســب موفقت 

های آن شرکت دارد.
مدیرعامــل آبفــای اســتان اصفهــان در ادامــه ایــن 

بــه راهبردهــای تامیــن پایــدار آب شــرب  مراســم   
مــردم در شــهرها و روســتاهای اســتان در ســال آینده 
پرداخت و خاطر نشان کرد: امسال با توجه به کاهش 
بارش ها ، با ایجاد قــرار گاه رصد و پایــش، برنامه هایی 
جهت تامیــن پایــدار آب شــرب همــه مردم در ســطح 

استان در دستور کار قرار گرفته است.
و  انســانی  منابــع  معــاون  مراســم  ایــن  ادامــه  در 
تحقیقــات آبفای اســتان اصفهــان به فرآینــد انتخاب 

کارمندان نمونه در سال 1401 اشاره و اظهار داشت: با 
تشکیل کمیته  سرمایه انسانی و بازنگری در آیین نامه  
انتخــاب کارکنــان  نمونــه و ســپس تصویب آییــن نامه 
جدید در کمیسیون توسعه مدیریت ،فرآیند انتخاب 
کارمندان نمونه  بــه واحدهای مربوطه اباغ شــد و در 
نهایت از میان هزار و 69 کارمند رسمی و 2 هزار و 435 
کارمنــد غیــر رســمی ، 53  نفر به عنــوان کارمنــد نمونه 

برگزیده شدند.
امرالــه ســلیمانی هــدف از انتخــاب کارمنــد نمونــه را 
تقویــت وجــدان کاری، انضبــاط اجتماعــی، افزایــش 
روحیــه کاری ، ابتــکار وکارآفرینــی بــر شــمرد و اظهــار 
داشــت: تشــویق و ترغیــب کارکنان بــه ارائــه خدمات 
، تقویت انگیزش کارکنــان در انجام فعالیت های  بهتر
محولــه، توســعه و ترویــج فرهنــگ و رفتــار مطلــوب 
ســازمانی، افزایــش رضایــت شــغلی کارکنــان و ارتقای 
بهــره وری نیــروی انســانی و در نهایــت ارج نهــادن 
از  کارآمــد  و  متعهــد  کارکنــان  ارزنــده  خدمــات  بــه 

دیگراهداف انتخاب کارمند نمونه است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان  خبر داد:www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه       20 اسفند 1402    شماره 1541

غرس 2 هزار  اصله نهال درلرستان
خــرم آباد-فرزانــه هداونــد   مدیــرکل منابــع طبیعــی و آبخیــزداری 
استان لرستان در حاشیه روز سوم از هفته منابع طبیعی گفت: این روز 
با عنوان خانواده، همیاران طبیعت نامگذاری شــده که بهمین منظور 
خانــواده های همــکاران بــه همــراه همیــاران طبیعــت در کمربند ســبز 

خرم آباد اقدام به غرس نهال نمودند.
حســین میرزایی افــزود: ایــن قبیــل اقدامــات و پویش هــا، در راســتای 
طرح مردمی کاشــت یــک میلیارد درخت اســت که  در ســطح اســتان  2 

هزار اصله نهال غرس می شود که سهم خرم آباد 500 اصله نهال است.
وی یکی از رســالت های اصلی منابــع طبیعی و آبخیــزداری را، حفاظت 
کثری از نزولات و آب های جاری دانست و بیان  ک و استفاده حدا از خا
کــرد: این پویش هــا با هــدف احیای طبیعــت، ترویج فرهنــگ حفاظت 
، تقویت پوشــش گیاهی، توســعه  از منابع طبیعی، توســعه فضای ســبز
جنــگل کاری، جلوگیــری از ایجــاد روان آب و ســیاب، افزایــش تنــوع 

زیستی و... شروع شده است.
این مقام مســوول در پایــان، افزایش مشــارکت مردمــی در قالب اجرای 
طــرح  مردمــی کاشــت یــک میلیــارد درخــت و فعــال کــردن جمعیــت 
همیــاران طبیعــت در مناطــق مختلف اســتان را یــک راهکار اثرگــذار در 
حــوزه حفــظ و حراســت از منابــع طبیعی قلمــداد کــرد و اظهار داشــت: 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری لرســتان بــرای تحقق طرح مردمی 
کاشــت یک میلیارد درخت از هیچ کوششــی فروگــذار نبوده و بــا اجرای 
پویش هــای مختلف درختــکاری روز بــه روز به هدف خــود نزدیکتر می 

شود.

کاشت نهال  توسط مدیر حوزه های علمیه 
خواهران استان بوشهر 

بوشــهر -رضــا حیــدری   همزمــان بــا هفتــه منابــع طبیعــی تعــدادی 
نهــال در حــوزه علمیــه خواهــران توســط حــاج آقــا اســماعیلی مدیــر 
حــوزه هــای علمیــه خواهــران اســتان بوشــهر و معاونیــن حــوزه و مدیر 
کل،معاونین،مســئول حوزه نمایندگــی ولی فقیه و جمعــی از همکاران 

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری کاشته شد.
اظهــار  بوشــهر  اســتان  آبخیــزداری  و  طبیعــی  منابــع  مدیــرکل 
کریم کــه در مســئله درخــت کاری و درختــداری  داشــت:خداوند را شــا
واجرای طــرح مردمی کاشــت یــک میلیــارد درخت بــا توجه بــه حجت 
شرعی و قانونی اهمیت موضوع برای همه مردم مشخص شده و نمونه 
آن مشــارکت پرشــور مــردم در پویــش هــای مختلــف درختــکاری که در 

سراسر کشور و استان برگزار می شود اشاره کرد.
علمــی  مســئله  خودبــه  ســخنان  از  دیگــری  بخــش  در  گرشاســبی 
بــودن طــرح مردمــی کاشــت یــک میلیاردپرداخــت و گفــت: از جامــه 
علمــی و تحقیقاتــی درخواســت داریم که همــواره در کنــار ما باشــند وبا 
که طرح  مشــاوره علمــی تصمیــم گیــری بــر مبنــای پژوهــش باشــدچرا
مردمی کاشــت یک میلیــارد درخــت یکــی از طرحهای مهمی اســت که 
گــون با پیوســت  برپایــه آینــده پژوهشــی اجــرا شــده وچالش هــای گونا
علمی،پژوهشــی بــه خوبی رفع شــده اســت. حجة الســام اســماعیلی 
کثــر طــاب بخاطــر تبلبــغ به  در ایــن مراســم گفت:بــا توجــه بــه اینکــه ا
روســتاهها اعــزام مــی شــودباید از تمــام ظرفیــت جهــت اجــرای طــرح 
کــرد و  مردمــی کاشــت یــک میلیــارد درخــت در روســتاهها اســتفاده 
درختانی کاشــته شــود کــه بــرای مــردم ارزش اقتصادی داشــته باشــد. 
در پایان مراســم تعدادی نهال بوســبله طاب خانم در محدوده حوزه 

علیمه خواهران کاشته شد.

 قطع هزار و ۷۶۵ فقره انشعاب غیرمجاز 
وین در استان قز

قزوین-مریم نقدی   مدیر عامل شــرکت آب و فاضاب استان قزوین 
گفت: در یازده ماهه امســال تعــداد هــزار و ۷65 فقره انشــعاب غیرمجاز 

آب آشامیدنی کشف و قطع شده است.
داراب بیرنونــدی مدیــر عامــل شــرکت آب و فاضــاب اســتان قزویــن از 
قطع هــزار و ۷65 فقره انشــعاب غیرمجاز آب آشــامیدنی در اســتان خبر 
داد و گفت: از این تعداد 950 فقره انشــعاب غیرمجاز ساماندهی شده و 

مابقی در مرحله انجام تحقیقات اداری می باشد.
وی ادامه داد: از تعداد هزار و ۷65 انشــعاب غیرمجاز کشف شده تعداد 
هــزار و 196 فقــره در حــوزه روســتایی و 569 فقــره نیــز در حــوزه شــهری 
می باشــد. بیرنوندی بیان کرد: انشــعاب های غیرمجــاز تضییع حقوق 
عامه دولت و ملت اســت و احتمال بروز مشــکات بهداشتی را برای آب 

آشامیدنی مردم به دنبال دارد.
مدیــر عامــل شــرکت آب و فاضــاب اســتان قزویــن یــادآور شــد: برابــر 
قانون مجازات اســتفاده کننــدگان از انشــعاب غیرمجــاز آب و فاضاب 
و با تاش شرکت، شــعبه های خاص دادگاهی، به سرعت رسیدگی های 
لازم را انجــام داده و تمامــی تــاش در جلوگیــری از تضییع حقــوق مردم 
در برخورداری از آب شــرب بهداشــتی و برخــورد با متخلفین در دســتور 
کار اســت. وی از مــردم خواســت: در صورت مشــاهده هرگونه انشــعاب 
غیرمجاز مراتب را از طریق ســامانه تلفنی 122 اعام نمــوده و در صورت 
حصول اطمینــان از راســتی آزمایی کارشناســان، از پــاداش مربوطه نیز 

برخوردار شوند.

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان خبر داد:

 آغاز پویش خانه تکانی با مصرف بهینه آب 
در ایلام

ایلام-حســن بیگــی   مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــاب ایــام گفــت: 
پویش خانه تکانــی با مصرف بهینــه آب به منظور صرفــه جویی و حفظ 

منابع آبی، در این استان آغاز شد.
پرویــز ناصــری مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــاب ایــام بــا اشــاره بــه فرا 
رسیدن نوروز باستانی و تبریک به مناســبت تقارن ماه مبارک رمضان با 
آغاز ســال 1403، اظهار کرد: نوروز می تواند یک مناســبت عالی برای آغاز 
خصلت هــا و فضائل خوب بــرای هر انســان و جامعه ای باشــد که تاقی 
آن با ماه مبارک رمضان، که هــم بهار دل ها نام گرفتــه و ربیع القلوب، نیز 

می تواند نویدبخش یک آغاز بسیار خوب باشد.
وی افــزود: در اســفند مــاه با توجــه به ســنت خانه تکانــی و توجــه مردم 
بــه مقولــه نظافــت در روز های پایــان ســال، شــاهد افزایش مصــرف آب 
هســتیم که این موضــوع باعــث شــده در بعضــی از مناطق شــاهد افت 
کید کرد: ایــن پویش در  فشــار آب شــویم. مدیرعامل شــرکت آبفا ایام تا
راســتای تشــویق مردم به مدیریت مصــرف بهینــه آب شــرب و دقت در 
مصرف آن اســت تا همکاران مــا بتوانند خدمات مطلوبــی در توزیع آب 

شرب در سطح استان داشته باشند.
ناصــری ضمــن تقدیــر از همراهــی و همــکاری مــردم بــا شــرکت آب و 
فاضاب بیان کــرد: ما انتظــار داریم مردم شــریف اســتان در ایــن ایام با 
حساســیت بیشــتری به مقوله صرفه جویی در مصرف آب توجه نموده 
و در شستشــوی وســایل و خانــه تکانــی منــازل از مصــرف بــی رویــه آب 
خودداری کنند و بهتر اســت برای شســت و شوی وســایل برنامه زمانی 

داشته باشند و مدیریت نمایند.

گرگان-مهنــاز محمدزمانــی   مدیــر شــرکت ملــی پخــش فراورده هــای 
بــر  نظــارت  و  کنتــرل  طرح”پایــش،  آغــاز  از  گلســتان  منطقــه  نفتــی 
جایگاههای عرضه ســوخت” در اســتان خبر داد.ســید محمد حســینی 
در ایــن خصوص گفــت: باتوجــه به آغــاز مــاه مبــارک رمضــان در روزهای 
پایانــی ســال و نزدیــک شــدن بــه نــوروز 1403 و بــه منظــور ارائــه خدمات 
مطلــوب بــه مــردم شــریف اســتان  و مســافرین و زائریــن معــزز حضــرت 
ثامــن الاحجج)ع( طــرح” پایش، کنتــرل و نظــارت بر جایگاههــای عرضه 
ســوخت” از 13 اســفند مــاه جــاری شــروع و تــا 15 فروردیــن 1403 ادامــه 
داشــته و همه روزه طبق برنامه نظارتها بــر جایگاهها و عاملیــن توزیع گاز 

مایع انجام می شود.
ایــن طــرح در 4 ناحیــه )گــرگان، کردکــوی، گنبــدکاووس،  افــزود:  وی 
مینودشــت( و 14 شهرســتان اســتان بــا همــکاری واحدهــای بازرســی، 
مهندســی، ایمنی، کنترل کیفیــت، روابط عمومــی بصورت شــبانه روز در 

حال اجراست.

مدیــر شــرکت ملــی پخــش فــرآودره هــای نفتــی منطقــه گلســتان ضمن 
درخواســت همکاری از تمامی کارکنــان و متصدیان جایــگاه ها و مجاری 
عرضــه بــا کارشناســان و بازرســان ایــن منطقــه در اجــرای طــرح “ پایش، 
کنتــرل و نظــارت بــر جایگاههــای عرضــه ســوخت “ از زحمــات تــاش و 

اهتمــام شــبانه روزی و بــدون وقفــه آنــان در طــول ســال تقدیــر و تشــکر 
نمود و از مســافرین عزیــز و زائریــن محترم امــام رضا)ع( خواســت هرگونه 
، انتقــاد و پیشــنهاد خــود را از طریق تمــاس با مرکز رســیدگی و  نقطه نظــر
پاسخگویی به شکایات  0962۷  و یا شماره های 01۷32420553)روابط 

عمومی( و 01۷324203620)بازرسی( مطرح نمایند.
ســید محمد حســینی از هموطنــان گرامی و مســافرین محترم خواســت 
کــه بــه منظــور توزیــع عادلانــه ســوخت و مدیریــت مصــرف حتمــا جهت 
سوختگیری از کارت سوخت شخصی خود اســتفاده نمایند و در صورت 
اتمــام ســهمیه و یــا ندااشــتن کارت ســوخت میتواننــد از کارت ســوخت 
اضطراری موجود در مجاری عرضه طبق دســتورالعملهای جاری شرکت 

استفاده کنند.
گفتنی اســت 80 باب جایگاه عرضه فرآورده مایع و 60 بــاب جایگاه عرضه 
ســی ان جی در استان گلســتان در حال سوخترســانی به هموطنان عزیز 

می باشند.

ن گلستا

ح”پایش، کنترل و نظارت بر جایگاههای عرضه سوخت” در منطقه گلستان  اجرای طر

خوزستان کرمانشاه

کشور  غرب  منطقه ای  مرجع   آزمایشگاه 
در کرمانشاه افتتاح شد

کرمانشاه-حسنا فخارزاده   آزمایشگاه تجمیعی 
طبــی مرکــز بهداشــت شهرســتان کرمانشــاه امــروز 
شــنبه بــا حضــور معــاون آموزشــی و دبیــر شــورای 
آموزش پزشکی و تخصصی وزارت بهداشت، درمان 

و آموزش پزشکی افتتاح شد. 
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشــکی کرمانشاه 
در آیین افتتــاح این آزمایشــگاه گفت: در کرمانشــاه 
در یک کار ابتکاری تمام آزمایشــگاه های بهداشتی 
شهرســتان در ایــن مرکــز تجمیــع شــده و نمونــه هــا 
بــه صــورت روزانه بــه آزمایشــگاه فرســتاده می شــود 
و تمــام آزمایشــات بــا پیشــرفته تریــن و کامل تریــن 

تجهیزات انجام می شود.
ابراهیــم شــکیبا بــا بیــان اینکــه دســتگاه های ایــن 
دســتگاهای  هماننــد  تنــوع  نظــر  از  آزمایشــگاه 
آزمایشــگاه هــای مرکــزی کشــور اســت، افــزود: بــه 
محض آماده شــدن نتیجه آزمایش، بیمار و پزشک 
از طریــق ســامانه طراحــی شــده از نتیجــه آزمایــش 

مطلع می شوند.
وی اضافه کرد: هفت سال متوالی است که دانشگاه  
کرمانشــاه تاییده هــای آزمایشــگاه  علــوم پزشــکی 
فراملــی ســوئد را دریافــت می کنــد. تجهیزات بســیار 
خوبــی در بخــش بهداشــت و محیــط حرفــه ای در 
اســتان وجــود دارد و نمونــه هــای زیــادی از اســتان 

های همجوار برای کرمانشاه ارسال می شود.
شــکیبا اعتبار این پــروژه را هــزار و 800 میلیــارد ریال 
عنــوان کــرد و افــزود: ســاخت ایــن آزمایشــگاه در 
زمینــی بــا زیربنــای 819 متــر در یک ســال بــه پایان 
رسید. قرار است در همین آزمایشگاه آمور اموزشی 
نیز انجام شــود و ارتباطــی بین آموزش و بهداشــت 

برقرار گردد.
معاون بهداشتی دانشــگاه علوم پزشکی، کرمانشاه 
دانشــجویان  آمــوزش  بــرای  پایلــوت  بهتریــن  را 
عنــوان کــرد و افــزود: بــه دلیــل تعامــل و ارتباطــات 
گــر برنامه ای بــرای بحــث آموزش  بــالا در دانشــگاه ا
دانشجویان در بخش بهداشت وجود داشته باشد 

کرمانشاه بهترین پایلوت خواهد بود.

با حضور رئیس جمهور انجام شد؛

وژه برق   افتتاح بیش از 33 هزار میلیارد ریال پر
خوزستان  منطقه ای 

اهــواز - محمــد مجــدم   بــا حضــور رئیــس جمهور 
پروژه هــای زیرســاختی و توســعه ای شــرکت بــرق 
منطقــه ای خوزســتان بــا ارزش ســرمایه گذاری 33 

هزار و 83۷ میلیارد ریال افتتاح شد.
 در هشــتمین ســفر آیــت الله ســید ابراهیــم رئیســی 
کبــر محرابیــان وزیــر نیــرو و  ، علــی ا رئیــس جمهــور
هیئت دولت بــه خوزســتان 32 پروژه انتقــال و فوق 
توزیع این شــرکت همزمان با طرح هــای صنعت آب 
و برق اســتان از محل گیت بوســتان اهواز به صورت 

ویدئو کنفرانس افتتاح شد.
علــی اســدی مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای 
خوزســتان در توضیــح ایــن پروژه هــا بــا بیــان اینکــه 
در  زیرســاخت ها  توســعه  بــزرگ  طرح هــای  ایــن 
ســطح اســتان را بــه همــراه دارد و باعث تامیــن برق 
پایدار بــرای همه بخش هــای مصرفی خواهد شــد، 
تصریح کرد: امروز 32 پروژه زیرســاختی این شــرکت 
در بخش احداث و توســعه پســت  و خطــوط انتقال 
و فوق توزیع با ارزش ســرمایه گذاری 33 هزار و 83۷ 

میلیارد ریال افتتاح شد.
وی با بیان اینکه این پروژه ها در شــهرهای مختلف 
خوزســتان بوده و توســعه متــوازن زیرســاخت های 
برق را عملیاتی کرده است، تصریح کرد: از این تعداد 
پــروژه افتتــاح شــده، 18 پــروژه در بخــش احــداث و 

توســعه پســت های انتقال و فــوق توزیع بــه ظرفیت 
1992 مگاولــت آمپر بــا ارزش ســرمایه گذاری 31 هزار 

و 345 میلیارد ریال است.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان افزود: 
12 پــروژه احــداث خطــوط انتقــال و فــوق توزیــع به 
همــراه تعویض مقــره و هــادی پــر ظرفیت، بــه طول 
54 کیلومتر مدار و ارزش سرمایه گذاری 2 هزار و 31۷ 
میلیــارد ریــال نیز بــا دســتور رئیــس جمهــور افتتاح 

شد.
کــرد: در بخــش احــداث خطــوط  اســدی اضافــه 
کیلومتــر   ۷4 طــول  بــه  پــروژه   2 نیــز  نــوری  فیبــر 
ریــال  میلیــارد   1۷5 ســرمایه گذاری  ارزش  و   مــدار 

افتتاح شد.

خوزستان

اهــواز -محمد مجــدم   بهره بــرداری رســمی از میدان های ســپهر و جفیر با 
هدف افزایش روزانه 50 هزار بشکه ای ظرفیت تولید نفت ایران طی سفر یک 
روزه رئیس جمهــوری به خوزســتان از طریــق ویدیوکنفرانس و بــا حضور وزیر 

نفت و مدیرعامل شرکت ملی نفت آغاز شد.
جواد اوجی در آیین آغــاز بهره برداری و تولید از میدان های جُفیر و ســپهر که 
با حضــور ویدئو کنفرانســی رئیــس محترم جمهــور از اهــواز برگزار شــد، ضمن 
تشریح اقدامات انجام شــده در حوزه نفت در دولت سیزدهم، اظهار کرد: در 
ابتدای دولت ســیزدهم تولید نفت از میدان های حوزه خوزســتان 1 میلیون 

۷00 هزار بشکه بود، ولی امروزه به تولید 2 میلیون ۷00 هزار بشکه رسیده ایم.
وی با بیان اینکــه در دولت مردمــی وزارت نفت بیش از 132 پــروژه نیمه تمام 
را در بخش هــای بالادســتی و پاییــن دســتی بــه ارزش 28.5 میلیــارد دلار بــه 
سرانجام رســانده، افزود: 50 پروژه کان نیز به ارزش 48.5 میلیارد دلار تعریف 

و شروع به سرمایه گذاری شده است.
وزیــر نفــت در ادامــه مطلــب فــوق اضافــه کــرد: خوشــبختانه در نتیجــه این 
ســرمایه گذاری ها و اتمــام پروژه هــای نیمــه تمــام، امــروزه شــاهد افزایــش 60 
درصــدی تولیــد نفــت کشــور و پنــج درصــدی در گاز )معــادل 50 میلیــون متر 

مکعب( هستیم.
 ، وی با اشــاره به اضافه شــدن 210 هزار بشــکه به ظرفیت پالایشــگاهی کشــور
گفت: یکــی از دســتاوردهای مهــم در دولت ســیزدهم در حــوزه صنعت نفت 

جمع آوری گازهای مشعل بود که رشد بی سابقه ای را داشت.
اوجی افــزود: میزان جمــع آوری گازهای مشــعل ابتدای دولت ســیزدهم 1.5 
میلیون فوت مکعــب بود و امروز بــه 1۷.5 میلیــون متر مکعب رســیده ایم و با 

برنامه ریــزی کــه وزارت نفــت انجــام داده امید اســت تمامی گازهای مشــعل 
حوزه غرب کارون و شرق کارون تا پایان دولت ســیزدهم جمع آوری و پالایش 

شوند.
وی گفــت: رشــد اقتصــادی بخــش نفــت گاز کشــور براســاس آمارهــای بانک 
مرکــزی و مرکز آمــار ایــران در ســه ماه نخســت، دوم و ســوم امســال بــه ترتیب 
19.8، 25.6 و 21.8 درصد اعام شــده اســت و پیش بینی می شــود در سه ماه 
چهارم، این رشد همچنان بالای 20 درصد باشد، در عین حال قول می دهیم 

با همت کارکنان صنعت نفت این روند در سال 1403 هم ادامه یابد.
وزیــر نفــت بــا اشــاره بــه میدان هــای مشــترک در غــرب کارون تصریــح کــرد: 
کنون توســعه این میدان ها تعیین و تکلیف شده اســت و از میدان های  هم ا
غرب کارون روزانه 450 هزار بشــکه نفــت و 130 میلیون فوت مکعــب گاز در روز 

برداشت می شود که بخش اعظم آن از میدان های مشترک است.
اوجی با اشــاره بــه بهره بــرداری از گام نخســت طــرح توســعه میــدان آزادگان 
جنوبی با ســرمایه گذاری 2 میلیارد دلاری در نیمه نخســت ســال 1403، گفت: 
بــا بهره بــرداری از ایــن طــرح تولیــد روزانــه در ایــن میــدان بــه 200 هزار بشــکه 

می رسد.

با حضور رئیس جمهور و وزیر نفت در خوزستان خبرداد:

بهره برداری رسمی میادین نفتی سپهر و جُفیر

آبفای استان اصفهان نمونه  تجلیل از کارمندان 
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معاونرییسجمهوری:
و،  بانک ملت در جامعه به عنوان بانکی پیشر

ح است کارآمد، سلامت و موفق مطر
تفاهم نامه همکاری مشترک بین بانک ملت و 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 

رییس جمهوری امضاء شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملت، دکتر روح 
الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در مراسم 
امضای این تفاهم نامه از نگرش ویژه بانک ملت 
در حمایت از شرکت های دانش بنیان تقدیر کرد و گفت: این تفاهم نامه 
حاصل جلسات فشرده و پیگیری های زنده یاد دولت آبادی و پس از آن 
اعضای هیات مدیره بانک ملت، در مسیر کمک به توسعه اقتصاد دانش 
بنیان به امضاء می رسد.دکتر دهقانی فیروزآبادی در این مراسم پس از 
پخش کلیپی از زنده یاد دولت آبادی، یاد و خاطره آن مرحوم را گرامی 
داشــت و افزود: این که فردی به جایگاهی برســد که جامعه او را خادم 

ملت بنامد، به نظر بنده حتما آمرزیده خواهد بود.
معاون رئیس جمهوری ادامه داد: بانک ملت در اذهان عمومی و جامعه 

به عنوان بانکی پیشرو، کارآمد، سلامت و موفق شناخته می شود.
دکتر دهقانی تاکید کرد: بانــک ملت از دیدگاه حرفــه ای نیز همواره 

خوش نام، مورد اعتماد و حامی شرکت های دانش بنیان بوده است.
معاون رییس جمهوری با قدردانی از هیئــت مدیره بانک ملت به دلیل 
حمایت از شرکت های دانش بنیان افزود: از اعضای هیات مدیره بانک 
ملت که با بلند نظری و توجه ویژه، امکان دســتیابی به این موافقت نامه 
را فراهم کردند صمیمانه تشــکر می کنم و امیــدوارم این خیر ماندگار 
شــود.دکتر دهقانی فیروزآبــادی اضافه کرد: در زمــان مرحوم دولت 
آبادی جلسات فشــرده و زیادی برای کمک به توســعه اقتصاد دانش 
بنیان برگزار شد و قرار بود این موافقتنامه در حضور ایشان امضا شود اما 
توفیق نداشتیم و از اینکه آقای اشــرف نژاد در این مدت، کار را پیگیری 
کردند، تشــکر می کنم.معاون رییس جمهوری در بخــش دیگری از 
سخنان خود، با اشاره به حرکت دنیا به سمت اقتصاد دانش بنیان گفت: 
اقتصاد دانش بنیان باعث رشد و پیشرفت کشورها شده است و اقتصاد 
سرمایه محور یا زیر ســاخت محور )مبتنی بر دارایی ها( جای خود را به 

اقتصاد دانش بنیان و افزایش ارزش دارایی های نامشهود داده است.
معاون رییس جمهــوری افزود: اقتصــاد دانش بنیان، بــدون دارایی 
فیزیکی خلق ارزش می کند و موتور مولد آن ذهن و فکر برتر است و باید 
به اقتصاد دانش بنیان به عنوان یک فرصت ویژه نگریست که ارزش بازار 
آن به سرعت رو به رشد اســت.دهقانی فیروزآبادی از علم و فناوری به 
عنوان ابزار قدرت آفرین نام برد که باعث افزایش اقتدار و اعتبار و ثروت 

کشورها می شود.
وی از رده بندی شرکت های دانش بنیان براســاس سطح تکنولوژی، 
میزان اشــتغال تخصصی و گردش مالی به سطح فناور، نوآور و نو بنیان 
خبر داد و از بانک ملت بابــت نگرش ویژه و حمایت از این شــرکت ها 

مجدداً قدردانی کرد.
عباس اشرف نژاد قائم مقام مدیرعامل و عضو هیات مدیره بانک ملت نیز 
در این مراسم با قدردانی از حضور معاون رییس جمهوری در بانک ملت 
اظهار داشت: حضور آقای دکتر دهقانی فیروزآبادی در این آیین نشان 
از اهمیت موضوع و مناعت طبع ایشان و توجه ویژه ای است که به حوزه 

دانش بنیان دارند.
اشــرف نژاد ادامه داد: بعد از تشــدید ظالمانه تحریم ها علیه کشــور، 
شــرکت های دانش بنیان از بهترین مظاهر و موثرتریــن مولفه های 
اقتصاد مقاومتی هستد که می توانند با اقتصادی مبتنی بر علم و دانش 

برای تجاری سازی کشور گام های بلندی بردارند.
وی به حمایت های بانک ملت از شــرکت های دانش بنیان در راستای 
ارتقاء اثربخشی، ایجاد اشتغال و رشد تولید آنها اشاره کرد و گفت: بانک 
ملت در راستای ارتقای اثربخشی در رشد و توسعه اقتصاد دانش بنیان 
هم از جنبه تامین مالی شرکت های دانش بنیان و طرح های پیشران با 
ابزار تســهیلاتی و تعهداتی و هم از جنبه مشارکت و سرمایه گذاری در 

طرح های کلان دانش بنیان در این عرصه حضور فعالی دارد.
قائم مقام مدیرعامــل بانک ملت گفــت: بانک ملــت در جهت ایفای 
مســئولیت در حوزه اقتصاد دانش بنیان، کمیته اختصاصی بررســی 
طرح های صندوق نوآوری و شکوفایی را تشکیل داده است و به همین 
منظور دفتر نمایندگی بانک با اختیارات بالاترین کمیته تصمیم گیری 
اعتباری در محل صندوق نوآوری و شــکوفایی تشکیل شده است که 
راساً پرونده های ارجاعی را بررسی و جهت تسریع در پرداخت به شعب 

ابلاغ می کند.

اهدای کمک های بانک اقتصادنوین به 
هم وطنان سیل زده استان سیستان  و  بلوچستان

در پی وقوع سیل در استان سیستان  و  بلوچســتان، بانک اقتصادنوین 
در حمایت از هم وطنان آسیب دیده کمک های نقدی خود را اهدا کرد.

به گزارش روابــط عمومی بانــک اقتصادنوین، این بانک در راســتای 
ایفای مسئولیت اجتماعی خود و همچنین ابراز همدردی با هم وطنان 
آســیب دیده، کمک های نقــدی خود را بــرای تامین اقــلام غذایی، 
بهداشــتی، امدادی و ضروری مورد نیاز هم میهنان سیل زده تخصیص 
داد که با همکاری جمعیــت هلال احمر جمهوری اســلامی ایران در 

مناطق آسیب دیده توزیع خواهد شد.
گفتنی است، کمک های نقدی برای مشارکت در این امر خداپسندانه، 
با تخصیص بودجه توسط هیئت مدیره و نیز حمایت داوطلبانه کارکنان 

بانک اقتصادنوین تامین و اهدا شد.

گزارش فعالیت ماهانه بانک پاسارگاد، رشد 
درآمد عملیاتی نماد وپاسار در بهمن ماه 

بانک پاســارگاد در گزارش فعالیت ماهانه بهمن مــاه ۱۴۰۲ در کدال، 
درآمد عملیاتی خود را اعلام کرد که این درآمد در تســهیلات اعطایی 

و کارمزد با رشد همراه بوده است.
به گزارش بخش تحلیلی نبض بورس، بانک پاسارگاد با نماد وپاسار در 
گزارش ماهانه منتهی به ۳۰بهمن ماه ۱۴۰۲ در کدال، ارقامی مربوط به 
میزان درآمد تســهیلات اعطایی، دریافت درآمد سپرده گذاری، درآمد 

کارمزد، اوراق بدهی و درآمد سرمایه گذاری ها را ارائه می کند. 
بر اســاس این گزارش، مجموع درآمد محقق شده از گزینه های مذکور 
در بهمن ماه ســال جاری درآمدی نزدیک به ۸ هــزار میلیارد تومان به 
دست آمده است که بیشترین درآمد حاصل شده از تسهیلات اعطایی و 

کارمزد نسبت به دیگر گزینه های درآمدی بوده است. 
درآمد تســهیلات اعطایی بانک پاســارگاد در بهمن ماه رقمی معادل 
۷ هزار میلیارد تومان بوده که این درآمد از فروش خدماتی مانند فروش 
اقســاطی، جعاله، مرابحه، مضاربه، مشــارکت مدنی، بدهکاران بابت 
اعتبارات اسنادی، تســهیلات ارزی و غیره بوده که تسهیلات مرابحه، 
فروش اقساطی و تسهیلات ارزی با درآمدی به ترتیب ۴۲۱۶ ، ۱۷۹۶ و 

۵۱۳ میلیارد تومان برای بانک به دست آمده است. 
بانک پاســارگاد از کارمزد درآمدی معادل ۴۸۷ میلیارد تومان کسب 
کرده اســت که این رقم نسبت به دی ماه ســال جاری با افزایش درآمد 
مواجه بوده اســت.درآمد ســرمایه گذاری ها در گزارش بهمن ماه ۱۰ 
میلیارد تومان اســت که نســبت به دی ماه نیز با افزایش قابل توجهی 
همراه بوده است.درآمد اوراق بدهی بانک پاسارگاد ۶۵ میلیارد تومان و 
درآمد سپرده گذاری نیز برای بانک پاسارگاد معادل ۱۱ میلیارد تومان 

محقق شده است.

مدیرعاملشرکتفاضلابتهرانخبرداد
وژه  بهره برداری از ۱۲ هزار میلیارد تومان پر

ودی فاضلاب تهران به ز
مدیرعامل شــرکت فاضلاب شــهر تهران از افتتاح ســومین نیروگاه 
حاصل از تصفیه فاضلاب شــهری در غــرب تهران خبــر داد و گفت: 
بهره برداری از ۷ پروژه بزرگ فاضلاب تهران با اعتباری بالغ بر ۱۲ هزار 

میلیارد تومان به زودی انجام می شود.
 عباســعلی مصرزاده از تولید برق از طریق گاز حاصل از تصفیه فاضلاب 
خبر داد و گفت: شرکت فاضلاب شــهر تهران به عنوان نخستین و تنها 

مجموعه ای در کشور است که از تصفیه فاضلاب برق تولید می کند.
وی ادامه داد: مدت ۱۲ ســال اســت که یک نیروگاه ۵ مگاواتی به طور 
مستمر در مدار بهره برداری قرار دارد، برق تولید می کند و برق موردنیاز 

تصفیه خانه از طریق فرایند تصفیه فاضلاب تأمین می شود.
مدیرعامــل فاضلاب تهران خاطرنشــان کــرد: اگر این اقــدام انجام 
نمی شد، می توانست همانند پالایشــگاه ها و کارخانجاتی که دودکش 
دارند و برخی از آلاینده ها را در هوا منتشــر می کنند، منشأ آلودگی هوا 
باشد. این در حالی اســت که علاوه بر تصفیه فاضلاب، از گاز حاصل از 

تصفیه خانه ها، برق به شکل مستمر تولید می شود.
مُصرزاده به افتتاح دومین نیروگاه در اوایل ســال ۱۴۰۲ با حضور وزیر 
نیرو اشاره کرد و گفت: سومین نیروگاه حاصل از تصفیه فاضلاب شهری 
در تصفیه خانه فاضلاب غرب تهران با ظرفیت اســمی ۷. ۲ مگاوات هم 

اکنون آماده افتتاح است.
وی با بیان اینکه امروز در خاورمیانــه در تأمین برق تجدیدپذیر حاصل 
از تصفیه فاضلاب جزو کشورهای پیش رو هســتیم، خاطرنشان کرد: 
ســومین نیروگاه آماده افتتاح علاوه بر پیشــگیری از انتشار گازهای 
گلخانه ای در محیط و تأمین برق در شــرایطی که بعضاً در اوج مصرف 
برق بــا کمبود برق مواجه هســتیم، قادر اســت برق یک شــهر ۱۲۰ 

هزارنفری را از تصفیه فاضلاب تأمین می کند.
مصرزاده همچنین از افتتــاح و بهره برداری ۷ پــروژه بزرگ فاضلاب 
تهران با اعتباری بالــغ بر ۱۲ هزار میلیارد تومان خبــر داد و افزود: این 
پروژه شــامل بخش پایش و مانیتورینگ کنترل ســاختمان، پایش و 
کنترل فاضلاب، ساخت بزرگ ترین ســاختمان پست امداد فاضلاب 
در پایتخت، بزرگ ترین و سومین نیروگاه زیســت توده در شهر تهران 
اســت که بخش عمده ای از شــبکه در خطوط انتقال فاضلاب در مدار 
بهره برداری قرار گرفته و با حضور رئیس جمهور به زودی افتتاح خواهد 

شد.

مصرف بنزین در ۳۰ سال گذشته ۲۶۵ درصد 
رشد داشته است

یک کارشــناس خودرو به بیــان توضیحاتی درباره میــزان بالا بودن 
مصرف بنزین در کشــور ما و تاثیر این مصرف بالا در بروز ناترازی بنزین 
پرداخت.امیر حســین علیزاده، کارشــناس خودرو و نماینده فولکس 
واگن و تویوتا در ایران، درباره علت بروز ناترازی بنزین در کشور گفت: با 
توجه به تحقیقاتی که اخیراً مرکز پژوهش های مجلس منتشر کرده در 
ایران به ازای هر نفر ۹۵. لیتر بنزین و حــدود ۸۸. لیتر گازوئیل مصرف 
می شــود که مصرف روزانه بنزیــن و گازوئیل در ایــران تقریباً ۲ برابر 

متوسط جهانی است.
علیزاده در ادامه به تحقیقات انجام شــده در خصــوص میزان مصرف 
بنزین در کشور اشــاره ای کرد و توضیح داد: بر اساس تحقیقات انجام 
شده مصرف بنزین در ۳۰ ســال گذشــته در ایران حدود ۲۶۵ درصد 
رشد داشته و این در حالی اســت که در ۳۰ سال گذشته در کشورهایی 
چون ترکیه، آلمان و فرانسه رشد منفی در مصرف بنزین را تجربه کرده 
اند که این آمار خود گویــای میزان مصرف بالا و بی رویه در کشــور ما 
می باشد.این کارشــناس خودرو ادامه داد: فرســودگی ناوگان حمل 
و نقل، وضعیت جاده ها و خیلــی عوامل دیگر می توانــد در این میزان 
مصرف بالای بنزین تأثیر گذار باشــد.نماینده فولکــس واگن و تویوتا 
در ایران توضیــح داد: امروزه در دنیای خودروســازی گام های مؤثری 
در مورد جایگزینی ســوخت های فسیلی با ســوخت های پاک انجام 
می گیرد مانند خودروهای برقی که در اغلب کشــورهای پیشرفته دنیا 
در حال اســتفاده اســت.علیزاده در ادامه توضیح داد: در این خودروها 
بحث جایگاه های شــارژ جزو دغدغه دولت ها بوده است، البته بعضاً هم 
این موتورهای برقی طوری طراحی می شــوند که با برق شهری قابلیت 
شــارژ دارند هزینه نگهداری این خودروها برای صاحبان آنها به نسبت 

سوخت های فسیلی به مراتب کمتر است.

این کارشــناس خودرو با بیــان اینکه نــوع دیگر خودروهای ســبز 
خودروهای با سوخت هیدروژن اســت افزود: مصرف هیدروژن در این 
خودروها به دو صورت می باشد در نوع اول هیدروژن به صورت مستقیم 
در موتور احتراق داخلی به عنوان یک سوخت کامل مورد استفاده قرار 
می گیرد، در نوع دوم ســوخت هیدروژن در یک پیل سوختی به انرژی 

الکتریکی تبدیل می شود و موتورهای الکتریکی از آن تغذیه می کنند.

اجرای تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی موجب 
کاهش مصرف می شود

مدیرعامل اســبق شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در 
توضیحاتی از بالا بودن مصــرف انرژی در بخش خانگــی انتقاد کرد و 
اجرای تعرفه گــذاری پلکانی گاز خانگی را شــیوه ای برای کاهش این 

مصرف دانست.
عباس کاظمــی مدیرعامل اســبق شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران، دربــاره طرح تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی 
و میزان اثرگذاری این شــیوه در کنترل مصرف گاز گفت: بحث انرژی 
در کشور متأسفانه از ابتدا دارای اهمیت شــناخته نمی شد و به عنوان 

منابعی که هیچگاه به پایان نخواهد رسید به آنها نگاه می شد.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: به علت حاکم بودن همین شیوه نگاه و 
نگرش به انرژی مردم هم هیچگاه بر مصرف خود کنترلی نداشــتند و 

مصارف انرژی در کشور ما غیر بهینه بوده است.
مدیرعامل اسبق شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران 
در ادامه خاطرنشان کرد: در حال حاضر در کشور ما مصرف گاز در بخش 
خانگی و حتی بخش صنعت کاملًا غیرمتعارف است راندمان مصرف در 
نیروگاه ها و در بخش خانگی و در کارخانه های فولاد و ســیمان خیلی 
بالا است.این کارشناس انرژی افزود: به عنوان مثال در ساختمان های 
مسکونی هر یک متر مربع در سال ۴۵۰ کیلووات ساعت انرژی مصرف 
می کند این عدد در کشور سوئیس ۵۰ است در ژاپن ۹۰ است هدر رفت 
انرژی در ســاختمان های مسکونی ما به شــدت بالا است.وی در ادامه 
بیان کرد: مبحث ۱۹ ساخت و ساز در ســاختمان ها که از ۲۰ سال قبل 
در کشور تصویب شده به هیچ وجه اجرایی نمی شود و همین عدم اجرا 

باعث شده که هدر رفت انرژی در منازل فوق العاده بالا باشد.
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دولتدستبهوقتکشیبرایحقوقکارگرانزد

تاکتیک عجیب دولت برای دستمزد ۱۴۰۳ 

مریم فکری  یک فعــال کارگری تاکید می کند: 
۱۵ میلیون تومــان باید خط قرمــز نمایندگان 
کارگری برای دستمزد باشد. اگر این اتفاق بیفتد، 
می تواند تا حدودی شرایط را برای کارگران بهتر 
کند؛ در غیر این صورت فکر می کنم شرایط سال 

گذشته تکرار می شود.
 در حالی تنهــا ۱۰ روز به پایان ســال باقی مانده 
که بنا به گفته وزیر کار، جلســات شــورای عالی 
کار برای بررسی دستمزد ســال آینده کارگران 
آرام آرام برگزار خواهد شــد و هنــوز هیچ عدد و 
رقمی به طور رســمی درباره نرخ ســبد معیشت 

اعلام نشده است.
در آخرین جلســه هفتــه گذشــته کمیته مزد، 
تنها ســبد غذایی جدیدی رونمایی شــد که به 
تصویب وزارت بهداشــت رســیده بود و البته بنا 
به گفته نماینــدگان کارگری، این ســبد غذایی 
قابل پذیرش نیســت؛ چراکه نه تنها هیچ نظری 
از شــرکای کارگری برای تغییر این سبد غذایی 
نخواســتند که حتی میزان کالری مصرفی اقلام 

این سبدغذایی کاهش یافته است.
به گفته کارگــران، کاهش میــزان کالری اقلام 
تشــکیل دهنده ســبدغذایی مصــوب وزارت 
بهداشت، به نظر می رســد در جهت ارزان سازی 

نرخ سبد معیشت اتفاق افتاده است.
با این حــال، براســاس محاســبات کمیته مزد 
شــوراهای اســلامی سراسر کشــور و طبق آمار 
منتهی به دی ماه ۱۴۰۲، نرخ ســبد معیشت در 
حدود ۲۴ میلیون و ۵۰۴ هزار تومان اعلام شــده 

است.

گره دستمزد به دست خود کارگران 
باز می شود

در همیــن رابطــه، حمیــد حاج اســماعیلی، 
کارشناس بازار کار و فعال کارگری در گفت وگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین با بیان این که گره دستمزد 
در کشــور به دســت خود کارگران باز می شود، 
می گویــد: جامعه کارگــری متاســفانه تاکنون 
نتوانســته از توانایی ها و ظرفیت های صنفی خود 

برای چانه زنی در کشور استفاده کند.
وی می افزایــد: بالاخــره ظرفیــت اجتماعــی 
کارگران، یک ابزار اســتانداردی است که در دنیا 
به رسمیت شناخته شده و در ایران از این ظرفیت 
اجتماعی بــرای چانه زنی در حوزه دســتمزد و 

حقوق کارگران استفاده نشده است.
این فعــال کارگری تصریح می کنــد: کارگران با 
توجه به تجربه تلخ ۳، ۴ دهه گذشته و مشکلاتی 
که در مواجهه با دولت دارند، به نظر می رسد باید 
از ظرفیت اجتماعی و جامعه کارگری اســتفاده 
کنند و این می تواند قدرت چانه زنی آن ها را چند 

برابر کند.
حاج اســماعیلی عنــوان می کند: یکــی دیگر از 

مشــکلاتی که در حوزه کارگری وجود دارد، عدم 
وجود اتحادیه ها و سندیکاها و نهادهای کارگری 
مســتقل و صنفی و فراگیر است. دولت از گذشته 
در تشکل های کارگری مداخله می کند و افرادی 
کــه در نهادهای کارگــری هســتند، افرادهای 
وابســته به جریان های سیاسی دولت هستند. در 
واقع دولتی ها، افرادی را که در نهادهای کارگری 

فعالیت می کنند، مهندسی می کنند.
وی متذکر می شود: به نظر من این ها ضعف هایی 
است که در نهادهای کارگری وجود دارد و این ها 

باید برطرف کند.

تاکتیک دولت برای تعیین حقوق چیست؟
این کارشــناس بازار کار می گوید: اما خود دولت 
هم نقش حاکمیتی دارد و هــم نقش کارفرمایی. 
نقش کارفرمایی دولت اتفاقا خیلی پررنگ تر است 
تا نقش نظارتی و حاکمیتی. این باعث شــده که 
برای تعیین دستمزد، کارگران به جای مواجهه با 

کارفرمایان، با دولت طرف باشند.
حاج اســماعیلی می افزاید: در سال های گذشته 
هم ما دیدیم که دولت دســتمزد را تعیین کرده و 
اسم آن را چانه زنی یا جلسه شورای مشارکت بین 

گروه های کارگری و کارفرمایی.
وی عنوان می کند: سال گذشــته ما این کار را با 
شــفافیت دیدیم که در عین نارضایتی کارگران، 
دولت دستمزدی را که خودش صلاح می دانست، 
به کارگــران تحمیــل کــرد. البته بــا تحریف 
آمار و ارقام و با تغییر ســبد معیشــت کارگران و 
شاخصه های اقتصادی، رقم دســتمزد را تعدیل 

کرد و شرایط را با کارگران تحمیل کرد.
این فعال کارگری تصریح می کند: در عین حال، 
یک تاکتیکی را دولت در سال گذشته اجرا کرده 
و امســال هم ادامه می دهد، وقت کشی و محدود 
کردن فرصت مذاکرات است که الان هم می بینیم 
که تاکنون هیچ جلســه جدی و رسمی در حوزه 
دســتمزد برگزار نشــده و حتی داده های لازم و 
شاخصه های رســمی در اختیار شورای عالی کار 
قرار نگرفته است. این اتفاق برای اولین بار هست 
که رخ می دهد که تا این حــد بلاتکلیفی در پایان 

سال وجود داشته باشد.
حاج اســماعیلی ادامه می دهد: تــلاش دولتی ها 
این اســت که در روزهای پایانی ســال با توجه به 
محدودیــت زمانی، رقمی را پیشــنهاد دهند که 

کارگران مجبور شوند این رقم را بپذیرند.

دولت سیزدهم اعتقادی به نهادهای 
کارگری ندارد

وی با بیان این کــه دولت ســیزدهم اعتقادی به 
نهادهای کارگری و استقلال آنها ندارد، می گوید: 
متاســفانه گروهی که الان در دولت مستقر شده، 
گروهی هســتند که در زمان تصویــب قانون کار 

هم رویه و شــیوه های خود را برای مقابله با قانون 
کار نشــان دادند. آن موقع هم اجازه ندادند قانون 
کار تصویب شــود و برای همین، مســیر مجمع 

تشخیص مصلحت نظام را طی کرد.
این کارشــناس بازار کار می افزاید: در عین حال، 
تلاش می کنند که دســتمزدی را که شبیه اعانه 
است، برای دستمزد تصویب کنند. بنابراین روند 
و اراده آنها این اســت که رقم دســتمزد براساس 
تعیین شــاخصه ها شــکل نگیرد و تلاش هم این 
است که مدت به حدی محدود شود که کارگران 

فرصت اعتراض را نداشته باشند.
حاج اسماعیلی تصریح می کند: من فکر می کنم 
که الان رقم خط فقر و یا به عبارتی سبد معیشت 
که تعریــف غیردقیقی از خط فقر اســت، حدود 
۲۵ میلیون تومان است. نرخ تورم هم در پایه ۴۲ 

درصد است.
وی ادامه می دهد: اگر براســاس همین شاخص 
بخواهیم دســتمزد را تعیین کنیم، رقم هایی که 
دولت مدنظر دارد و آن رقمی که مجلس تصویب 
کرده، بــه هیچ وجه کفــاف حقــوق کارگران را 

نخواهد داد.

لحن دولت درباره تعیین دستمزد 1403 
تغییر کرده است

این کارشناس بازار کار می گوید: من فکر می کنم 
بعد از انتخابــات لحن دولت تغییر کرده اســت. 
علت آن هم نارضایتی عمومی است که در کشور 
شکل گرفته و بخشی از این نارضایتی هم مربوط 

به حقوق و دستمزدها و درآمد مردم می شود.
حاج اسماعیلی تصریح می کند: تغییر لحن دولت 
تا این اندازه اســت که حقوق کارگران را به اندازه 
حداقلی که در مجلس تصویب شــده، ارتقا دهد. 
من این تغییــر لحن را در گفته هــای وزیر دیدم. 
آنها دنبال این هســتند که حداقــل حقوق را ۱۰ 
میلیون تومان تعیین کنند کــه قطعا این رقم به 
نفع کارگران نیست و این عدد نمی تواند رضایت 

کارگران را جلب کند و قدرت آنها را افزایش دهد.
وی متذکر می شــود: من فکر می کنم گروه های 
کارگری با دوباره حواسشــان باشــد کــه در دام 
دولت گرفتار نشوند، چون دولت با رقم ۴۰ درصد 
ممکن است موافقت کند که همان حداقل حقوق 
۱۰ میلیون تومان می شــود. نمایندگان کارگری 
باید برای حقوق از دســت رفته جامعه کارگری 
در طی سال های گذشــته و در عین حال، واقعی 

کردن دستمزد چانه زنی کنند.
این فعال کارگــری تاکید می کنــد: ۱۵ میلیون 
تومان باید خط قرمز نماینــدگان کارگری برای 
دستمزد باشــد. اگر این اتفاق بیفتد، می تواند تا 
حدودی شــرایط را برای کارگــران بهتر کند؛ در 
غیر این صورت فکر می کنم شرایط سال گذشته 

تکرار می شود.

مسکن

در نهمیــن همایــش ســالانه 
بازرسی بانک مســکن با حضور 
مدیرعامل بانک و برخی مدیران، 
از ســامانه نظارت هوشــمند به 
عنوان اولین ســامانه هوشــمند 
بازرسی در شبکه بانکی رونمایی 

شد
به گــزارش پایگاه خبــری بانک 
مسکن - هیبنا ؛ دکتر سیدعباس 
حسینی مدیرعامل بانک مسکن 
در این همایش که با حضور رئیس 
اداره کل بازرســی، مســئولان 
مرتبط و بازرســان بانک مسکن 
برگزار شــد؛ ضمــن قدردانی از 
زحمات همــکاران حوزه نظارت 
و بازرسی، نســبت به راه اندازی 
سامانه نظارت هوشمند در بانک 
مســکن برای اولین بار در نظام 
بانکی کشــور اظهار خرســندی 

کرد.

وی در این رابطه گفت: 
وجود چنین سامانه ای 
علاوه بــر اینکه با رصد 
لحظه ای و هوشمندانه 
شــعب تاثیر بسیاری 
بــر کســب موفقیت 
بانــک دارد، بــه دلیل 

بهره گیری از ابزارهــای فناورانه 
از بســیاری مراجعات حضوری 

پیشگیری خواهد کرد.
دکتــر حســینی در ادامه گفت: 
در بانکــی خدمــت می کنیم که 
با تاســی به شــعار قرآنی خود، 
بزرگترین مسئولیت ها در کشور 
را به پیش می بــرد و در جایی که 
اغلب بانک ها با مشــکلات جدی 
در تامین مالی طرح نهضت ملی 
مسکن و طرح مسکن مهر مواجه 
بودند، توانســت حتــی با صرف 
منابع داخلی خود بــرای اجرای 

نهضــت خانه ســازی 
در کشــور، به بهترین 
شــکل نقــش آفرینی 

کند.
بانــک  مدیرعامــل 
مسکن بر لزوم تقویت 
چــون  ویژگی هایــی 
بی طرفی، صداقت، هوشمندی، 
رفتــار حرفــه ای و مســتقل در 
بازرســان تاکید کرد و راه اندازی 
سامانه نظارت هوشــمند بانک 
مســکن را گام بزرگی در همین 

زمینه دانست.
وی گفت: بر ماســت کــه امانت 
برجای مانــده از گذشــتگان و 
پیشکسوتان را قدر بدانیم و برای 
برافراشتن پرچم بانک مسکن در 
شبکه بانکی تلاش کنیم. باید در 
تمامــی زمینه ها تفــاوت ایجاد 
کنیم و از این تفاوت هــا تمایز و 

شگفتی بیافرینیم.
مدیرعامل با ابراز اعتماد خود به 
بخش های نظارتی بانک مسکن، 
همراهی خود را بــا تصمیمات، 
گزارش ها و پیشــنهادات رسیده 
از این بخش ها با هــدف ارتقای 
سطح بهداشت مالی و رفتاری در 

بانک اعلام کرد.
تشــکیل کارگروه نظارتی بانک 

مسکن
دکتر حســینی در سخنان خود 
تشــکیل کارگروه هم اندیشــی 
متشــکل از چهار بخش نظارتی 
بانک اعم از بازرسی، حسابرسی 
داخلی، بازرسی ویژه مدیرعامل 
و حراســت را موجب بهره مندی 
از مزیت های دانــش و اطلاعات 
کامل تــر بــرای نظــارت بــر 
بخش های مختلف بانک و اصلاح 

هرچه بهتر رویه ها دانست.

ونمایی از سامانه نظارت هوشمند بانک مسکن برای اولین بار در شبکه بانکی ر
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